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دوهفته نامه

ماجرای صادق محرمی
و  برانکو و ۲۰ میلیون یور

حرف اول

وند سوت زن ها به بهشت نمی ر

در  زنی  سوت  نام  به  طرحی  تصویب  از  صحبت  که  است  چندی 
مجلس می شود تا افشاگران فساد نه تنها در امان باشند بلکه پاداش 
هم دریافت کنند، اما سرعت لاکپشتی تصویب این طرح، باعث شد 
و  آذرپیک  صبا  اشتری،  وحید  سلطانی،  یاشار  چون  هایی  زن  سوت 
راهروهای  در  مداوم  بلکه  نکنند،  دریافت  پاداشی  تنها  نه  دیگران 

محاکم قضایی در رفت و آمد باشند.
رهبر انقلاب همواره تاکید فراوانی بر مبارزه با فساد داشتند و اخیرا 
فساد  با  مقابله  در  مردمی  ظرفیت های  از  استفاده  ضرورت  بر  حتی 
بود  قضا  دستگاه  رییس  که  زمانی  هم  جمهور  رییس  کردند.  تاکید 
به هر دلیلی  بیان کرد که »اگر کسانی  به صراحت چنین  را  نظرش 
این  کردند،  گزارش  مربوط  مراجع  به  را  آن  و  شدند  مطلع  فساد  از 

باید مورد تشویق قرار بگیرند.« افراد 
فساد  افشاگران  از  حمایت  در  یک  به  یک  هم  ها  مجلسی  تقریبا 
سخنرانی ها کردند و در نهایت طرحی را مورد بررسی قرار دادند که 
اعلام کند هم درصدی  ببیند و  را  بعد هر کسی که فساد  به  این  از 
هم  و  گیرد  می  تعلق  آنان  به  الکشف  عنوان حق  به  فساد  اعلام  از 

امنیت خود و خانواده اش را در بر می گیرد.
در  شد،  موسوم  زنی«  »سوت  طرح  به  که  طرح  این  سالهاست  اما 
شد  باعث  آن  تصویب  لاکپشتی  سرعت  و  است  سرگردان  مجلس 
نامتعارف«، »سیسمونی گیت«  نجومی«، »حقوق های  وقتی »املاك 
و فسادهای ریز و درشت دیگر افشا شد به جای برخورد با مفسدین، 

برخورد شود. افشاکنندگان فساد  با 
به خود دستگاه  را  باید فساد  اول  این است  البته حرف دستگاه قضا 
برخوردی  اگر  دادید،  می  گزارش  ذی صلاح  مربوطه  مراجع  و  قضا 
نشد بعد رسانه ای می کردید، از همین رو وقتی فسادی بدون طی 
اتهام  مورد  کننده  منتشر  فرد  شود،  می  ای  رسانه  مسیر  این  کردن 

افترا و تشویش اذهان عمومی قرار می گیرد.
وارد  و مستقیما  کند  را کوتاه می  دلیل مسیر  دو  به  افشاگر  یقینا  اما 
چون  بزرگی  مفسدین  وقتی  کند:  می  ای  رسانه  و  شود  می  عمل 
اعتماد  هم  زنان  سوت  نیستند،  زندان  در  نجفی  و  هاشمی  و  طبری 
می  ها  رسانه  دامان  به  دست  مربوطه  مراجع  جای  به  و  کنند  نمی 
در  را  اسناد  افشاگر  اگر  درثانی  کنند؛  قضاوت  خود  مردم  تا  شوند 
اختیار مراجع مربوطه قرار دهد و آنها هم در زمان مقتضی، اقدامات 
نیاز  دقیقا همان فرصتی است که مفسد  این  ندهند،  را صورت  لازم 
دارد تا خود را مطهر کند یا پا به فرار بگذارد. از همین رو سوت زن 

مسیر عینی تر را در پیش می گیرد.
پاداش  از  نشود حرف  تصویب  زنی  قانون سوت  تا  که هست  هرچه 
این  ندارد،  اعراب  از  محلی  زن  سوت  برای  امنیت  و  افشاگر  برای 
و  کند  می  تایید  نیز  شیراز  مردم  نماینده  بلکه  گوید  نمی  نگارنده  را 
اتفاقاتی هم  چنین  باشد،  داشته  وجود  قانونی  گوید: »وقتی خلأ  می 
ممکن است رخ دهد، اما اگر پشتوانه قانونی وجود داشته باشد، چنین 

بود«.  نخواهیم  را شاهد  تناقضاتی 
بنابراین سوت زن ها نه تنها به بهشت نمی روند بلکه در قعر جهنم 
جای دارند، نمونه اخیرش هم ماجرای شنیع و رسوایی اخلاقی یکی 
با  بود  قرار  که  مجلسی  همین  چراکه  است،  فرهنگی  مدیران  از 
تریبونی  با  بپردازد  افشاگر  از  حمایت  به  زنی  سوت  قانون  تصویب 
که در دست دارند با صدای بلند خواهان برخورد با افشاگران شدند.

صاحب مقصـودی

وژه عمرانی در شهر رشت کلنگ زنی دوازده پر
 رئیس شورای اسلامی شهر رشت در دیدار با سه نماینده مردم رشت در مجلس 
شورای اسلامی در ساختمان شهرداری رشت با حضور دیگر اعضای شورا، شهردار 
و جمعی از مدیران شهرداری رشت با بیان اینکه متاسفانه در گذشته بسیاری از 
مباحث دست به دست یکدیگر داد تا در حرکت رشت به سوی توسعه خلل ایجاد 
شود افزود: شورای ششم از همان بدو شروع فعالیت تلاش کرد تا با بهره مندی از 

توان تمامی مجموعه مدیریت شهری نیازهای شهر و شهروندان را برطرف کند.
به گزارش خط اول، محمد حسین واثق کارگرنیا با اشاره به اینکه متاسفانه حدود 
دو سال از عمر شورای ششم به دلیل برخی از اتفاقات فرصت سوزی شد افزود: 
و  افراد  با  سازنده  تعاملات  برقراری  منظور  به  را  خود  توان  تمام  ششم  شورای 
انجام  و  است  گرفته  کار  به  رشت  شهر  تعالی  هدف  با  گذار  تاثیر  های  دستگاه 
با  اسلامی  در مجلس شورای  رشت  مردم شریف  نمایندگان  با  متعدد  دیدارهای 
هدف جذب اعتبارات ملی به منظور اجرای پروژه های بزرگ عمرانی یکی از این 

مصادیق است.
کارگرنیا به اجرای طرح میثاق در رشت اشاره کرد و گفت: در طرح میثاق هشت 
پروژه بزرگ عمرانی در سطح شهر رشت با بهره مندی از منابع داخلی اجرایی می 
نیازمند تعامل و همراهی دیگر  اینکه در اجرای این پروژه ها  با توجه به  شود و 
دستگاه ها نیز هستیم ، از نمایندگان مردم فهیم رشت در مجلس شورای اسلامی 
تا ان شاا در مراحل اجرایی شدن هشت  انتظار مساعدت و همراهی ویژه داریم 
پروژه بزرگ طرح میثاق تسریع داده شود و عایدات آن نصیب شهر و شهروندان 
دریافت   ، بودجه سال ۱۴۰۲ شهرداری رشت  در  اینکه  بیان  با  بشود. وی  رشت 
تسهیلات با هدف اجرای پروژه های عمرانی نیز در دستور کار قرار دارد افزود: 
دوازده پروژه مهم که طی یک الی دو ماه آینده در سطح رشت شاهد کلنگ زنی 
آن هستیم در حوزه های مختلف از جمله ترافیکی، گردشگری ، فضای سبز و ...در 
شهر اجرایی می شود و یقینا مردم شریف رشت در این دوره کار و تلاش را از 

خدمتگزاران خود در شورا و مجموعه شهرداری به چشم مشاهده می کنند.
رئیس شورای اسلامی شهر رشت با اشاره به اینکه احداث زباله سوز از بزرگترین 
چالش مجموعه مدیریت شهری است تصریح کرد: این مشکلات مربوط به گذشته 
از  مندی  بهره  با  تا  است  تلاش  در  رشت  شهرداری  و  ششم  شورای  اما  است 
رشت  شریف  مردم  نمایندگان  همراهی  و  گیلان  پرتلاش  استاندار  حمایتی  نگاه 
و  شود  برطرف  سوز  زباله  احداث  روی  پیش  موانع  اسلامی  شورای  مجلس  در 

یکی از اهداف ما از نشست با نمایندگان خدوم مجلس شورای اسلامی تسریع در 
جذب اعتبارات ملی با هدف تسریع بخشیدن به اجرای پروژه های بزرگ و مهمی 

همچون زباله سوز و رودخانه های رشت است.
کارگرنیا با بیان اینکه مدیرعامل شرکت سرمایه گذار زباله سوز نیز در این نشست 
حضور پیدا کرده است تصریح کرد: با طرح موانع و مشکلات پیش روی احداث 
رفع  پیرامون  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان  که  مساعد  قول  و  سوز  زباله 
احداث  در  و  برطرف  موانع  امیدواریم هر چه سریعتر   ، اند  تاکید کرده  مشکلات 

زباله سوز تسریع شود.
وی با تاکید به اینکه طی چند ماه اخیر با تعامل سازنده شورا و شهرداری رشت 
اتفاقات خوبی رقم خورده است گفت: خوشبختانه  و عزم جدی مدیریت شهری 
به  نبودند  برخوردار  خوبی  شرایط  از  این  از  پیش  تا  که  کودآلی  کارخانه  ظرفیت 
ظرفیت تعیین شده نزدیک می شود و قصد داریم با گسترش این مهم از حجم 
انبوهی از ورودی زباله ها به سراوان بکاهیم و ان شاا بتوانیم شاهد بازگشت مجدد 

و کامل سراوان به چرخه طبیعت باشیم.
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وم اصلاح و کاهش ۳۰ درصدی  لز
سرعت کاه ها در گیلان
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ادامه دستگیری ها
در شهرداری رشت  

رئیس شورای اسلامی شهر رشت از بازداشت پنجمین نفر از کارمندان شهرداری رشت خبر داد.
محمدحسین کارگرنیا گفت در هفته گذشته در سه مرحله پنج نفر از کارکنان شهرداری رشت 

اعم از دو زن و سه مرد بازداشت شده اند.
وی اتهام چهار نفر اول را تخلفات مالی و نفر اخر را غیرمالی اعلام کرد.

رییس شورای شهر رشت سه بازداشت شده اول را کارمندان شهرداری منطقه پنج اعلام کرد و 
گفت: چهارمین فرد بازداشت شده، رئیس یکی ار نواحی شهرداری رشت بوده که یک روز قبل 
از بازداشت، عزل شده بود و هنگام دستگیری مسئولیتی در شهرداری رشت بر عهده نداشت.

محمدحسین واثق کارگرنیا در خصوص بازداشت فرد پنجم اظهار کرد: برآورد من و آنچه که 

شنیده ام این بوده که علت بازداشت این »خانم« در ارتباط با مباحث کاری شهرداری اعم از 
اختلاس نیست.

رئیس شورای اسلامی شهر رشت خاطر نشان کرد: ما نیز در این راستا هیچ گونه اغماض و 
چشم پوشی نمی کنیم و از دستگاه های ذیربط درخواست می شود که شدیدترین برخورد را با 

متخلفان در هر زمینه ای که منجر به تضعیف حقوق مردم شود، انجام دهند.
گفتنی است، چندی پیش نیز یک عضو شورای اسلامی شهر رشت توسط دستگاه های ذیربط 

به اتهام تخلف دستگیر شده بود. 

درصدی   3۰ کاهش  بر  گیلان  استاندار 
سرعت کاه ها و مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای گیلان بر اصلاح سرعتکاه های گیلان 

تاکید کردند.
به گزارش خط اول، استاندار گیلان، بر تشکیل 
با محوریت کاهش 3۰  استان  ترافیک  شورای 
تاکید کرد و متذکر شد:  درصدی سرعت کاه ها 
احداث سرعت کاه مشکل ترافیکی را حل نمی 

کند و حتی برای مردم مشکل ایجاد می کند.
ریزی  برنامه  شورای  جلسه  در  عباسی  اسدالله 
استان گیلان، به مسائل و مشکلات ایجاد شده 
در حوزه ترافیک و حوادث جاده ای اشاره کرد 
و ادامه داد: پلیس راه و راهداری نسبت به حل 
علمی مشکلات حوزه راه و کاهش حوادث جاده 
ای با تکیه بر پژوهش اقدام کنند و لذا 3۰ درصد 
سرعت کاه های استان در محورهای اصلی و 

فرعی تا پایان مردادماه باید کم شود.
وی بر تشکیل شورای ترافیک استان با محوریت 
کاهش 3۰ درصدی سرعت کاه ها تاکید کرد و 
متذکر شد: احداث سرعت کاه مشکل ترافیکی را 
حل نمی کند و حتی برای مردم مشکل ایجاد 

می کند.
عباسی همچنین بر استانداردسازی پل های عابر 
پیاده تاکید کرد و افزود: باید امکان استفاده از پل 
باشد؛  داشته  مردم وجود  برای  پیاده  عابر  های 
های  پل  سازی  فعال  به  نسبت  نیز  شهرداران 

عابر پیاده برقی اقدام کنند.
وی یکی از راهکارها برای کاهش حوادث جاده 
دوربین  نصب  را  تخلفات  از  جلوگیری  و  ای 
های هوشمند دانست و اضافه کرد: حتما نتایج 

کاربردی پژوهش ها اعلام شود.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیلان 
استان  محورهای  در سطح  اینکه  بیان  با  نیز  
3۶۵۰ سرعتکاه داریم، بیان کرد: این سرعتکاه 

ها نیازمند اصلاح هستند.
غلامعلی نیک فهم، اداره کل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای استان گیلان را مخالف ایجاد 
اظهار  و  دانست  جاده  سطح  در  مانع  هرگونه 
کرد: نصب هرگونه سرعتکاه نیازمند یک فرمول 
مهندسی است که طول و عرض و ارتفاع آن را با 
توجه به نوع جاده مشخص می کند تا به خودرو 

فشار و ضربه وارد نشود.
در  معمولا  سرعتکاه  نصب  اینکه  بیان  با  وی 
افزایش  فوتی  تصادفات  آمار  دارای  محورهای 
تصادفات  از  جلوگیری  برای  افزود:  یابد،  می 
منجر به فوت اقدام به آرام سازی سرعت خودرو 
در جاده می کنیم که یکی راه های آن نصب 

سرعتکاه است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیلان، 
با اشاره به اهمیت رنگ بندی و نصب علائم 
احداث  برای  گفت:  سرعتکاه،  برای  هشداری 
تابع  شریانی  و  اصلی  های  راه  در  سرعتکاه 
در  اما  هستیم،  استان  ترافیک  شورای  مقررات 
ترافیک  شورای  روستایی،  و  فرعی  محورهای 

شهرستان ها تصمیم گیری می کنند.
نیک فهم با اشاره به تاکید پلیس راه مبنی بر 
نصب سرعتکاه در محورهای اصلی به ویژه نقاط 
پرحادثه ترافیکی، اضافه کرد: احداث سرعتکاه 
برای  گاهی  زیرا  است،  بدتر  و  بد  بین  انتخاب 
به  منجر  تصادفات  کاهش  و  سرعت  کنترل 
کنیم؛  احداث  سرعتکاه  باید  حتما  میر  و  مرگ 
البته امکان دارد که سرعتکاه مشکلاتی را برای 
خودرو ایجاد کند، اما اگر نباشد، ضرر بیشتری 

متوجه کاربران جاده می شود.
استان  محورهای  سطح  در  اینکه  بیان  با  وی 
3۶۵۰ سرعتکاه داریم، بیان کرد: این سرعتکاه 

ها نیازمند اصلاح هستند.
اینکه  بر  تصریح  با  گیلان  راهداری  مدیرکل 
هیچ استانی مانند گیلان سرعتکاه ندارد، گفت: 
به یک برنامه زمانی خاص و اعتبار ویژه تامین 
آسفالت برای اصلاح سرعتکاه ها نیاز داریم؛ البته 
به زودی سرعتکاه های محور رشت - چابکسر 

بررسی و در صورت نیاز اصلاح می شود.
معابر  ایجاد سرعتگیرها در مسیرها و  ضرورت 
شهرها  ترافیک  شورای  نظر  طبق  عمومی 
خود  خاص  آیتم های  که  می شود  مشخص 
میادین  تقاطع ها،  به  معابر  نزدیکی  جمله  از  را 
ساختار  به  نکردن  توجه  ولی  دارد  مدارس  و 
برای  دردسرهایی  سرعتگیرها،  این  مهندسی 
این  همه  باید  که  می کند  ایجاد  مردم  عموم 
مورد  ها  شهرستان  ترافیک  شورای  در  موارد 
توجه قرار گیرد تا شاهد گلایه مندی و نارضایتی 

شهروندان و رانندگان نباشیم.

خبر

وقتی شاهد بازی مانی و مهند فرزندان خردسال محرم با 
سفید برفی، یکی از گوساله های تازه بدنیا آمده هستیم و 

یا وقتی شاهد فرار محمدعمر فرزند دیگر محرم از دست 
یکی از بوقلمون ها هستیم که قصد نوک زدن به وی را دارد، 

شادابی و زندگی را با تمام وجود در حیاط خانه محرم لمس 
می کنیم، شادابی که نهاد مردمی رسالت در بوجود آمدن 

آن نقش مهمی داشته است...

منطقه آزاد انزلی با سرپرست اداره می شود و اختیارات سرپرست هم 
محدود است و ادامه حضور چنین مدیرانی در این مسند خدای ناکرده 
صرفا زمان خریدن برخی بهره برداری ها برای کسانی است که دست 
در جیب بیت المال دارند و یا سازمان را به کانون خانوادگی تبدیل کرده 
اند، از همین رو باید پرسید آیا شایسته چنین سازمانی است که بعد از 
یک مدیریت ماندگار شش ساله؛ اکنون پنج مدیر را طی چهار سال به 
خود ببیند؟ مدیرانی که عمر مدیریتیشان کمتر از ده ماه است و شاید 

بود و نبودشان تاثیری در روند کاری منطقه آزاد ندارد.
به گزارش تدبیر شرق، تغییرات مدیریت در منطقه آزاد انزلی بلای جان 
سرمایه گذاران شده است، رضا مسرور طی شش سال مدیریت منطقه 
ازاد را برعهده داشته و بعد از وی، طی چهار سال پنج نفر )سه مدیرعامل 
و دو سرپرست( منصوب شدند و بوی ان می رود به زودی نفر ششم 
نیز بر مسند کار نشیند! ساختار فعالیت های عمرانی و سرمایه گذاری و 
زیرساختی منطقه آزاد انزلی  بین سال های 9۲ تا 98 در زمان مسرور، 
دچار تغییرات عمده ای شد، ایجاد مجتمع بندری کاسپین و ساخت 
اولین پست اسکله با کشتی هایی با ظرفیت ۱۲ هزار تن و ۲۰ هزار تن 
و سرانجام افزایش آن به ۴ پست اسکله، ایجاد مارینا، سرمایه گذاری 
خارجی در بخش گردشگری، ایجاد بیش از یک هزار و 7۰۰ مجتمع 
تجاری، افتتاح تقاطع غیرهمسطح و سرمایه گذاری بخش خصوصی در 
زمینه های مختلف صنعتی، زیرساختی، تفریحی و تجاری و اهداف و 
چشم اندازی که برای ایجاد ۲۵ پست اسکله برای ایجاد ترمینال های 
متعدد کانتینری، نفتی، رو رو، کالاهای عمومی و غیره در آن دیده شده 
بود، بهانه ای بود تا از منطقه آزاد انزلی به عنوان کامل ترین مجموعه 
بندری شمال کشور نام برده شود. اما وسوسه حضور در شستا، مسرور را 
از منطقه ازاد انزلی گرفت و ولی روزبهان را در آذر 98، مدیرعامل منطقه 
آزاد انزلی کرد، و از این تاریخ بود که تیره روزی های سرمایه گذاران در 
منطقه آزاد انزلی شروع شد؛ موضوع پیگیری راه آهن کاملا به روزبهان 

تکلیف شده بود اما او اگر چه خصایص خوبی داشته است اما در نوع 
روابط با کارآفرینان و سرمایه گذاران و خصوصا پروژه راه آهن که برای 
دولت بسیار حیاتی بود غفلت هایی داشته که برخی از نارضایتی ها 
به گوش دکتر بانک رییس وقت شورای عالی مناطق آزاد نیز رسیده 
بود و او تصمیم گرفت نسخه مدیریت روزبهان را ۱۴ ماهه بپیچد و 
۱۵ بهمن ماه درحالیکه روزبهان در جلسه ای کاری حضور داشت به 
شکل سنگالیزاسیون برکنار شد. پس از آن، عضو موظف هیات مدیره و 
معاون توسعه مدیریت سازمان که تجربه طولانی در این سازمان داشته 
و سال ها مسئولیت دفتر مسرور را هم عهده دار بود و نسبت به حوزه 
های مختلف منطقه آزاد انزلی شناخت کافی و وافی داشت با حکم 
دکتر بانک با حفظ سمت، سرپرست سازمان می شود، اما یک ماه بعد 
حملات به سمت سید مهدی نقوی نیز آغاز شد. سوگواران روزبهان، 
کاری کردند که رفتن نقوی از دهه دوم فروردین ماه جدی تر شود و در 
دهه چهارم بالاخره این اتفاق افتاد و ۱۴ اردیبهشت ۱۴۰۰ علی اوسط 
اکبری مقدم از استانداری گیلان به منطقه ازاد فراخوانده شد، اما او نیز 
آمده بود تا با حکم مدیرعاملی منطقه آزاد بازنشسته شود و بنای دیگری 

ظاهرا در سازمان نداشت.

عیسی  به  را  خود  جای  مرداد۱۴۰۱  دوم  یعنی  بعد  ماه  نیز ۱۴  وی 
فرهادی یار غار صولت مرتضوی وزیر فعلی کار و معاون وقت اجرایی 
رییس جمهور داد. اما او نیز نیامده بود که بماند، بنا بود فرهادی به 
عنوان استاندار به گیلان یا قزوین برود بنا بر شنیده ها از همین رو 
اگر استخدامی کرد از بستگان نمایندگان گیلان یا قزوین بود و اگر 
با سرمایه گذاری چای خورد جهت خوشامد نمایندگان این دو استان 
بود. با این حال وی نه ماه دوام اورد و وقتی صولت مرتضوی وزیر شد 

بلافاصله از گیلان رفت تا به نوایی برسد.
نوبت به اکبر نیازی رسید تا از ۱8 اردیبهشت ۱۴۰۲ سرپرستی سازمان 
را برعهده بگیرد، اما نیازی شاید ضعیف تر از همه اینها باشد؛ چراکه 
در همین فرصت دو ماهه بارها گزینه های مختلفی روی میز گذاشته 
شد و حتی داد سرمایه گذاران نیز در آمد؛ ابتدا یکی از مدیران شرکت 
های منطقه ازاد عصیان کرد و مدیران منطقه را به شدت زیر بار انتقاد 
را موجب ورشکستگی  آزاد  مناطق  تناقض گویی مسئولین  و  گرفت 
فعالان اقتصادی دانست و گفت: آنها سازمان را با قوانین بی در و پیکر 
اداره می کنند. این فعال اقتصادی بزرگ ترین عامل این مشکلات را 
خودبرتربینی مسئولین منطقه آزاد دانست و گفت: مسائل اقتصادی با 

تکبر، غرور و خودخواهی حل نخواهد شد و تفکر اشتباه و تکبر مدیران 
حال حاضر مناطق آزاد و وزیر اقتصاد دلیل اصلی عقب گرد منطقه ازاد 
است. اگرچه این فرد بعدا مجبور به تکذیب ادعاهایش شد، اما کیست 

که نداند این تکذیبیه از ته دل این فعال اقتصادی نبوده است.
سپس حمله رسانه ای دیگری به منطقه ازاد شد و یک رسانه محلی 
از عدم تمکین از دستور در منطقه آزاد خبر داد و پرسید چرا مسئول 
پرحاشیه عزل نمی شود؟ این رسانه نوشت: ظاهرا وصول گزارشی از 
رفتارهای خارج از عرف فردی که مسئول در یکی از مناطق آزاد کشور 
است، به همراه تصاویری از گفتگوهای مشمئزکننده منتسب به وی، 
پس از بررسی های لازم، منجر به صدور دستور عزل و جا به جایی این 
فرد از منصب فعلی اش گردید. اما اجرای این دستور به دلیل بروز برخی 

تغییرات پیش بینی نشده ابتر ماند.
وقتی پایتخت دید منطقه ازاد انزلی نمی تواند حاشیه هایش را کنترل 
کند، برای انها خط مشی ترسیم کرد و انها را )البته همه مناطق ازاد را ( 
مجاب کرد با تعدادی خبرگزاری و روزنامه و سایت سراسری مشخص 

اصولگرا قرارداد امضا کنند تا فعالیت نداشته خود را در بوق کرنا کنند.
جالب اینجاست علیرغم صدور چنین بخشنامه مضحکی، تاکنون نه 
سرپرست سازمان و نه روابط عمومی آن هیچ واکنشی نشان نداده و 
ظاهرا تمکین کرده اند، نگارنده نیز امیدوار است خبرگزاری برنا، سایت 
خبری الف، سایت خبری بازتاب، پایگاه خبری فرارو، روزنامه کیهان و 
روزنامه وطن امروز، شایعات بی اساس استخدام ۲۵ نفر از وابستگان 
مدیران ارشد سازمان در همین دو ماه، نداشتن پایان کار بزرگترین 
برج مسکونی منطقه یعنی برج طاووس، در اختیار گرفتن پست های 
خانوادگی، اجاره مسکن با پول سازمان، رفت و آمد و استفاده شخصی 
از خودروهای دولتی، دادن رانت اطلاعاتی برای برخی سرمایه گذاران و 
امثالهم را باور نکنند تا امضای قراردادشان هرچه زودتر صورت گیرد. در 

این صورت است که سازمان دیگر به سرپرست هم نیاز ندارد.

در روزهای پایانی تیرماه خبری در شهرستان رضوانشهر استان گیلان 
پیچید که اهالی را به شدت بهت زده کرد. حالا اهالی معتقدند؛ این جنایت 

یکی از هولناك ترین قتل های سال های اخیر در گیلان بوده است.
به گزارش اعتمادآنلاین، عصر پنجشنبه کنار جاده سوارش کرد  و به 
»مدرسه سوخته« یا کمپ قدیم در شهرك چوکا برد و با آلت قتاله او 
را از پای درآورد. بعد هم با ریختن بنزین روی جسد، او را به آتش کشید 
و متواری شد. 3۰ تیرماه رسانه های محلی گیلان اعلام کردند؛ قاتل در 
شهرك چوکا پس از نیمه جان شدن دختری نوجوان با ضربات چاقو شکم 
او را شکافته و با ریختن بنزین داخل شکمش او را به آتش کشیده است.

انتظامی شهرستان  فرمانده  این خبر »خلیل صفوی«  انتشار  از  پس 
رضوانشهر اعلام کرد: »۲9 تیر ماه یک دختر نوجوان در این شهرستان 
در  را  قاتل  انتظامی  ماموران  و  رسید  قتل  به  پسری جوان  به دست 
مخفیگاهش دستگیر و تلفن همراه مقتوله را از قاتل کشف کردند. فردی 
که مرتکب این قتل فجیع در رضوانشهر شده، سابقه دوستی با مقتول را 

داشته و به دلیل یک اختلاف دست به این جنایت زده است.«
همچنین »مهدی فلاح میری« دادستان گیلان از دستگیری و بازداشت 
قاتل دختر نوجوان در شهرستان رضوانشهر خبر داد و عنوان کرد: »حسب 
اطلاعات به دست آمده به لحاظ آشنایی قبلی که فیمابین بوده این اتفاق 
رخ داده است. بازرسان قضایی جهت کشف زوایای پنهان جرم در حال 

تحقیقات هستند.«
دو روز بعد از این حادثه هولناك )3۱ تیرماه( منابع محلی به »اعتماد« 
اعلام کردند که یکی از مظنونان آزاد شده است. این فرد پس از آزادی در 
صفحه اینستاگرامش نوشت: »من به بی گناهی خود اعتراف کردم و این 
موضوع به من هیچ ربطی ندارد.« او در ادامه هم در مورد »ا.ش« نوشت 

که متهم به قتل خود اعتراف کرده است.
صحنه جنایت

پیگیری های »اعتماد« در مورد محل وقوع جرم از منابع محلی نشان 
دلیل  به  چوکا  شهرك  قدیمی  مدرسه  پیش  سال  چندین  می دهد؛ 
سهل انگاری برخی مسوولان در شهرستان رضوانشهر آتش می گیرد 
و تبدیل به یک خرابه می شود که این خرابه وهم انگیز محل انتخابی 
مجرم بوده است، اما در مورد کشف جسد در آن محل، یک منبع آگاه 
به »اعتماد« می گوید: »ماموران پلیس ابتدا فکر کردند با یک عروسک 
روبه رو هستند. مادر این دختر نوجوان از یک سری نشانه ها متوجه می شود 

که این جسد متعلق به دخترش است.
همچنین گفته شده از لحظه وقوع جرم تصویربرداری می شود و فیلم برای 
مادر این دختر ارسال می شود و مادر مقتول موضوع را به پلیس اطلاع 
می دهد. شنیده شده ماموران انتظامی پس از این ماجرا دو، سه نفر را 

دستگیر می کنند، اما قاتل که به جرم خود اعتراف می کند دو، سه روز بعد 
روانه زندان لاکان گیلان می شود.«

به گفته این منبع آگاه؛ شهرك چوکا توسط کارخانه چوکا برای کارکنان آن 
ساخته شد، اما چند سال بعد شهرك خصوصی شد.

یکی از رسانه های محلی استان گیلان نیز در مورد این اتفاق منزجرکننده 
به »اعتماد« می گوید: »دختر نوجوان با هویت »بیتا.ش« اصالتا اهل 
پره سر بود. ما شنیدیم مظنونان دو، سه نفر بودند، ولی از ابتدا هویت دو 
مظنون اعلام شد. یکی از آنها فردی با هویت »ا.ش« است که با بیتا در 
ارتباط و از او خواستگاری کرده بود و شخص دیگر با هویت »ا.غ«؛ البته 
این فرد گفته که اصلا از ماجرا خبر نداشته و آنجا نبوده است. برای همین 
هم دو، سه روز بعد آزاد می شود. البته شنیده شده متهم که مرتکب این 
جنایت شده حالت عادی نداشته است.« مستنداتی که از جسد و صحنه 
جنایت به دست »اعتماد« رسیده، بیشتر شبیه سکانس هایی از فیلم های 
ترسناك است که در فضایی غیر واقعی رخ می دهد، اما متاسفانه این 

جنایت هولناك در واقعیت به وقوع پیوسته است.
مادر این دختر از دستبند او متوجه شد که جسد متعلق به بیتا است

»اعتماد« سعی کرد با مادر و یکی از بستگان نزدیک او ارتباط برقرار کند، 
اما به دلیل وضعیت وخیم روحی خانواده موفق به صحبت با آنها نشد. 
حالا یکی از آشنایان خانواده مقتول جزییات بیشتری را برای »اعتماد« 

توصیف می کند.
پدر و مادر بیتا چند فرزند دارند؟ با توجه به ضدونقیض گویی ها در مورد سن 

این دختر نوجوان بگویید او دقیقا چند سال داشت؟
بیتا تک فرزند بود و ۱۶ سال داشت. مادر بیتا در سن پایین ازدواج کرد و 
وقتی بیتا به دنیا آمد از یکدیگر جدا شدند. مادر این دختر بعد از طلاق شان 

به همراه بیتا برای زندگی درقرچک ورامین به تهران آمدند.
در این مدت بیتا پدرش را نمی دید؟ 

هفته گذشته بیتا و مادرش برای تعطیلات به رضوانشهر می آیند. قرار بود 
بیتا بعد از ۱۶ سال پدرش را ببیند. لباس های نو خریده بود تا برای دیدن 
پدرش راهی پره سر شود، اما آن روز با درخواست مادرش مبنی بر گرفتن 
آژانس برای طی کردن این مسافت مخالفت می کند و به کنار جاده برای 
گرفتن ماشین می رود. همان جا او را سوار می کند و به شهرك چوکا 

می برد. همان جا تمام این اتفاقات رقم می خورد.
یعنی بیتا از روی شناختی که داشته سوار ماشین این فرد 

می شود یا به زور او را سوار می کند؟
این طور شنیدیم که دوستان بیتا دیدند او را به زور سوار ماشین کرده است 
. برای همین وقتی با مادرش تماس می گیرند می گویند » ا.ش« بیتا را 

سوار کرده و برده اگر کاری نکنید ممکن است بیتا را بکشد..

شنیده شده بیتا قصد داشته با متهم ازدواج کند، اما به دلیل اختلافات 
خانوادگی این اتفاق رخ داده، این موضوع تا چه حد درست است؟

بیتا فقط ۱۶ سال داشت. در زمان هایی که مادر بیتا به همراه او برای دیدن 
مادربزرگ بیتا )مادربزرگ مادری( به رضوانشهر می آمدند او با این فرد آشنا 

می شود، ولی قطعی نمی توان گفت که قصد ازدواج داشتند.
برخی رسانه ها نوشتند؛ متهم با مقتول نامزد بوده است، این موضوع را به 

عنوان یکی از آشنایان خانواده تایید می کنید؟
خیر. بیتا قبلا با این فرد در ارتباط بوده اما چند وقتی بود که دیگر با او 

ارتباط نداشت.
از روز حادثه چه می دانید؟

آن روز بیتا کنار جاده می آید تا ماشین خطی سوار شود و به دیدن پدرش 
برود. دوستان بیتا او را می بینند که سوار ماشین شده و چند نفر از دوستان 
دیگر متهم هم دنبال آنها به راه می افتند. دوستان بیتا که این صحنه را 
مشاهده می کنند، متوجه می شوند موضوع مشکوك است و سریع به مادر 
بیتا خبر می دهند. مادر بیتا بعد از شنیدن این صحبت ها با پلیس تماس 

می گیرد.
ماجرای فیلمی که از لحظه جنایت برای مادر بیتا ارسال شده، چیست؟

مثل این که دوستان بیتا از لحظه سوختن او فیلمی برای مادرش ارسال 
می کنند. مادر بیتا آن لحظه هم همراه پلیس بوده و مشغول گشتن 
جاهایی بودند که احتمال می دادند بیتا آنجا باشد. همزمان با جست وجوی 
ماموران، ساکنان شهرك چوکا به پلیس اطلاع می دهند که بوی بسیار 

آزاردهنده ای در شهرك پیچیده.
ماموران ماجرا را پیگیر و متوجه این جنایت می شوند. ماموران ابتدا فکر 
می کردند جسد متعلق به انسان نیست و شاید یک عروسک است که 
آتش زده شده، اما مادر بیتا از دستبند بیتا متوجه می شود که جسد متعلق 
به دخترش است. فیلم لحظه کشف جسد و شیون های مادر در برخی 

رسانه های محلی منتشر شده که بسیار دردناك است.
اما یک منبع آگاه در مورد روز حادثه به »اعتماد« توضیح می دهد که متهم 
قصد ازدواج با بیتا داشت، اما چون متوجه می شود بیتا دیگر تمایلی به رابطه 
ندارد به او شک می کند و این شک منجر به چنین اقدام هولناکی می شود. 

او در ادامه می گوید: »آن روز قرار بود بیتا با متهم صحبت کند. بنابراین 
متهم با موتوسیکلت دنبال بیتا آمد و او را به سمت شهرك چوکا برد. بیتا 
می دانست که دیدار با »ا.ش« امکان خطر برایش ایجاد می کند به همین 
خاطر به یکی از دوستانش اطلاع می دهد و می گوید؛ اگر از من خبری 
نشد بدانید که بلایی سرم آمده. صحبت های بیتا بین دوستان او می چرخد 
و به یکی از دوستان مشترك بیتا و متهم می رسد. هنگامی که متهم بیتا 
را به شهرك چوکا می برد ابتدا با ضربات چاقو او را به قتل می رساند و 
سپس صحنه جرم را ترك می کند و مجدد با دبه بنزین برمی گردد تا او 
را آتش بزند. دوستان بیتا که در جریان این دیدار بودند به همراه دوست 
مشترك شان به شهرك چوکا می روند و متوجه سوختن بیتا می شوند. یکی 
از آنها همان لحظه از صحنه فیلم می گیرد و برای مادر بیتا ارسال می کند و 

می گوید؛ به شهرك چوکا بیایید که بیتا به قتل رسیده است.«
بررسی های »اعتماد« از اخبار رسمی منتشرشده در رسانه ها نشان می دهد 
که در تیر ماه جاری دست کم ۱۰ زن و دختر از سوی مردانی که با آنان 

نسبت داشته اند، کشته شده اند.
یکم تیرماه زنی 3۰ ساله در شهرك قائمیه اسلامشهر توسط همسرش با 

ضربات چاقو به دلیل اختلافات خانوادگی به قتل رسید.
استان  در  ناگان  روستای  اهل  ساله   ۲۱ »رقیه.ب«  ماه  تیر   ۱۴

سیستان وبلوچستان توسط همسرش به قتل رسید.
۱۵ تیرماه زنی ۲7 ساله در اسلامشهر توسط همسرش به دلیل اختلافات 

خانوادگی با ضربات چاقو به قتل رسید.
۱۶ تیرماه »زیلان.ا« دختری ۱۵ ساله اهل روستای زیوه شهرستان 
پیرانشهر در استان آذربایجان غربی به علت دریافت یک »اس ام اس« 

)پیامک( توسط پدرش به خاطر هر آنچه ناموس نام دارد به قتل رسید.
۱8 تیرماه زنی ۲۲ ساله در شهرستان فسا توسط همسرش با سلاح سرد 

به دلیل اختلافات خانوادگی به قتل رسید.
۱9 تیرماه دختری ۱9 ساله در شهرك ولیعصر تهران توسط پدرش به 

قتل رسید.
۲۲ تیر ماه »راحله.ر« دختری ۱۵ ساله و قربانی کودك همسری توسط پدر 

و مادرش با انگیزه ای نامشخص به قتل رسید.
۲۴ تیرماه »نوشین.م« دختری ۱7 ساله اهل شهرستان قائمیه )چنارشهر( 

توسط عمویش به دلیل اختلافات خانوادگی به قتل رسید.
۲7 تیرماه یک زن ۵۵ ساله در شهرستان فیروزآباد توسط همسرش به 

دلیل اختلافات خانوادگی خفه و به قتل رسید.
۲9 تیرماه »بیتا.ش« دختر ۱۶ ساله اهل رضوانشهر و ساکن تهران به 
دلیل اختلافات خانوادگی توسط پسری که قبلا با او در ارتباط بوده به 

قتل رسید.

مراسم رونمایی از کتاب »شهر هوشمند« نوشته رضا رسولی شهردار 
شهر  المللی  بین  کنفرانس  و  نمایشگاه  چهارمین  در  رضوانشهر 

هوشمند ایران در مصلی امام خمینی )ره( تهران برگزار شد.
رضا رسولی شهردار رضوانشهر و نویسنده کتاب شهر هوشمند در 
مراسم رونمایی از این کتاب گفت: در 3۰ سال گذشته ورود ساختار 
دیجیتال در ساختار مدیریت شهری یک تحول اساسی به وجود آورده 
است. خدماتی که پیش از این به صورت سنتی و دستی ارائه می شد، 
الان دیگر به صورت دیجیتال و در قالب دولت و شهر الکترونیک 
ارائه می شود. توسعه و گسترش استفاده از اینترنت وIOT  )اینترنت 

اشیا( ساختار مدیریت شهری را دستخوش تغییراتی کرده است.
رسولی افزود: متاسفانه مدل برنامه ریزی ما همواره از بالا به پایین 
بوده است و هیچ مکانیزم بازخوردی از شهروندان وجود نداشته است 
اما ساختار هوش مصنوعی که بر پایه اطلاعات و تجزیه و تحلیل 
آن و بازخورد از جامعه هدف و اصلاح رویه است، در ساختار مدیریت 

شهری ارزشمند است.

شهردار رضوانشهر با اشاره به چاپ کتاب شهر هوشمند گفت: این 
کتاب با استفاده از تجربه ۱۵ ساله کار در ساختار ترافیکی کشور و 
مرکز کنترل ترافیک و پژوهشکده حمل و نقل دانشگاه علم و صنعت 
و فعالیت در حوزه شهری، جمع بندی و تدوین شده و به بررسی 
تهدیدها و فرصت های هوش مصنوعی در ساختار مدیریت شهری 

پرداخته شده است.
رضا رسولی با اشاره به اینکه تاکنون در گیلان تجربه شهر هوشمند 
در  کردیم  تلاش  گفت:  نداشته ایم  می رود،  انتظار  که  گونه  آن 
رضوانشهر در حوزه اقتصاد هوشمند یک تجربه جدید عملیاتی شود. 
در یک سال گذشته در شهرداری رضوانشهر زیرساخت های دیجیتال 
را تقویت کرده و با انجام اقداماتی همچون نقشه برداری GIS و... 

ساختارهای خدمات الکترونیک را شکل دادیم.
کوچک  شهرهای  در  هفتگی  بازارهای  افزود:  رضوانشهر  شهردار 
تعامل  ساختار  کردیم  تلاش  و  هستند  شهر  اقتصاد  فقرات  ستون 
دیجیتال و تکنولوژی را با شهروندان افزایش دهیم و با ساماندهی 

بازارمج، ساختار مفصلی را تعریف کردیم و امیدواریم در گام بعدی، 
تجربه عملی این پروژه همراه با مطالب تئوریک این کتاب، اتفاقات 

بهتری را رقم بزند.

رسولی ادامه داد: خوشبختانه با شکل گیری مرکز مشاوره شهرداری 
رضوانشهر، 7۰ شغل که مهجور مانده بودند، به چرخه اقتصاد شهری 
و  هوشمند  رفتار  ایجاد  و  بازار  این  شدن  الکترونیک  شدند.  اضافه 
تعامل میان شهروندان و مدیریت شهری و بهبود فرایند جمع آوری 

اطلاعات می تواند به رونق این حوزه کمک ویژه ای کند.
هزاره  از  تصویری  ارائه  با  کتاب »شهر هوشمند«  در  است  گفتنی 
حاضر و بیان چالش های آن، بر ضرورت بهره گیری مدیران شهری 

از هوش مصنوعی و استقرار شهرهای هوشمند تاکید شده است.
در این کتاب با اشاره به خطرات ناشی از نفوذ و هک الگورتیم های 
برنامه های شهرهای هوشمند به مدیران شهری تاکید شده است که 
سیاست گذاری ها، برنامه ریزی ها و اسقرار زیرساخت های شهرهای 

هوشمند بایستی با در نظر گرفتن اصول اساسی باشد.
و  دیگر کشورها  تجارب  مطالعه  با  ریزان شهری  برنامه  و  مدیران 
انداز  چشم  توانند  می  هوشمند  شهر  زمینه  در  پیشرو  شهرهای 

مفیدتری را پیش روی شهر خود ترسیم کنند.

آیا منطقه آزاد انزلی نیازی به نیازی دارد ؟

ونمایی از کتاب »شهر هوشمند«: رضا رسولی شــهردار رضوانشهر در مراسم ر

جزییات قتل وحشــتناک دختر ۱۶ساله توسط خواستگارش در رضوانشهر

ورود هوش مصنوعی به ســاختار مدیریت شهری ارزشمند است



پوتین را محکم ببندید !

علی نصیریان در مراسم تجلیل از مفاخر فرهنگ و هنر گیلان:

وشنفکرخیز است گیلان خطه ر
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 نیمه اول مرداد ۱۴۰۲
 سال هشتم
 شماره ۴3

به عمان،  پرواز مستقیم 
وعده در رشت
رامسر ! در   عمل 

در حالی که یک سال قبل مدیرکل فرودگاه گیلان از برقراری پرواز رفت و برگشت رشت به مسقط 
پایتخت عمان خبر داد اما این روزها دیگر خبری از این پرواز نیست و از هفته قبل، از پرواز مستقیم رامسر 

به مسقط به عنوان نخستین پرواز بین المللی فرودگاه غرب مازندران رونمایی شد.
سید محسن میرحسینی، مدیرکل فرودگاه گیلان در تاریخ ۲3 تیرماه ۱۴۰۱ از برقراری پرواز رفت و 
برگشت رشت به مسقط خبر داده و گفته بود: »این اقدام با پیشنهاد شرکت هواپیمایی پارس و صدور 
مجوزهای لازم، انجام شده است. این پرواز از سی ام تیرماه از فرودگاه بین المللی سردار جنگل رشت و 

به صورت هفتگی برقرار می شود.«
اما پس از گذشت یک سال، نه تنها پرواز مسقط در فرودگاه سردار جنگل رشت برقرار نیست، بلکه 
پروازی که ایرنا از آن به عنوان »دیپلماسی منطقه ای دولت سیزدهم« نام می برد، سر از فرودگاه رامسر 

در شمال کشور درآورده است.
این اتفاق که به نظر می رسد در سایه بی توجهی و سهل انگاری مدیران و مسئولان استان گیلان رخ 

داده، بار دیگر ضعف مشهود مدیریتی در مدیریت استان را یادآور می شود.
با توجه به روابط گسترده و استراتژیک سیاسی و اقتصادی ایران و عمان، بدون شک پرواز مستقیم 
رشت-مسقط می توانست فرصت ویژه ای برای توسعه گیلان باشد، فرصتی که با بی تدبیری و عدم 
پیگیری های لازم از سوی مسئولان گیلان از استاندار و مدیرکل فرودگاه استان گرفته تا نمایندگان 

گیلان در مجلس، در اختیار استان مجاور قرار گرفت.
متاسفانه فرودگاه سردار جنگل رشت که لقب »بین المللی« را هم یدك می کشد، در بخش پروازهای 

خارجی فعالیت چندانی نداشته و هیچ برنامه منظم و مدونی از پروازهای خارجی آن یافت نمی شود.

یونس رنجکش
نظر مداخله گرانه روسیه 
سه  جزایر  خصوص  در 
روزها  این  ایران  گانه 
خشم دوباره ایرانیان را بر 
انگیخت و برغم سیاست 
های نگاه به شرق دولت 
و پیمان و همکاری ها با 
این شریک راهبردی، این 
همسایه شمالی حرمت نگه نداشت و حق حاکمیت 

ایران را به رسمیت نشناخت .
اگر چه وزیر خارجه دولت سیزده با احتیاط به اعتراض 
سخن گشود و احضار سفیر روسیه در دستور کار قرار 
گرفت و گلایه های دولت به او گوشزد شد اما این 
اقدامات هنوز نتوانسته است رضایت بخش باشد اهر 
چند توصیه های دیپلماتیک ایچاب می کند تا تند و 

کند نباید رفت.
این مداخله اگرچه تازگی ندارد و حاکمان روسیه از 
عصر نزار تا پوتین در این روزگاران و ادوار گذشته 
نشان داده اند که ایران تنها پلی برای کامیابی انان 
دولت  ایستادگی  اما  است،  منافع  به  رسیدن  برای 
تعهدات  به  پازدن  زیاده خواهی و پشت  مقابل  در 
دیپلماتیک و کوتاه نیامدن در مقابل حق تمامیت 
ارضی ضرورتی است که اگر کوتاهی شود بویژه در 
شرایطی که برخی به دنبال گره زدن سرنوشت کشور 
به سیاست های پوتین هستند، ،دیگر فرصت جبرانی 

نخواهد ماند.
در چنین شرایطی که نبض حیات روسیه هر چند به 
مقیاسی کمتر در همراهی ایران گره خورده است و 
باتلاق جنگ اوکراین تعیین کننده معادلات سرنوشت 
سازی است می بایست، سرنوشت این کشور را نیز 
هوشمندانه در معادلاتی گره زد تا منافع ایران تامین 
و هر گونه دور زدن هزینه بر برای طرف مقابل باشد.

در چنین شرایطی که روسیه به دنبال بازی سازی 
دهی  شکل  و  غرب  جهان  مهار  ررای  خود  های 
متحدان جدید در خاورمیانه در همراهی با چین است 
و چندان تمایل به قدرتمند شدن ایران ندارد نا وقت 
باقی است پوتین ها را باید محکم بست زیرا این پوتین 

با بند های شل وا خواهد رفت!
دولتمردان ایران در چنین زمانه ای و شرایطی باید 
با اتخاذ رویکردی مقتدرانه، پوتین را محکم ببندند 

همانطور که نادر تزار روس را بسته بود!

و  هویت  جلوه  را  هنر  سینما،  و  تئاتر  پیشکسوت 
شناسنامه ملت ایران دانست و گفت: امروز در دنیا 
سینمای ایران را می شناسند و لذا هنر از هر نوشته، 
سخنرانی، تبلیغ و ارائه ای بیشتر می تواند نشان دهنده 

فرهنگ و تمدن ما باشد.
علی نصیریان روز یکشنبه، ۲۵ تیر در مراسم تجلیل 
از مفاخر فرهنگ و هنر استان گیلان که تحت عنوان 
»میلاد نامداران« در تالار مرکزی رشت برگزار شد، 
با بیان این که با دل گرفته ولی با شوق زیاد به رشت 
آمده ام، اظهار کرد: در این مراسم حضور پیدا کردم 
تا قدردان مفاخر فرهنگ و هنر باشم، زیرا می دانم 
که هنرمند همچون شمعی فروزان می سوزد و گرما 

می بخشد.
وی هنر و خلاقیت را لذت بخش دانست و افزود: 
هنرمند بر فکر، اندیشه، هنر و خلاقیت خود استوار 

است و از آفرینش خود لذت می برد.
این هنرمند پیشکسوت تئاتر، سینما و تلویزیون، هنر 
را متکی به انسان دانست و تصریح کرد: انسان است 
که هنر را می آفریند و هنر بنیان زیبای فرهنگ و 

تمدن است.
نصیریان هنر را جلوه هویت و شناسنامه ملت ما دانست 
و گفت: امروز در دنیا سینمای ایران را می شناسند و لذا 
هنر از هر نوشته و سخنرانی و تبلیغ و ارائه ای بیشتر 

می تواند نشان دهنده فرهنگ و تمدن ما باشد.
وی با اشاره به سابقه درخشان خطه گیلان در عرصه 
فرهنگ و هنر، اضافه کرد: گیلان به دلیل نزدیک 
بودن به اروپا و منطقه قفقاز خطه روشنفکرخیز بوده 
و انسان های تکرارنشدنی و دست نیافتنی در عرصه 
های فرهنگ و هنر و علم و طب و صنعت و... دارد 

که هر کدام درجه یک هستند.
موجب  را  هنرمندان  تکریم  و  تجلیل  نصیریان 
امیدواری نسل جوان دانست و عنوان کرد: هنرمندان 
ارزشگذاری  زحماتشان  روزی  که  می آموزند  جوان 
مردم  البته  گیرند؛  می  قرار  تقدیر  مورد  و  می شود 
خودشان قدرشناس اصلی هنر و هنرمندان هستند، 
اما نهادهای فرهنگی هم باید جزو وظایف خودشان 

بدانند که از این قشر تجلیل کنند.

یادداشت

خبر

سطح  )درحالیکه  دهم   1.1 به  گیلان  در  باروری  نرخ 
تنها  جمعیت  رشد  نرخ  و  باشد(  می   2.3 جانشینی 
فرمان  همین  با  اگر  و  است  شده  درصد  صدم  یک 
بیشترین جمعیت سالمند  داشتن  با  برویم گیلان  جلو 
البته کاهش موالید و فرزندآوری، وضعیت  در ایران و 
نامطلوبی را در چشم انداز نسل آینده خواهد داشت و 
از این مساله، منجر به فرورفتن در سیاه چاله  غفلت 
جمعیتی خواهد شد و این یعنی در آینده، نسل و قومی 
به نام گیلک در فرهنگ و تمدن ایرانی وجود نخواهد 

داشت.

فرزند کمتر زندگی بهتر
نرخ  انقلاب،  از  بعد  ولی  نشود  باورتان  شاید  اول،  خط  گزارش  به 
فرزندآوری در کشور ۶.۵ بوده است، یعنی میانگین تولد فرزند به ازای 
هر زن ایرانی ۶.۵ فرزند بود، و اگر با همان فرمان جلو می رفتیم با 
انفجار جمعیتی روبه رو می شدیم که با شرایط بد اقتصادی پس از 
انقلاب گره می خورد و کشور را دچار بحران گرسنگی می کرد، از 
همین رو پس از جنگ تحمیلی، شعار » فرزند کمتر زندگی بهتر » 
سرداده شد و بنا شد تا سال ۱39۰ نرخ موالید را از ۶.۵ به ۴ برسانند 
یعنی می بایست در ۲۰ سال کاهش حدوداً ۲.۵ فرزند در نرخ باروری 

رقم می خورد.
اما اتفاق عجیبی رخ داد، شرایط بد به گونه ای پیش رفت که باعث 
شد برنامه کنترل جمعیت با چنان استقبالی مواجه شود که در سال 
۱37۱ یعنی در فاصله 3 تا ۴ سال هدف برنامه محقق گردد و نرخ 

باروری به ۴ فرزند به ازای هر زن برسد، اما برنامه متوقف نشد.
علت آن که این قانون متوقف نشد آن بود که سرشماری در آن سالها 
۱۰ ساله بود و بسیاری از آمارها در دسترس نظام برنامه ریزی نبود 
و نظام مدیریتی نمی دانست در جامعه چه اتفاقی رخ داد، از همین 
رو این برنامه یک دهه آگاهانه )تا زمان سرشماری بعدی و تحلیل 
جوانی  طرح  تصویب  زمان  )تا  ناآگاهانه  دیگر  دهه  یک  و  هایش( 

جمعیت( اجرا شد.
در سال ۱379 نرخ باروری در ایران تا سطح جانشینی )یعنی خروج 
۲ نفر از این نسل و جایگزینی ۲ نفر دیگر( کاهش یافت و حتی به 
زیر آن سقوط و نرخ باروری به کمتر از ۲.۱ درصد رسید. آن یک 
دهم هم برای حوادث، سوانح، تلفات و ... درنظر گرفته می شود. البته 
باید تأکید کرد نرخ سطح جانشینی در ایران حداقل ۲.3 است، چراکه 

سوانح و حوادث در ایران از میانگین جهانی بالاتر است.
اولین سیگنال فرزندآوری

در سال ۱388 دولت احمدی نژاد اولین پیام را در موضوع فرزنداوری 
مخابره کرد، همان ماجرای تخصیص یک میلیون تومان برای هر 
تولد؛ اما از آنجایی که منابع مالی آن درنظر گرفته نشده بود، اجرایی 

نشد.
پس از اینکه سال ۱39۱ رهبر انقلاب در یک سخنرانی بیان فرمود 
که ادامه سیاستهای کنترل جمعیتی از اواسط دهه 7۰ به بعد اشتباه 
بوده، مجلس شورای اسلامی دست به کار شد و سال ۱39۲ طرح 
» جوانی جمعیت و حمایت از خانواده » را به نگارش درآورد، ولی 
از آنجاکه دولت روحانی بخاطر چالش های اقتصادی، علاقه ای به 
اجرای آن نداشت، این طرح ابطر ماند، تا سال ۱۴۰۰ یعنی در اواخر 
دولت تدبیر و امید، وقتی مجلس یازدهم روی کار آمد، دولت مخالفت 
های خود را از این طرح کنار گذاشت، علت آن هم روشن بود، چراکه 

اگر به تصویب هم می رسید اجرای آن به دولت بعدی واگذار می شد.
اگرچه این قانون پس از هشت سال تصویب شد اما 8 سال از بهترین 
سال های پنجره جمعیتی ایران فرصت سوزی شد چراکه نرخ رشد 
جمعیت در ایران که سال 9۲، به ۱ درصد رسیده بود اکنون 7 دهم 
درصد شده بود، نرخ باروری هم که به حدود ۲ رسیده بود آن روز به 
۱.۶ دهم درصد رسیده بود، سالمندی جمعیت هم به بالای ۱۱ درصد 
و تعداد تولد نیز به ۱ میلیون و ۱۰۰ هزار تولد رسید که جملگی در 

نوع خود آمارهای ترسناکی به حساب می آیند.
به هر نحوی بود قانون حمایت از خانواده با 73 بند در سال ۱۴۰۰ 
مصوب شد ولی در مسیر اجرا چالش های فراوانی دارد. دیگر مجال 
بررسی و تحقیق نداریم باید اجرا کنیم، امروز باید بجنبیم چون در 
شرایطی قرار داریم که در خوش بینانه ترین حالت پنجره جمعیتی 
ما از منظر باروری حدود ۵ تا ۶ سال باز خواهد بود. امروز زنان متولد 
دهه ۶۰ بین 3۱ تا ۴۰ سال سن دارند و اگر این زنان از سن 37 سال 
عبور کنند تقریباً می توانیم بگوییم زنان دهه شصتی از سن باروری 
خارج شده اند در واقع تا ۵ سال آینده این اتفاق رخ می دهد و تمام 

این زنان از سن باروری خارج می شوند.
اگر این اتفاق به وقوع بپیوندد زنان دهه 7۰ در سن باروری خواهند 
بود که جمعیت آن ها از دهه شصتی ها بسیار کمتر است و فرهنگ 
آن ها نیز با دهه شصتی ها متفاوت است و ازدواج هراسی بینشان 
تبلیغ شده و این موجب می شود تا مدیریت چالش جمعیت در ایران 

سخت تر و بسیار دشوارتر از گذشته باشد.
وضعیت بغرنج تر استان های شمالی

البته بحران جمعیت در نقاط مختلف ایران وضعیت متفاوتی دارد، بطور 
مثال استانهای شمالی به دلیل » مهاجرت های داخلی » در وضعیت 
بغرنج تری به سر می برند، این استانها دارای شرایط جغرافیایی و 
اقلیمی خاصی هستند که همواره چالش های زیست محیطی مانع 

بزرگی برای ایجاد صنایع مادر در آن است، از همین رو فرصت ایجاد 
اشتغال برای جوانان محدود است و باعث می شود استانهای شمالی 
در صدر جدول مهاجرفرستی جمعیت جوان و جویای کار قرار بگیرند.

از طرفی این جغرافیای خاص و مطلوب در بعد گردشگری، باعث 
شده گیلان و مازندران مقصد نهایی بازنشستگان سایر استانها باشد و 
سهم افراد سالمند این استانها را نیز افزایش دهد، تا جاییکه مدیرکل 
بهزیستی گیلان تاکید می کند پنجره جمعیتی در گیلان، ۱۵ سال 
استان  جمعیت   ۱۴۱۴ سال  تا  و  شد  خواهد  بسته  کشور  از  زودتر 
سالمند می شود و رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان نیز با اذعان 
به اینکه پنجره جمعیتی استان گیلان یعنی فرصت زاداوری از سال 
۱37۵ شروع شده، پیش بینی می کند؛ با توجه به جمعیت سالمندی، 
این پنجره تا سال ۱۴۲۰ بسته شود. از همین رو استاندار گیلان در 

جلسات مختلف قرارگاه جوانی جمعیت، مداوم به جهاد تبلیغ برای 
فرزندآوری تاکید می کند.

مهاجرفرستی جمعیت جوان و مهاجرپذیری جمعیت سالمند درصد 
قابل توجهی از بحران جمعیتی این استانها را شامل شده است، اما 
در کنار این مهم، » عدم فرزندآوری » نسل جوان باقیمانده به بهانه 
نامطلوب بودن شرایط اقتصادی، ضربه مهلک تری به چالش جمعیتی 
زده است. این را نه نگارنده بلکه رییس دانشگاه علوم پزشکی گیلان، 

نیز تایید و تاکید می کند.
دکتر محمدتقی آشوبی، درحالیکه نرخ سالمندی در کشور ۱۱ درصد 
است، ان را در گیلان ۱۵ درصد اعلام کرده و با نگرانی می گوید: 
نرخ باروری گیلان نیز در سال ۱۴۰۱ نسبت به ۱۴۰۰ کاهش داشته 
است و از ۲۱ هزار و 7۰۰ زایمان در سال ۱۴۰۰ به ۲۰ هزار و ۲۰۰ 
زایمان در سال ۱۴۰۱ رسیده است و با نگاه آماری باید گفت نرخ 
باروری به ۱.۱ دهم )درحالیکه سطح جانشینی ۲.3 می باشد( و نرخ 
رشد جمعیت تنها یک صدم درصد شده است و اگر با همین فرمان 
جلو برویم گیلان با داشتن بیشترین جمعیت سالمندی در ایران و البته 
کاهش موالید و فرزندآوری، وضعیت نامطلوبی را در چشم انداز نسل 
آینده خواهد داشت و غفلت از این مساله، منجر به فرورفتن در سیاه 
چاله جمعیتی خواهد شد و این یعنی در آینده، نسل و قومی به نام 

گیلک در فرهنگ و تمدن ایرانی وجود نخواهد داشت.
از همین رو چاره ای جز تشویق به فرزندآوری نمانده است، اما قبل 
از اینکه خانواده ها را به فرزندآوری تشویق نماییم ابتدا باید شرایط 
ازدواج را مهیا کنیم شرایط ازدواج هم همسویی عجیبی با شرایط 
اقتصادی جامعه دارد که متاسفانه با اقتصاد ناهمگن و تورم افزایشی 
به  منجر  که  گیرد  نمی  ازدواجی صورت  تنها  نه  کشور  در  موجود 
فرزندآوری شود، بلکه نیمی از همان اندك ازدواج های صورت گرفته 
به طلاق می  از سوی مراکز ذی صلاح  آمار منتشره  به گواه  هم 

انجامد. در این شرایط نهادهای متولی کار بسیار سختی برای بهبود 
شرایط جمعیتی دارند.

طرح ابتکاری دانشگاه علوم پزشکی گیلان
قانون جوانی جمعیت تنها راه باقیمانده است که البته تنها سی درصد 
تکالیف آن برعهده وزارت بهداشت و مابقی برعهده سایر دستگاه 
هاست وزارت بهداشت حمایت و درمان زوج های نابارور را با گسترش 
پوشش چتر بیمه و نجات فرزندان سقط؛ جزو محوری ترین برنامه 
اما  افزایش جمعیت و زادآوری قرار داده است،  های خود در حوزه 
برای گسترش فرزندآوری باید شرایط اقتصاد جامعه بهبود پیدا کند 

که تکالیف آن در دین سایر دستگاه هاست.
با این حال رییس دانشگاه علوم پزشکی گیلان طرح جالبی پیشنهاد 
داد و بنا شد خود گیلان به عنوان پایلوت انجام دهد ولی علیرغم نیاز 
مبرم به اجرایی شدن این طرح باز هم هنوز موانعی برای اجرایش 

وجود دارد که البته عمدتا مالی است.
در طرح ابتکاری دکتر آشوبی، وی پیشنهاد حمایت از مادران زادآور 
از  یکی  خانواده ها  در  معیشت  و  اقتصاد  به  گفت: کمک  و  داده  را 
مهمترین دغدغه های مشترك در بین خانواده های جوان است و خود 
می تواند در ترویج فرزندآوری موفق باشد از همین رو در کنار درمان 
زوج های نابارور؛ برقراری حقوق با بیمه برای مادران به  تناسب هر 
فرزند پنج سال و تداوم و بازنشستگی این طرح پس از فرزند چهارم 
می تواند یک راهکار مهم و موفق در زمینه جوانی جمعیت و حمایت 

از خانواده باشد .
میزان  آینده  پنج سال  تا  داشت  امید  توان  این طرح می  اجرای  با 
متولدین از ۲۰ هزار نفر در سال به 3۰ هزار نفر افزایش یابد. از آنجاکه 
گیلان، پنج شش سال فرصت دارد تا جمعیت جوان ازدست رفته خود 
را با زادآوری جبران کند اجرای این طرح در این استان از نان شب 

هم واجب تر است.
دکتر آشوبی رییس دانشگاه علوم پزشکی گیلان درهمین راستا به 
خبرنگار خط اول گفت: اساس و زیربنای توسعه هر جامعه و کشوری، 
داشتن نیروهای جوان و فعال است که می بایست برای برخورداری 
از آن، افزایش نرخ جمعیت رقم بخورد. اما روند نزولی جمعیت در 
سال های اخیر و افزایش جمعیت سالمند استان، شرایطی را رقم زده 
استان  نشود،  اندیشیده  باروری  نرخ  افزایش  برای  تدبیری  اگر  که 
گیلان در سال های نه چندان دور، جمعیت مولد نخواهد داشت و 

کشور و استان با  چالش سالمندی رو به رو خواهد شد. 
تنها سی درصد قانون جوانی جمعیت برعهده وزارت بهداشت است

عهده  بر  جوانی جمعیت  قانون  تکالیف  درصد  تنها 3۰  افزود:  وی 
وزارت بهداشت است، اما ما در دانشگاه علوم پزشکی  با ۱۰۰ درصد 
ظرفیت پای کار هستیم و این مسیر مهم و حیاتی را ادامه خواهیم 
داد اما سایر دستگاه ها که هفتاد درصد تکالیف قانونی باقیمانده بر 
دوش آنهاست نیز باید بجنبد و ما به تنهایی نمی توانیم شاهکار کنیم.

وی  تصریح کرد:  با توجه به هرم جمعیتی استان، گیلان فرصتی 
فرصت  می تواند  و  داشته  جمعیتی  چاله  از  خروج  برای  پنج ساله 
ازدست رفته را در حوزه جمعیت، جبران کند در غیر این صورت، آینده 

نه چندان دور برای حفظ امنیت، ایجاد حداقل های نظام بهداشت و 
درمان و یا تعلیم و تربیت با چالش های عدیده از جمله واردات نیروی 

انسانی متخصص و متبحر روبرو خواهیم شد.
سالمند،  جمعیت  گزاف  هزینه  تحمیل  به  اشاره  با  آشوبی  دکتر 
سالمند  گیلان،  استان  فعلی  جمعیت  درصد   ۱۵ کرد:  خاطرنشان 
را  درمان  و  بهداشت  منابع  کل  درصد   7۰ جمعیت،  این  و  هستند 

مصرف می کند. 
دکتر آشوبی بابیان اینکه می توان به سرعت، غفلت صورت گرفته را 
در جمعیت ازدست رفته گیلان، جبران کرد، افزود: تلاش برای تغییر 
اندیشه در رابطه با »ازدواج هراسی«، »مسئولیت گریزی« و همچنین 
اعضای  و  اساتید  نقش  و  بوده  اساسی  جامعه،  در  »فرزندآوری« 

هیئت علمی در آن، بسیار پررنگ و مؤثر است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان همچنین به خلأ همکاری خیران 
از خانواده اشاره کرد و  سلامت در حوزه جوانی جمعیت و حمایت 
کنار مسئولان  در  نیکوکاران  و  است خیرین سلامت  انتظار  گفت: 
دولتی، در تأمین هزینه درمان ناباروری، کمک به تغذیه مادران باردار، 

تهیه البسه و پوشاك نوزادان نیز مشارکت داشته باشند.
علی ای حال باید مسئله ی جمعیت را جدی گرفت؛ جمعیت جوان 
کشور درحال کاهش است. به جایی خواهیم رسید که دیگر قابل 
علاج نیست. تعیین روز ملی جمعیت هم صرفا برای برگزاری همایش 
و سخنرانی نیست و باید اقدامات عملی صورت گرفته را در بوق و 
اقتصادی،  برای سیاست های کلی جمعیت جهت رشد  و  کرنا کرد 
این مهم  اگر  انجام شود،  برنامه ریزی  اجتماعی و فرهنگی کشور 
صورت نگیرد همانطور که دکتر آشوبی رییس دانشگاه گیلان تاکید 
کرده است در اینده نزدیک دیگر قدیمی ترین و اصیل ترین قوم 
گیلان یعنی گیلک را نخواهیم داشت و آیندگان باید آن را در موزه 

ها بجویند.

وحید پایه  پره عضو هیات مدیره کانون وکلای دادگستری گیلان با 
اعلام این خبر در گفتگو با روابط عمومی کانون گفت : پس از برگزاری 
آزمون داوطلبین کارآموزی وکالت در تیرماه ۱۴۰۱، سازمان سنجش 
آموزش کشور با اعلام نتایج این آزمون در اواخر شهریور ماه، اسامی 
پذیرفته شدگان را جهت طی مراحل قانونی به کانون های وکلای 

دادگستری ارسال نمود.
وی ادامه داد: در این راستا کانون وکلای دادگستری گیلان با صدور 
فراخوانی از پذیرفته شدگان در این آزمون جهت انجام ثبت نام و طی 

روند کارآموزی وکالت دعوت بعمل آورد.
پایه  پره با اشاره به جزئیات روند کارآموزی وکالت ۱۴۰۱ افزود: با اعمال 
مقررات قانونی به ویژه صراحت ماده ۴۵ آئین نامه اجرائی لایحه قانونی 

استقلال کانون وکلای دادگستری مصوب ۱۴۰۰، قبولی تعداد ۲۱ نفر 
از مجموع پذیرفته شدگان کانون وکلای دادگستری گیلان کان لم 
یکن و منتفی شد و آن دسته از پذیرفته شدگانی که پرونده هایشان 
از حیث مدارك و مستندات و نیز استعلامات واصله از مراجع ذیصلاح 
قانونی، جهت طی فرآیند کارآموزی وکالت تکمیل بود، بمنظور طی 
دوره آموزشی به کمیسیون های کارآموزی کانون تعرفه گردیدند و هم 
اکنون با اتمام دوره آموزشی مرحله اول از مراحل سه گانه کارآموزی، 
آماده شرکت در آزمون موضوع بند ۱ ماده ۵۴ آئین نامه مزبور در نیمه 

مردادماه می شوند.
عضو هیات مدیره کانون وکلای دادگستری گیلان در ادامه به بیان 
از پذیرفته شدگان آزمون ۱۴۰۱  نفر  دلایل منتفی شدن قبولی ۲۱ 

پرداخت و گفت : برابر مقررات ماده ۴۵ آیین نامه اجرایی لایحه قانونی 
استقلال کانون وکلای دادگستری، چنانچه پذیرفته شدگان آزمون 
ظرف سه ماه از موعد مقرر و اعلام شده از ناحیه کانون حسب مورد 
جهت ثبت نام، ارائه مدارك یا رفع نقص اقدامی بعمل نیاورند قبولی 

شان کان لم یکن محسوب می گردد.
وی در پایان خاطر نشان کرد : در این ارتباط تعداد ۵ نفر 

اساسا مراجعه ای به کانون جهت ثبت نام نداشتند. 
تعداد 8 نفر بعد از ثبت نام انصراف مکتوب خود 
اعلام  کانون  به  وکالت  کارآموزی  انجام  از  را 
نمودند. تعداد ۴ نفر نیز علیرغم انجام پیش ثبت 
نام و ارائه فتوکپی مدارك، از مراجعه به کانون 

و ارائه اصول مدارك و نیز پاسخ استعلامات از مراجع 
ذیصلاح قانونی با وصف پیگیری های متعدد کانون 
تا اواخر تیرماه ۱۴۰۲ خودداری نمودند و ۴ نفر نیز 
نقص پرونده داشتند که در نتیجه و به موجب 
قانونی  مقررات  وفق  قبولی شان  کانون  تصمیم 

منتفی شد.
گفتنی است آزمون داوطلبین کارآموزی 
وکالت ۱۴۰۲ ، در تاریخ ۱3 مرداد ماه در 
سراسر کشور توسط سازمان سنجش 

آموزش کشور برگزار خواهد شد.

با اعمال مقررات آیین نامه ۱۴۰۰، قبولی ۲۱ نفر از پذیرفته شــدگان آزمون کارآموزی وکالت ۱۴۰۱ منتفی شد

از  غفلت 
فرزندآوری

باید جســت موزه ها  در  را فقط  گیلک  قوم  نزدیــک،  آینده  در 



آقایان حوزه هنری گیلان؛
بر تن پیاده راه زخمی رشت 

چنگال نکشید !
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 نیمه اول مرداد ۱۴۰۲
 سال هشتم
 شماره ۴3

فرشته رضایی 
خواب هایی  روزها  این 
شهرداری  برای  که 
تمامی  دیده اند  رشت 
تهدید  از  بعد  و  ندارد 
پیاده راه  برچیدن  به 
حالا  رشت،  شهرداری 
نوبت به طرح جدیدی 
متولی اش  که  رسیده 
حوزه ی هنری گیلان است. حوزه هنری گیلان 
ادعا  که  کسانی  از  تن  دو  با  را  نشستی  اخیرا 
تاریخ هستند، برگزار  می شود پژوهشگر هنر و 
کرده است. به چه منظور؟ احیای هویت مذهبی 
ساختمان های  تخریب  رشت،  مرکزی  بافت 
در  امامزاده ای  ساخت  و  محدوده  این  تاریخی 

وسط این میدان.
در این نشست که دو روز پیش با حضور رییس 
تشکیل  دیگر  افراد  از  جمعی  و   هنری  حوزه 
مرکزی  راه  پیاده  پیرامون  موضوعاتی  شد، 
رشت عنوان شد که تعجب بسیاری از افراد و 
کارشناسان  از  یکی  برانگیخت.  را  تاریخ نگاران 
برنامه که عنوان پژوهشگر تاریخ )کدام تاریخ؟( 
را یدك می کشد، با اشاره به تاریخ یکصد ساله 
بلدیه و نفی معماری و هویت شهری رشت، داد 
سخن داده است که لازم است بناهای تاریخی 
مجموعه شهرداری رشت، پست و تلگراف، هتل 
ایران و بناهایی چون کلیسا در ضلع شرقی پیاده 
راه تخریب شده و به جای آنها بقعه ی فردی به 
نام »ابوجعفر« که محل زیارت و عرض حاجات 
مردم بوده، مجددا احیا شود! طرحی به شگفتی 
طرح قبلی که که در ذهن آدمی این سوال را 
ایجاد می کند که نهادهای فرهنگی و مذهبی به 
غیر از ایده پردازی درباره تخریب، کار فرهنگی 

دیگری هم می کنند؟
در اینکه هیچکدام از ما شهروندان رشت اطلاع 
جلسه  در  سخنرانان  روحی  وضعیت  از  دقیقی 
فوق نداریم شکی نیست و حتی نمی دانیم بیان 
چنین سخنانی تا چه حد بر پایه و اساس فنی و 
کارشناسی است، اما آنچه که محرز است خطای 
چنین  برپایی  در  گیلان  هنری  حوزه  آشکار 

نشست های فوق ضعیف و ناکارشناسانه است!
چندین ماه قبل از سمت پایگاه تحلیلی- خبری 
مرور گفت وگویی با ریاست حوزه هنری گیلان 
انجام شد. ایشان در این مصاحبه با بیان اینکه از 
جمله تکالیف حوزه هنری در زمان ایشان یکی 
سند زیست بوم و دیگری نقشه تحول هر استان 
است، برنامه های خود را متمرکز بر این دو محور 

دانسته بود.
در  انتقادات  به  پاسخ  در  حتی  ایشان  شخص 
آشنای  نام  و  خبره  نویسندگان  طرد  و  حذف 
برای  آنان  پناه  و  خانه  هنری  حوزه  که  گیلان 
تولیدات فاخر تاریخی و فرهنگی بود، گفته بود: 
ببینیم  باید  است!  مساله محوری  ما  »موضوع 
کجاها می توانیم نقاط امیدبخش و افتخار آفرین 

تاریخ خودمان را پیدا کنیم.«
حال با چنین نشست و سخنانی که بیان شده 
پرسش بنده از آقای منفرد به عنوان رییس حوزه 
این است: »کدام مساله؟ و کدام نقاط امیدبخش 

تاریخی؟«
آیا مساله شما با آن حذف و طردها، سرانجامش 
برپایی چنین نشستی بود؟ دعوت از افرادی که نه 
تنها تاریخ را زیر چکمه های عقاید خود له می کنند، 
بلکه در صدد اینند که چهره ی رشت را هم به 
شکل دلخواه خود درآورند، اسمش مساله محوری 
است؟ آیا مساله محوری و کیفی سازی و  سطح 
دغدغه ی حوزه هنری گیلان همین بود؟ و آیا 
بودجه های اختصاص یافته به این نهاد از این به 

بعد صرف چنین نشست های نازلی خواهد شد؟
متاسفانه یا خوشبختانه در مدت اخیر، برخی از 
افراد با مواضع خود نشان می دهند چون نمی توانند 
شهروندان رشت را به اندازه ی لازم مورد هجمه 
انتقام  رشت  تاریخی  نمادهای  از  دهند،  قرار 

می گیرند و چنگ به تعلقات آنان می زنند!
مدیران  واجد  رشت  که  آنجا  از  میان  این  در 
شهری قدرتمند و تعیین کننده در سطح شهردار 
و شورا نیست و اغلب نماینده جریان ضعیف خود 
هستند، شهروندان رشت هر روز باید شاهد و ناظر 
سخنانی در خصوص پیاده راه باشند و از این 

موضوع رنجیده خاطر و خشمگین شوند.
اظهارنظرهای  از  فارغ  می رسد  نظر  به 
شهری  مدیریت  و  نازل  و  غیرکارشناسی 
تخریب  موافقان  نظر  تنها  که  خواب زده، 
پیاده راه را تماشا می کنند، ماموریت جدید حوزه 
هنری گیلان به ریاست آقای منفرد، برگزاری 
تنها  نه  که  است  امیدبخش  غیر  نشست های 
موجب تحول استان و رشت نمی شود که بیشتر 
بر جان  را  تفرقه انگیزی  و  نفرت پراکنی  کارگاه 

خسته ی رشت و مردمانش هموار می کند!

یادداشت

دیدار مدیرعامل 
جمعیت هلال احمر 
گیلان با شهردار رشت

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی گیلان، تعداد پروژه های نیمه تمام 
تا پایان سال ۱۴۰۰ را ۲۵9۰ پروژه دانست و عنوان کرد: برای ۲۴۱ 
پروژه در سال ۱۴۰۱ تامین اعتبار شده که دارای میانگین پیشرفت 

فیزیکی 78 درصد است.
شراره کاووسی ، با اشاره به رویکرد سازمان برنامه و بودجه در تخصیص 
اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای، اظهار کرد: توزیع بهینه منابع 
در بین شهرستان ها، تخصیص بهینه منابع بین طرح ها و پروژه ها، 
استفاده از ظرفیت های قانونی جهت تامین مالی پروژه ها و ارتقای 
نظام پایش و نظارت چهار محور اصلی برای تخصیص اعتبارات عمرانی 

است.
وی با بیان اینکه در گذشته توزیع منابع بین شهرستان ها تنها براساس 
های  شاخص  منابع  بهتر  توزیع  برای  افزود:  بود،  جمعیت  شاخص 
محرومیت و مساحت شهرستان ها را در نظر گرفتیم که در این راستا 

سهم مناطق محروم افزایش یافته است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی گیلان سطوح تاثیرگذاری طرح 
ها و پروژه های بزرگ استان را به چهار بخش فراملی، ملی، بین منطقه 
ای و استانی تقسیم کرد و گفت: تکمیل راه آهن رشت - کاسپین، احیای 
تالاب انزلی، عملیات آبخیزداری، هوشمندسازی و انسداد فیزیکی مرز 
آستارا از جمله پروژه هایی با سطوح تاثیرگذاری فراملی و آبگیری سد 
پلرود، تکمیل سدهای لاستیکی، تجهیز و نوسازی اراضی و بهسازی 
آب بندان ها با توجه به تاثیر بر تامین آب کشاورزی پروژه هایی با سطح 

تاثیرگذاری ملی است.
کاووسی، تکمیل آزادراه رشت - قزوین و تکمیل بیمارستان آموزشی 
رشت)لاکان( را دو پروژه با سطح تاثیرگذاری بین منطقه ای دانست 
و بیان کرد: جمع آوری پسماند، تکمیل تقاطع غیرهمسطح میدان گیل 
لاهیجان، کمک به تکمیل پل های آسیب دیده از سیل همچون قلعه 
رودخان، کلفت، کیازنیک و شبخوس لات، تکمیل پل اسالم، تصفیه 
خانه فاضلاب انزلی و تصفیه خانه مسکن مهر هم از جمله پروژه های 

استانی است.
وی با تاکید بر لزوم اتمام پروژه های نیمه تمام، تعداد پروژه های نیمه 

تمام تا پایان سال ۱۴۰۰ را ۲۵9۰ پروژه دانست و عنوان کرد: برای 
۲۴۱ پروژه در سال ۱۴۰۱ تامین اعتبار شده که دارای میانگین پیشرفت 

فیزیکی 78 درصد است.
رئیس سازمان مدیریت گیلان، درصد پیشرفت فیزیکی پروژه، مطالبات 
مردمی، جغرافیای پروژه و پروژه های موثر بر رشد تولید و اشتغال را 
چهار معیار برای اولویت بندی تامین اعتبار پروژه های نیمه تمام دانست 
و اضافه کرد: بر اساس قانون، هر ساله از بودجه اعتبارات عمرانی ابلاغ 
شده تنها سهم محدودی جهت اجرای پروژه هایی با ماهیت سطح 
استانی در اختیار شورای برنامه ریزی و توسعه استان قرار داشته و مابقی 
در اختیار کمیته برنامه ریزی شهرستان ها جهت توزیع بین پروژه های 

شهرستانی قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه بر اساس ضوابط اجرایی بودجه سال ۱۴۰۱ و تاکیدات 
استاندار گیلان رویکرد تامین اعتبارات عمرانی در سال جاری نیز اتمام 
پروژه های نیمه تمام بوده و پروژه جدید کلنگ زنی نمی شود، گفت: 
تکمیل و  بهره برداری از پروژهای مهمی همچون سدهای لاستیکی 
در جهت تامین آب مطمئن کشاورزی، راه آهن رشت - کاسپین به 
عنوان حلقه تکمیل کننده کریدور بین المللی شمال - جنوب و آزادراه 
قزوین - رشت از جمله اولویت های اصلی سال ۱۴۰۲ دولت در استان 

گیلان می باشد.
کاووسی در سال ۱۴۰۱، استفاده از ظرفیت بند ب تبصره ۵، منابع 
در اختیار وزارت نفت، بند ز تبصره 8، بند ز تبصره ۱، ماده ۵۶ احکام 
دائمی و جزء ۲ بند ب تبصره ۱8 را از جمله ظرفیت های قانونی جهت 
تامین مالی پروژه های عمرانی دانست و خاطرنشان کرد: اکیپ های 
نظارتی در موضوعات راه، آب، فاضلاب و... با مشارکت کارشناسان 
سازمان برنامه و بودجه و استانداری و نهادهای نظارتی ذیل کمیته 
نظارت شورای فنی استان تشکیل و سال گذشته ۲۰۶۰ مورد نظارت 

انجام شد که ۱8۵۶ پروژه منطبق با معیارهای فنی و برنامه ای بود.
رئیس سازمان مدیریت گیلان با اشاره به آخرین وضعیت مصوبات سفر 
رئیس جمهور به استان، تصریح  کرد: تعهد سازمان برنامه و بودجه ۱۲9 
مصوبه بود که موظف به تامین اعتبار آنها هستیم. از مجموع 7۱۴۱ 

میلیارد تومان تعهدات سازمان برنامه و بودجه تاکنون ۴8 درصد معادل 
3۴۱۲ میلیارد تومان توسط ۲۱ دستگاه تخصیص پیدا کرده است.

وی وزارت ورزش و جوانان، وزارت راه و شهرسازی و وزارت نیرو را 
به ترتیب دارای بیشترین تخصیص دانست و بیان کرد: دو پروژه راه 
آهن رشت - کاسپین و آزادراه رشت - قزوین به تنهایی 33 درصد 

تخصیص را داشتند.
کاووسی در بحث احیای تالاب انزلی علاوه بر عملیات پیش بینی 
شده در طرح احیای تالاب به اهمیت اجرای پروژه های مربوط به 
احیای رودخانه های ورودی به تالاب اشاره و تاکید کرد: مادامی که 
رودخانه ها آلوده باشند، احیای تالاب نتیجه منطقی نخواهد داشت و لذا 
تامین اعتبار جهت تکمیل تصفیه خانه مسکن مهر رشت و تصفیه خانه 
بیمارستان ها و شهر صنعتی سپیدرود در دستور کار سازمان مدیریت و 

برنامه ریزی استان قرار دارد.
وی با اشاره به ابلاغ اعتبار 3۴۲۴ میلیارد تومانی برای استان گیلان در 

سال جاری، ادامه داد: سهم گیلان از اعتبارات کشور 3.3۴ درصد 
است و لذا شاهد رشد 37 درصدی نسبت به اعتبار سال ۱۴۰۱ 

هستیم و در بین استان های کشور در رتبه دوازدهم قرار داریم.
رئیس سازمان مدیریت گیلان، با بیان این که از مجموع 

اعتبار مصوب ۲۲93 میلیارد تومانی سال ۱۴۰۱ شاهد 
تخصیص ۶9 درصدی معادل ۱۵8۶ میلیارد تومان 

هستیم، اضافه کرد: شعار سال جاری »مهار تورم؛ 
رشد تولید« است و لذا نرخ تورم استان تا پایان 

چهارم  رتبه  که  بود  درصد   ۴۵.۴ بهمن، 
کمترین نرخ تورم را در کشور داشتیم.
و  بهداشت  حمل ونقل،  اجاره،  وی 

درمان، نان و غلات، پوشاك و 
را  و سوخت  برق  آب،  و  کفش 
از جمله کالاها و خدمات دارای 
بیشترین سهم در سبد خانوارهای 
شد:  متذکر  و  دانست  گیلانی 

آسیب شناسی لازم در حوزه بازار انجام گرفته است.
 ۱7 برای  را  مکان محور  تولید  رشد  برنامه  این که  بیان  با  کاووسی 
شهرستان تدوین کردیم، گفت: سدهای لاستیکی فخرآباد و ماسال 
و تصفیه خانه لات و مخزن آب سیاهکل و آستانه اشرفیه و کلینیک 

چابکسر امسال به بهره برداری می رسد.
رئیس سازمان برنامه گیلان از تخصیص اعتبار 3۵۰ میلیارد تومان 
برای راه آهن رشت - کاسپین طی امسال خبر داد و بیان کرد: قطعه ۶ 
تکمیل شده و پیمانکار در حال ریل گذاری است؛ ساختمان ایستگاه هم 
پیشرفت فیزیکی خوبی دارد و پل کاسپین قطعه 7 هم در حال اجراست 

و مشکل مالی نداریم و پیمانکار طلبکار نیست.
وی با بیان این که برای پروژه آزادراه رشت - قزوین نیز مشکل مالی 
تمرکز  کرد:  عنوان  ببرد،  بالا  را  کار  باید سرعت  پیمانکار  و  نداریم 

اعتبارات عمرانی در سال جای نیز بر اتمام پروژه هاست.
برای  عمرانی  اعتبارات  درصد  پنج  تخصیص  به  اشاره  با  کاووسی 
موضوعات خاص همچون جمعیت، تاکید کرد: پیشنهاد 
سازمان برنامه و بودجه اجرای پروژه زیرساختی بود 
تجهیز  جهت  را  تومانی  میلیارد  اعتبار ۱3  لذا  و 
کلینیک ناباروری بیمارستان الزهرا)س( در رشت 

تخصیص دادیم.
وی تامین اعتبار ۱۵ میلیاردی برای اتمام 
جزو  را  رشت  مرکزی  کتابخانه  پروژه 
مصوبات  از  برنامه  سازمان  تعهدات 
سفر دانست و بیان کرد: تاکنون ۱8 
میلیارد تومان تامین اعتبار صورت 
 ۲.۵ همچنین  است.  گرفته 
میلیارد تومان را برای بازسازی 
و  مزار  احداث  و  بهسازی  و 
اختصاص  شهدا  یادمان 

دادیم.

کامبیز نوروزی
به طور  را  شگفت آور  خبر  یک  متن  اول 
»در  کنم:   عرض  بعد  تا  بخوانیم  خلاصه 
راستاي دستورالعمل هاي واصله از دانشگاه 
به  امر  ستاد  دبیر  و  گیلان  پزشکي  علوم 
جلسه  شهرستان،  منکر  از  نهي  و  معروف 
تاریخ  در  حجاب  و  عفاف  هم اندیشي 
گردید  مقرر  شد.  تشکیل   ۱۴۰۲/۴/۲9
خدمات  ارایه  واصله  دستورالعمل هاي  برابر 
بهداشتي و درماني منوط به رعایت حجاب 
در مراکز درماني بخش دولتي و خصوصي باشد.« )نقل از سایت شبکه 
بهداشت و درمان لاهیجان(. همان روز عین همین مصوبه به امضاي 
دکتر محمدتقي نجف زاده رسما و کتبا به مراکز درماني خصوصي و 
دولتي لاهیجان ابلاغ مي شود. معناي ساده این دستور که در جهان 
لاهیجان  درماني  مراکز  که  است  این  است،  منحصربه فرد  پزشکي 
موظفند به کساني که حجاب را رعایت نکرده باشند خدمات بهداشتي 
و درماني ندهند. یعني درمان زنان منوط و مشروط به رعایت حجاب 
است و زني که حجاب را رعایت نکرده باشد درمان نمي شود. شنیده ام 
مشابه این دستور در شهرهاي دیگر کشور نیز صادر شده است. این 
ماه ها تحرکات دستگاه هاي دولتي براي الزام حجاب به حدي رسیده 
است که دیگر پایبندي به قانون و اصول حقوقي و اخلاقي به فراموشي 
سپرده شده و نقض قانون و اخلاق در سکوت به سهولت اتفاق مي افتد. 
این دستور که »ارایه خدمات بهداشتي و درماني منوط به رعایت حجاب 
در مراکز درماني بخش دولتي و خصوصي باشد« نمونه حیرت آور و 

دهشتناك این نوع نقض قانون و اخلاق است.
معني ساده این دستور این است که اگر زني براي درمان به مرکز درماني 
مراجعه نموده و حجاب را رعایت نکرده است یا آن زن مثلا باردار است، 
یا براثر مسمومیت یا تصادف یا نزاع یا هر علت و بیماري دیگري باید 
درمان شود یا در معرض آسیب جدي یا حتي مرگ و نیازمند درمان و 
حتي درمان فوري است کارکنان مرکز درماني نباید به او خدمت ارایه 
کنند چون حجاب را رعایت نکرده است. در این یادداشت فهرستي بلند 
از قوانین و اصول حقوقي و اخلاقي و انساني متعددي بیان مي شود که 

با این دستور به شدت نقض شده اند:
یکم: قانون اساسي

الف- طبق اصل ۱9 قانون اساسي »مردم ایران از هر قوم و قبیله که 
باشند از حقوق مساوي برخوردارند و رنگ، نژاد، زبان و مانند اینها سبب 
امتیاز نخواهد بود.« همچنین اصل بیستم تکلیف کرده است که »همه 
افراد ملت اعم از زن و مرد یکسان در حمایت قانون قرار دارند و از همه 
حقوق انساني، سیاسي، اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي با رعایت موازین 

اسلام برخوردارند.«
ب- براساس بند یکم از اصل۲۱ یک قانون اساسي »احیاي حقوق 

مادي و معنوي زنان از حقوق اساسي زنان است«.
ج- طبق بند ۱۲ اصل 3، اصل ۲9 و بند ۱ از اصل ۲3 برخورداري از 
بهداشت و درمان از حقوق اساسي ملت است و تامین آن تکلیف دولت 
است. این یک حق غیر مشروط است و همه آحاد ملت، اعم از زن و مرد 

بدون هر شرط و تبعیض به طور یکسان از آن برخوردارند.
با یک ملاحظه ساده و گذرا مشخص است که قانون اساسي براي 
حق درمان هیچ گونه شرطي قائل نشده و تبعیض و تفاوتي بین مردم 
نگذاشته است. این یک حق عمومي است که نمي توان آن را آنطور 
که در آن مصوبه آمده است »منوط به رعایت حجاب« کرد. گذاشتن 
چنین شرطي نقض وسیع و بسیار بزرگ، آشکار و صریح قانون اساسي 

و حقوق زنان است.
دوم: قوانین عادي

الف- طبق بندهاي ۱ و 7 از ماده ۱ قانون تشکیلات و وظایف وزارت 
بهداشت و درمان، تامین بهداشت و درمان همگاني و عمومي وظیفه و 
تکلیف این وزارتخانه است که طبعا شامل بخش هاي مختلف وزارتخانه 
از جمله شبکه هاي بهداشت نیز مي شود. این قانون نیز هیچ شرطي 

براي ارایه خدمات بهداشتي و درماني به آحاد ملت، از جمله زنان قائل 
نشده است که حالا این آقایان انجام چنین وظیفه اي را براي زنان 

»منوط به رعایت حجاب« کرده اند.
ب- مطابق با قانون »مجازات خودداري از کمک به مصدومین« کمک 
به مصدومین یک تکلیف عمومي است. به موجب همین قانون تکلیف 
مراکز درماني در این زمینه شدیدتر از اشخاص دیگر است. زیرا این 
تکلیف براي اشخاص مشروط به توانایي آنهاست اما تکلیف مراکز 
درماني مطلق و غیرمشروط است. دستور به اینکه ارایه خدمات درماني 

منوط به رعایت حجاب است نقض صریح این تکلیف قانوني است.
سوم: ابعاد کیفري

الف- مطابق با ماده ۲9۵ قانون مجازات اسلامي »هرگاه کسي، فعلي 
که انجام آن را بر عهده گرفته یا وظیفه خاصي را که قانون بر عهده 
او گذاشته است ترك کند و به سبب آن جنایتي واقع شود...« مرتکب 
جنایت محسوب مي شود و به مجازات قانوني محکوم مي شود. کارکنان 
بخش درمان در یک مرکز درماني موظف به درمان بیمارانند بدون هر 
تبعیض. حال اگر زني که به قول آقایان حجاب را رعایت نکرده است 
تحت درمان قرار نگیرد و به همین دلیل آسیب ببیند یا فوت شود، آن 
مرکز و پزشک و پرستار مربوطه مسوول آسیب یا فوت آن بیمارند و 
مستحق مجازات. این دستور غیرقانوني به منزله قراردادن کادر درمان 

در معرض ارتکاب جرم است.
ب- براساس قانون مجازات خودداري از کمک به مصدومین »مسوولان 
مراکز درماني اعم از دولتي یا خصوصي که از پذیرفتن شخص آسیب دیده 
و اقدام به درمان او یا کمک هاي اولیه امتناع نمایند به حداکثر مجازات 
ذکر شده )یعني ۲ سال زندان( محکوم مي شوند«. بنابراین اگر زني که 
مثلا حجاب را رعایت نکرده است و آسیب دیده است، به خاطر آن 

دستور آقاي رییس شبکه بهداشت مورد پذیرش و درمان قرار نگیرد 
مسوول مرکز درماني به خاطر همین عمل به دو سال زندان میهمان 

خواهد شد.
ج- در جاهایي مانند دستگاه قضایي یا پزشکي، ریاست فقط جنبه 
اداري دارد نه محتوایي. مثلا رییس مجتمع قضایي نمي تواند به قاضي 
آن مجتمع دستور بدهد که در فلان پرونده فلان راي را بدهد. اگر 
چنین دستوري صادر شود غیرقانوني است. همین طور یک مقام اداري 
در مجموعه وزارت بهداشت و درمان نمي تواند به یک پزشک دستور 
بدهد فلان دارو را تجویز کند یا یک بیمار را درمان نکند. چنین دستوري 
غیرقانوني است و پزشک یا مرکز درماني مربوطه نباید آن را اجرا کند. 
این دستور که درمان زنان منوط به رعایت حجاب است از هر حیث 
یک دستور غیرقانوني است. مطابق ماده ۱۵9 قانون مجازات اسلامي 
»هرگاه به امر غیرقانوني یکي از مقامات رسمي جرمي واقع شود، آمر 

)دستوردهنده( و مامور به مجازات مقرر در قانون محکوم مي شوند...«
چهارم: اصول بنیادین اخلاقي

الف-  در سوگندي که پزشکان ادا مي کنند همه انسان ها بدون هر 
تبعیض و تمایزي برابرند و با تاکید بر اینکه »از تضییع حقوق بیماران 
بپرهیزم« بر تساوي همگاني در برابر پزشک تاکید مي شود. حتي اگر 
یک نفر که به خاطر بدترین جنایت ها به اعدام محکوم شده است به 
پزشک مراجعه کند، پزشک باید او را درمان کند. چگونه ممکن است 
یک پزشک در یک مرکز درماني زني را درمان نکند به خاطر اینکه او 
مرتکب عدم رعایت حجاب شده است. این بي اخلاقي بزرگ و نقض 

سوگند پزشکي را چگونه مي شود توجیه کرد؟
ب- در منشور حقوق بیمار به صراحت تاکید شده است که ارائه خدمات 
به بیمار باید فارغ از هرگونه تبعیض از جمله قومي، مذهبي، نوع بیماي 

و جنسیتي باشد.
ابتدایي ترین اصول اخلاق  عدم تبعیض بین بیماران از ساده ترین و 
پزشکي است که در همه جهان مورد رعایت پزشکان و مراکز درماني 
است. اما در اینجا به سادگي تبعیضي بزرگ و شدیدا غیراخلاقي را 
مجاز و بلکه تکلیف کرده اند که زنان مرتکب عدم رعایت حجاب را 

درمان نکنند.
معلوم نیست به چه مي اندیشند که ...

آن  ویژگی های خاص  تناسب  به  ساز ها  موسیقایی،  فرهنگ  هر  در 
موسیقی، در همنوازی ها با هم ترکیب می شوند. بر اساس شواهد و 
اسناد تاریخی، سابقه ی گروه نوازی در تاریخ موسیقی ایران، بــه دنیای 
باستان می رسد.  ایده ی جدی تشکیل ارکستر و استمرار آن در ایران 
اما، به یک قرن و نیم پیش، همزمان با تأسیس مدرسه ی دارالفنون 

در ایران برمی گردد.
سال  در  فخرالدینی  فرهاد  توسط  ایران،  ملی  موسیقی  ارکستر 
و  فرهنگ  وزارت  موسیقی  امور  دفتر  پشتیبانی  با  ۱377خورشیدی، 
ارشاد اسلامی راه اندازی شد و تا کنون بیش از ۲7۰ قطعه موسیقی 

در کارنامه ی خود دارد.
داشته اند.  وافر  علاقه ی  موسیقی  به  گیلان  مردم  تاکنون  دیرباز  از 
موسیقی در کار و گذران زندگی مردم این استان، همواره جریان داشته 
تهران  از  استان هایی است که پس  زمره ی معدود  در  است. گیلان 
صاحب یک ارکستر ملی شده است. ارکستری که با وجود آن که از 
حمایت های سازمان های فرهنگی بی نصیب است و حقوق ثابتی ندارد 
و  البته درآمدش هم از بلیط فروشی کنسرت هایش حاصل می شود 
با تکیه بر عشق به موسیقی، خود را پویا نگاه داشته  اما، همچنان 
است. ارکستری که به واقع باید آن را با 8۰ هنرمند نوازنده و گروه کر، 
افتخار و نماد هنری گیلان دانست. اما این افتخار و نماد هنری گیلان 

سال هاست، صورتش را با سیلی سرخ نگاه می دارد…

موسسی  هیأت  با   ۱398 سال  در  گیلان«  ملی  موسیقی  »ارکستر 
متشکل از: مصطفی گلشن ماسوله، مرتضا سعیدی راد، محمدحسن 
فراخوان  انتشار  با  و  شد  پایه گذاری  رضایی  ساجد  و  ماسوله  گلشن 

عمومی، کار خود را آغاز نمود.
مصطفی گلشن ماسوله، مدیر ارکستر ملی گیلان که خود دانش آموخته ی 
کارشناس ارشد موسیقی از دانشگاه هنر تهران بوده و سابقه ی همکاری 
با ارکستر های مختلف کشور را دارد، پیرامون چگونگی تشکیل این 
ارکستر گفت: آرزوی همیشگی من وجود ارکستر های مختلف موسیقی 
در گیلان بود. این موضوع همیشه ذهنم را به خود مشغول نموده بود 

که چرا ما نیز چون تهران، ارکستر سمفونیک و ارکستر ملی نداریم.

  سال ۱39۱، من و تعدادی از فارغ التحصیلان رشته ی موسیقی و 
و  کنیم  برپا  رشت  در  ارکستری  گرفتیم  تصمیم  گیلانی  نوازندگان 
بعد از برنامه ریزی ها و کار های اولیه، با انتشار یک فراخوان عمومی، 
اعضا را دور هم جمع و شروع به تمرین کردیم. این ارکستر )ارکستر 
فیلارمونیک گیلان (، تا سال ۱397 پابرجا بود. زمانی که ثابت قدم، 
حتی  شد،  پیشقدم  ما  به  برای کمک  بود، شهرداری  رشت  شهردار 
قرارداد هایی نیز نوشته شد که البته هیچ کدام وصول نشد و با تغییر 

شهردار، همه چیز ر ها شد.
گلشن، هدف از تشکیل ارکستر ملی گیلان را، اجرای آثار ارکسترال 
مرتبط با »موسیقی ملی ایران« عنوان نموده و آن را امکانی برای حضور 

و شناخت آهنگسازان و نوازندگان و به طور کل هنرمندان علاقه مند 
به این نوع موسیقی معرفی نمود و در رابطه با تشکیل این ارکستر 
گفت: در سال ۱398، با مرتضا سعیدی راد همگام شده و پایه ریزی 
اولیه را انجام دادیم و در مرحله ی بعد این گروه بسط یافت و با حضور  
محمدحسن گلشن ماسوله و ساجد رضایی، هیأت موسس چهارنفره ی  
ارکستر موسیقی ملی تشکیل شد. این ارکستر بعد ها با انتشار فراخوان 
آزمون ورودی،  برگزاری یک  و  عمومی، دعوت هنرمندان موسیقی 

هسته ی اولیه ی خود را تشکیل داده و  تمرین ها را اغاز نمود.
با شیوع کرونا تقریبا تمام فعالیت های جمعی به حالت تعلیق درآمد 
و ارکستر ملی گیلان نیز از این قاعده مستثنی نبود. بعد از فروکش 
کردن کرونا در اواخر سال۱۴۰۰، فراخوان عمومی جدیدی برای اطلاع 
علاقه مندان به حضور در این ارکستر انتشار یافته و پس از برگزاری 
جلساتی با حضور اعضای هیات موسس و همکاران، انتخاب نوازندگان 

به انجام رسید و این ارکستر فعالیت خود را از سر گرفت.
اولین  تیرماه ۱۴۰۱،  یافت و سرانجام  در 3۰ و 3۱  ادامه  تمرین ها 
کنسرت تحت عنوان »اکستر ملی گیلان« و دومین کنسرت را در ۱۵ و 
۱۶ تیرماه ۱۴۰۲ در تالار مرکزی رشت برگزار نمودیم. در این کنسرت 
8۶ نفر )متشکل از نوازنده و گروه کُر شهرباران( بعد از شش تا هشت 
ماه تمرین مداوم بر روی سن رفتند. متاسفانه حضور مسوولین استان در 

این کنسرت ها  بسیار کمرنگ بود.

وژه نیمه تمام در گیلان وجود ۲۵۹۰ پر

ارکســتر ملی گیلان، نماد هنری استان در محاق بی مهری

حجاب شرط درمان

شهرداری و هلال احمر بر تقویت تعاملات مشترك و امدادرسانی بهینه به شهروندان در زمان 
وقوع بحران تاکید کردند. 

به گزارش واحد خبر مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری رشت هادی سلیمی مدیرعامل 
جمعیت هلال احمر استان گیلان به اتفاق حجت الاسلام امیر چهری مسئول دفتر نمایندگی ولی 
فقیه در این نهاد روز دوشنبه ۲۶ تیر با حضور در دفتر شهردار با رحیم شوقی شهردار رشت دیدار و 
پیرامون مباحث مشترك و تعاملاتی که می تواند بین این دو مجموعه شکل بگیرد گفت وگو کرد.

تعریف و اجرای فعالیت های مشترك بر اساس اهداف و رسالت ها، امدادرسانی در کمترین زمان 
ممکن و ارائه بهترین خدمات به شهروندان به ویژه در مواقع وقوع بحران و حوادث غیرمترقبه با 
استفاده از ظرفیت جمعیت هلال احمر و تجهیزات و سخت افزارهای موجود در شهرداری رشت از 

دیگر مباحثی بود که در این جلسه پیرامون آن ها تبادل نظر و توافقات لازم انجام گرفت.
به گزارش واحد خبر مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری رشت هادی سلیمی مدیرعامل 
جمعیت هلال احمر استان گیلان به اتفاق حجت الاسلام امیر چهری مسئول دفتر نمایندگی ولی 
فقیه در این نهاد روز دوشنبه ۲۶ تیر با حضور در دفتر شهردار با رحیم شوقی شهردار رشت دیدار و 
پیرامون مباحث مشترك و تعاملاتی که می تواند بین این دو مجموعه شکل بگیرد گفت وگو کرد.

تعریف و اجرای فعالیت های مشترك بر اساس اهداف و رسالت ها، امدادرسانی در کمترین زمان 
ممکن و ارائه بهترین خدمات به شهروندان به ویژه در مواقع وقوع بحران و حوادث غیرمترقبه با 
استفاده از ظرفیت جمعیت هلال احمر و تجهیزات و سخت افزارهای موجود در شهرداری رشت از 

دیگر مباحثی بود که در این جلسه پیرامون آن ها تبادل نظر و توافقات لازم انجام گرفت.

گزارش ناامیدکننده رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی گیلان؛



دعوت از یک سارق در برنامه زنده !

رئیس شورای شهر تالش 
سلب عضویت شد 

اخیراً در یکی از برنامه های ورزشی یکی از شبکه های 
استانی کشور، فردی به عنوان رئیس یک هیئت ورزشی 
حضور یافت که متاسفانه صلاحیت ورزشی و اجتماعی 

نداشت.
به گزارش خط اول ورزشی، سی و یکم تیر ماه، یعنی 
پنج روز قبل، فردی به عنوان رئیس یک هیئت ورزشی 
در یکی از برنامه های یکی از شبکه های استانی کشور 
حضور یافته و مشغول اظهار فضل می شود، در حالی که 
طبق قانون وی از دهم تیر ماه ۱398 به مدت ۴ سال 
تا ۱۰ تیر ماه ۱۴۰۲ رئیس آن هیئت بوده و بلاشک 
سی و یکم تیر ماه که در تلویزیون حاضر شده بود، دوره 

مسئولیت وی تمام شده بود.
البته این وظیفه تهیه کننده برنامه هاست که پیش از 

حضور مهمان صلاحیت فنی وی را چک کنند.
اداره کل ورزش و جوانان آن استان هم با علم بر اینکه 
دهم تیر ماه، دوره ریاست این فرد در هیات به اتمام 
می رسد در تاریخ ۱3 خرداد ماه سال جاری اقدام به انتشار 
فراخوان مجمع انتخاباتی ریاست این هیئت کرده بود، اما 
تهیه کننده برنامه مذکور بدون توجه به این موضوع، 
از این فرد که اتفاقاً کاندیدای دوره جدید هم شده بود 
دعوت کرد تا به طور زنده در برنامه حضور داشته باشد تا 

به گونه ای حتی بلندگوی تبلیغاتی وی نیز گردد.
اما علاوه بر این نکته، فرد مدعو، در تاریخ یاد شده نه 
تنها صلاحیت فنی و ورزشی نداشته بلکه به خاطر حکم 
قضایی که اخیرا برای وی صادر شده بود صلاحیت 

حراستی نیز نداشته است.
عرف است بعد از اینکه تهیه کننده صلاحیت فنی و 
ورزشی مهمان را تایید نمود، مراجع حراستی تلویزیون 
نیز از منابع امنیتی و قضایی، صلاحیت اجتماعی مهمان 

را نیز استعلام کنند.
اکنون جای سئوال است فرد یاد شده که سال گذشته 
)مستندات  سرقت  در  معاونت  و  مباشرت  خاطر  به 
موجود است( محکوم به جزا نیز شده بود چگونه است 
که صلاحیت های لازم جهت حضور در یک برنامه 

تلویزیونی آن هم به طور زنده را کسب می کند؟
البته این شبکه استانی مدتی است مدیرکل ندارد و این 

اتفاق در فقدان رییس افتاده است.

اعضای شورای شهر تالش در نشست ششم تیر ۱۴۰۲ 
داوود قوی پنجه رییس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
این شهرستان را به عنوان شهردار تازه تالش )هشتپر( 
انتخاب کردند. این تصمیم گیری زمانی انجام می شد 
که بهروز علی بابایی طولارود رئیس شورای شهر تالش 
با حکم هیات حل اختلاف استانداری گیلان سلب 
صلاحیت شده بود. حالا با تایید این حکم تصمیمات 

وی نیز ابطال می شود.
اعضای شورای شهر تالش )هشتپر( برای تعیین شهردار 
تالش راه پر پیچ و خمی را رفتند. پس از رد صلاحیت 
کوروش خداوردی زاده شهردار منتخب گزینه های 
دیگری به میدان آمدند. علی درمانی بخشدار وقت 
مرکزی ماسال، حسن محمدپور شهردار لیسار و داوود 
قوی پنجه رئیس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی تالش 
سه کاندیدای این پست بودند. درمانی کنار کشید و از 
میان دو گزینه باقیمانده قوی پنجه گزینه نزدیک به 
حسن محمدیاری چهار رای شورای هفت نفری را 
به دست آورد. سه تن از اعضای شورا این تصمیم را 
نپذیرفته و برای مدتی از امضای صورتجلسه خودداری 

کردند ولی بالاخره مجبور به امضا شدند.
ناخرسندی سه عضو شورا و  با  پنجه  انتخاب قوی 

بخشی از افکار عمومی و رسانه ها همراه بود.
انتخاب شهردار در نشست شورا به شکلی انجام شد که 
بهروز علی بابایی رئیس شورای شهر تالش )هشتپر( با 
حکم هیأت حل اختلاف استانداری گیلان از عضویت 
در شورا سلب عضویت شده و درخواست تجدید نظر 
داده بود. حالا با رد درخواست تجدید نظر علی بابایی، 
مسعود کاظمی معاون عمرانی استاندار گیلان طی 
نامه ای بر اجرای حکم سلب صلاحیت علی بابایی تاکید 
کرده است. این مقام دولتی همچنین نشست انتخاب 
شهردار با حضور عضو سلب صلاحیت شده شورای 
شهر را بدون وجاهت قانونی بیان کرده و خواستار ابطال 

آن شده است.
چنانچه این دستور پذیرفته شود سهیل سلامی عضو 
علی البدل نخست شورا برای سومین بار وارد ترکیب 
انتخاب شهردار را  بار دیگر سریال  می شود و اعضا 

پیگیری می کنند.
شهر تالش )هشتپر( مرکز شهرستان تالش در ۱۱۰ 
کیلومتری شمال غربی رشت پس از استعفای اجباری 
شهرام غنی زاده  در اردیبهشت سال گذشته بدون 
شهردار مانده و با سرپرست اداره می شود. اعضای شورا 
تاکنون چندین سرپرست در این مدت تعیین کرده اند.

خبر
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ورزشــی  . اجتماعی  نامه  دوهفته 

 نیمه اول مرداد ۱۴۰۲
 سال هشتم
 شماره ۴3

سرپرست جدید 
و  توسعه  شرکت 

با  گیلان  گردشگری 
درگیر شد کارمندش 

محمدرضا نظری نژاد
در این یادداشت در دو بخش، نخست اهمیت 
حریم خصوصی از منظر حقوقی بررسی و 
سپس به علت  شناسی ظاهر فریبی و تزویر 
از  یکی  خصوصی  فیلم  انتشار  به  توجه  با 

مسئولان، پرداخته می شود:
و  آدمیان  خصوصی  زندگی  به  احترام   -۱
از  حداقلی  آنان،  آبروی  و  اعتبار  تضمین 
حق های بشری است که با هر ایده و مرامی، 
فیلم برداری و افشای زندگی خصوصی هر 

کس از جمله مخالفین خود را باید محکوم نمود.
ضرورت  و  شفافیت  اصل  حاکمیت  و  رسانه  بیان،  آزادی  رغم  به 
پاسخگویی افراد به رفتارهای خود، احترام به حریم خصوصی آدمیان، 
قاعده ی شناخته شده ای در دنیای امروز است که تحت هیچ شرایطی، 
تعرض به آن و بی اعتبار کردن شخصیت آدمیان، مجاز نیست. تا 
آنجا این اصل اعتبار دارد که در برخی کشورها، ادله ی اثباتی که از 
راه غیرقانونی به دست می آید، حتی اگر منطبق با واقع باشد را باطل 
می دانند و باز بر همین مبنا، یکی از دفاعیاتی که مسئولیت کیفری را 
رفع می کند در برخی از کشورها دفاعی است به نام »دام گستری« که 
برابر آن مقامات تحقیق و رسیدگی قضایی حق ندارند با دام گذاشتن، 

افراد را تحت پیگرد قضایی قرار دهند.
هیچ کس و به ویژه نهاد قدرت و اشخاص برخوردار از نفوذ، حق ندارند 
با استراق سمع و گذاردن فیلم، زندگی فردی آدمیان را ابزاری برای 
سکوت و از میدان به در کردن رقبا و مخالفین نمایند. جدای از ضد 
اخلاقی بودن این مقرره، اصالت انسان و رعایت حقوق بشر، رفتارهایی 

چنین را برای اشاعه دهندگان، بسیار پر هزینه می سازد.
ارزش اندك انسان و مآلا ارزان بودن اعتبار و آبروی آدمیان و از اینها 
مهم تر امکان بهره گیری از ضعف دیگران – از سوی ارباب نفوذ و 
گروه های فشار – زمینه ساز سوءاستفاده از حریم خصوصی است که 

پیامد آن، سلب امنیت روانی شهروندان است.
آنان که از افشای فیلم خصوصی یکی از مسئولان رضایت دارند، قاعدتا 
رضایت نخواهند داشت که چنین بلایی خدای ناخواسته سر خود و 
اطرافیان آنان آورده شود. بنابراین در راستای تضمین  امنیت همگانی 

و احترام به حریم خصوصی، محکوم کردن افشای زندگی خصوصی، 
اصلی است که نباید هیچ استثنایی برای آن در نظر گرفت.

اصل  با  مناسبتی  زندگی خصوصی،  افشای  اینکه  یادآوری  به  لازم 
شفافیت ندارد؛ شفافیت از لوازم حاکمیت قانون است که نظام های مدرن  
به آن سخت اعتقاد دارند، اما تعرض به حریم خصوصی و کارگذاشتن 
فیلم و شنود مکالمات – که مشخص است چه  توانمندی های فنی 
و شخصیتی را طلب می کند – ذیل شفافیت نمی گنجد و مقصود آن 
بهره گیری های دیگری است که هم غیر انسانی است و هم بر خلاف 
و  آدمیان  آزادی  که مصداق سلب  بهره گیری هایی  قانون؛  حاکمیت 
تسلیم آنان به اراده ی اهل نفوذ و تمکین در برابر اخاذی و خواسته های 

ناحق آنان است.
۲- اما بر کنار از این مساله اخلاقی و حقوقی، افشای زندگی فردی 
اهالی نفوذ و قدرت برای مردمان نابرخوردار از قدرت، از یک جهت، 
جالب توجه است و آن تفاوت بین باطن و ظاهر برخی از  ایشان است؛ 
به تعبیر حافظ »زاهدان کین جلوه در محراب و منبر می کنند؛ چون به 

خلوت می روند آن کار دیگر می کنند«

در زمانه ی اصالت یافتن ظواهر شرعی و بی توجهی  به امور اساسی تر 
و در غیاب سازوکار کارآمدی که بتواند به یک ساختار مولد بیانجامد 
– که ثروت در گرو تولید و کار سازنده باشد – ساختار غیر مولدی را 
شاهدیم که ثروت در گرو در دست گرفتن قدرت سیاسی و زد  بندهای 
این گونه است؛ قدرتی که اقسام امتیازات، رانت ها و امکانات را برای 
اهالی اش فراهم می کند؛ از تفریحات و مسافرت ها به هزینه ی دولت 
– بخوانید مردم – تا تولیت اراضی و اموال وقفی بسیار سودآور تا خرید 
مفت شرکت های دولتی تا رانت های اطلاعاتی، مجوزهای افسانه ای و 

بسیاری از امتیازات دیگر .
برای  عده ای  الوصف  زاید  تلاش  و  سیاسی  مناصب  به  علاقمندی 
رسیدن به قدرت یا استمرار در ماندن در قدرت با اقسام شعبده بازی های 
سیاسی – از تخریب مخالفین تا سلب صلاحیت و تا رعایت ظواهر 
شرعی بدون حداقلی از  اعتقاد به آن – در این راستا است که نظام تایید 

صلاحیت به مدد ساختار غیر مولدش آن را تولید و بازتولید می نماید.
در چنین وضعیتی که ماندن در قدرت به ثروت می انجامد و بودن در 
قدرت نیز  منوط به تایید صلاحیت است، چه انتظاری از اهالی قدرت 

باید داشت جز اینکه مداهنه و مدیحه گوی افراد بالاتر از خود باشند، 
اراده آنان را عملیاتی کنند و همزمان، اعتقادات خویش را سانسور نمایند 
و تنها در خفا و پنهان، خود واقعی شان را ابراز دارند. بنابراین در چنین 
ساختارهایی با افرادی مواجهیم که کارشان مقابله با رشوه است اما 
مخفیانه و پنهانی رشوه می گیرند. کارشان مقابله با فساد است اما به دور 
از چشم ها، فساد می کنند. به انجام عمل اخلاقی و رعایت ظواهر شرعی 
دعوت می کنند اما هیچ اعتقادی به آن ندارند. رسوایی افرادی چنین، 
پرده از ریا و تزویری می گشاید که ذاتی سیستم غیر مولد است که بر 

یک نظام تایید صلاحیت ظاهری اتکا دارد.
سیستمی که در طول زمان، ازادگی، صداقت و سلامت از آن رخت بر 
می بندد و آنان را بر صدر می نشاند که توان آن را دارند که نان را به 

نرخ روز بخورند!
3- قدرت در این وضعیت، بالقوه کارکرد دیگری هم دارد و آن پوششی 
است برای سرپوش گذاشتن عیوبی که دارنده، از آن برخوردار است؛ 
اخلاقی  و  مالی  فساد  اساسی  شبهات  که  آنان  از  عده ای  مصونیت 
ارزیابی است. لابی گری  در موردشان وجود دارد، در این راستا قابل 
یا فضاسازی رسانه ای اهالی قدرت نیز این پوشش دفاعی را قوی تر 
افشا می کنند،  را  مالی  فسادهای  ویژه  به  آنان که  برای  و  می نماید 
افشاگری را پر هزینه می سازد . آگاهی بر فساد و بی میلی در تعقیب و 
پیگرد قضایی، این احتمال را نیز در بردارد که از نقطه ضعف افراد معلوم 

الحال، می توان بهره گیری هایی داشت.
دور از ذهن شاید نباشد که شعارها و رفتارهای افراطی عده ای، مابه ازایی 
باشد برای سرپوش گذاشتن بر نقاط ضعف، البته تا جایی که دیگر قابل 

کتمان نباشد و آب از سر نگذرد و پرده ها بر نیفتد!
قابل کتمان نیست که در بستر آزادی، از یک سو ظاهرفریبی و ریا، 
کارکردی نداشته و از سوی دیگر شفافیت، شرافت و آزادگی تا حد 
و  سانسور  کاهش  یا  زوال  آن  پیامد  که  می شود  تضمین  زیادی 

ظاهرسازی است.
در هر حال تا فراهم شدن آن شرایط، تنها می توان به ظاهر فریبانی 
که از شرع، دکانی ساخته اند و اعتقادی به آن ندارند، توصیه کرد که 
اگر دین ندارید دست کم آزاده باشید و اگر فانتزی های غیر شرعی را در 
خلوت دنبال می کنید، در جلوت، درس دین و اخلاق و ظواهر شرعی 

به مردم ندهید!

فرمانده انتظامی لنگرود علت درگیری روحانی لنگرودی با یک زن را 
اختلاف ملکی و تقسیم سهم الارث اعلام کرد.

به دنبال انتشار فیلمی در فضای مجازی مبنی بر درگیری بین یک 
نفر روحانی با همسر برادرش در یکی از روستاهای اطاقور لنگرود، 

رسیدگی به موضوع در دستور کار پلیس قرار گرفت.
سرهنگ حمیدرضا سرخوش پور فرمانده نیروی انتظامی شهرستان 
لنگرود با بیان اینکه درگیری بین روحانی و خانواده برادرش به دلیل 
اختلاف نظر در کشیدن جاده دسترسی به زمین ورثه ای بوده افزود: 
این روحانی که برای مذاکره جهت باز کردن جاده دسترسی به منزل 
برادرش مراجعه کرده بود در بدو ورود با اعتراض و ممانعت همسر 
وی مواجه می شود.به گفته این مقام انتظامی پس از ممانعت همسر 
برادر این روحانی از ورود او به منزل و بالا گرفتن بحث و تنش میان 
از دست  این دو، مرد روحانی و زن برادرش هردو  کنترل خود را 

می دهند و به نزاع مشغول می شوند.
سرخوش پور همچنین گفت که پرونده متشکله به همراه اظهارات 
طرفین در خصوص اختلاف ملکی و تقسیم سهم الارث به دادسرای 

عمومی و انقلاب ارسال که در حال رسیدگی است.
اما بهروز فرزانه دهیار روستای ششلو در شهرستان لنگرود در گفتگو 
با آفتاب نیوز  و در توضیح ماجرا اظهار کرد: در واقع مسئله اختلاف 

بر سر زمین و راه عبوری بوده است، آقای بهرام گوهری همسر خانم 
هما یوسفیان که در فیلم مورد حمله قرار گرفته است، مالک یک 
قطعه زمین در روبه روی منزل شخصی خودشان هستند، این شخص 
معمم سالها بدون اجازه و پرداخت پول از این زمین تردد می کردند، 
تا آنکه در طرح توسعه یک راه جداگانه به ایشان ) شخص روحانی 

داخل فیلم( تخصیص یافت.  خانم هما یوسفیان مادر این خانواده با 
توجه به اینکه زمین متعلق به آنها بوده به این فرد روحانی می گوید 

که دیگر راضی نیست تا بدون اجازه از زمین آنها تردد نمایید.
وی در ادامه افزود: در واقع خانم یوسفیان با توجه به نارضایتی اهالی 
خانه اعم از عروس خانه و دیگران از فرد ضارب خواستند که استفاده 

و تردد بدون اجازه از زمین آنها را متوقف نمایند، خانم یوسفیان به 
ضارب گفته اند؛ تا امروز هم که اجازه داده ایم استفاده کنید روی 
حساب هم روستایی بودن بوده و لطفاً زمین را به ما باز گردانید، بنده 
به عنوان دهیار یک روز بیل مکانیکی برده و  برای حاج آقا ) شخص 
روحانی ضارب( یک جاده جداگانه احداث کردم و از ایشان خواستم با 
توجه به اینکه این ملک شخصی و متعلق به خانواده گوهری است، 
استفاده غیر مجاز از آن را متوقف نمایند، اما حاج آقا مجدد از زمین 
متعلق به خانواده گوهری استفاده و تردد می نمودند. در واقع خانم 
یوسفیان و  خانواده صاحب حق و محق بوده و با توجه به مالکیتی 
که روی زمین داشتند، قانوناً از حاج آقا درخواست کردند که از زمین 

آنها استفاده نکنند.
دهیار روستاری ششلو در ادامه گفت: گزارش این مسئله و سوء 
استفاده مذکور قبلًا به مقامات ذیصلاح بازتاب داده شده بود که 
ضارب  شخص  شد.  درگیری  به  منجر  متاسفانه  گذشته  روز  در 
پیشنماز بسیاری از ادارات لنگرود و همچنین در عقیدتی سیاسی 
جمله  از  رسمی  مراجع  برخی  نیز  حاضر  حال  در  هستند.  شاغل 
سپاه، بخشدار و دیگران پیگیر این مسئله هستند.، همچنین خانم 
یوسفیان و خانواده ایشان علیه ضارب شکایت رسمی ثبت کرده 

اند.

منابع کارگری گیلان ازکشته و زخمی شدن دو کارگر بر اثر ریزش 
بتن سقف مخزن روغن در مجتمع  فولاد  گیلان خبر دادند.

به گفته تعدادی از کارگران مجتمع فولاد گیلان، جمعه گذشته دو 
انجام کار  کارگرشاغل دربخش عمران کارخانه فولاد گیلان حین 
بر اثر ریزش بتن سق کارگاه مخزن شش متری روغن دچار حادثه 
از  از کارگران بنام »رحمان قربانزاده« جان خود را  شدند که یکی 
دست داد و کارگر دیگری بنام »مهدی رحمتی« به شدت مجروح 
شده که  وضعیت جسمی وی )در بیمارستان پورسینای رشت( وخیم 

گزارش می  شود.
به دنبال این حادثه تعدادی ازکارگران این مجتمع صنعتی دراعتراض 
به فشارکاری مضاعف به کارگران برای اجرای  طرح ۵7 روزه توسعه 
کارخانه که امنیت جانی کارگران را به خطر انداخته است، در محوطه 

محل کار خود تجمع صنفی برگزار کردند.
عدم  فعالیت تشکلهای کارگری از جمله  شورای اسلامی کار، عدم  
اجرای طرح طبقه  بندی مشاغل کارگری، وجود وسایل ناایمن ونبود 
ایمنی در محیط کار از چالشهای واحدهای تولیدی وصنعتی گیلان 
است که شمار وقوع حوادث کارگری را دراین واحدها افزایش داده 

است.
زمستان سال گذشته بود که تعدادی از کارگران شرکت تولیدی خزر 
پلاستیک  در اعتراض به نبود ایمنی و بهداشت محیط کار و بی 
به تشکیل تشکل صنفی  نسبت  کار  اداره  تعلل  و  کارفرما  توجهی 
در این شرکت دست به اعتراض زده بودند. روز گذشته نیز کارگران  
شرکت فولاد  گیلان در اعتراض به وضعیت ایمنی کارخانه و کشته 

شدن همکار خود تجمع کردند.
 اما حادثه چگونه رخ داد؟

عدم رعایت ایمن سازی محیط کارگاه
به گفته »غلامرضا خوالگر« عضو هیات رئیسه  ی کانون شوراهای 
اسلامی کار گیلان به  مرور، وقوع حوادث کار در واحدهای تولیدی 

استان ناشی ازعدم رعایت اصول ایمنی و کار با قطعات غیراستاندارد 
رخ می  دهد.

وی با بیان اینکه به درستی از صحت وسقم این حادثه اطلاع نداریم 
دامه داد: در حادثه اخیر به گفته برخی از کارگران، دو کارگر شرکت 
روز جمعه  گذشته در بازدید از سقف کارگاه که در حال تخریب قرار 
داشت با فروریختن بتن سقف، در چاله روغن سقوط کرده و یکی از 

آنها جان خود را از دست می دهد.
بخصوص  کارگری  صنفی  تشکلهای  نبود  به   تاکید  با  خوالگر 
اضافه کرد: قطعا  استان  تولیدی  واحدهای  در  کار  شورای اسلامی 
اگر درواحدهای تولیدی و صنعتی، اگرنماینده کارگری حضور داشت 

ما  به  کارگران  سلامت  و  ایمنی  وضعیت  از  تری  دقیق  اطلاعات 
گزارش می شد.اما شرکت فولاد گیلان از جمله شرکتهایی است که 
ایمنی محیط  کار در آن رعایت می شود و وقوع چنین حوادثی جزو 

اتفاقات نادر است.
در عین حال خواگر تاکید کرد:عدم اجرای طرح طبقه بندی مشاغل 
و نبود شورای اسلامی کار در این مجتمع از مطالبات کارگران این 

شرکت است.
معرفی کارفرما و شرکت به دادگاه

در همین رابطه »شریف حسن زاده« مدیر روابط کاراداره کل تعاون 
وکار و رفاه اجتماعی گیلان، شایعه سقوط کارگر در مخزن روغن را 

تکذیب کرد و در تشریح این اتفاق به مرورگفت: شرکت فولاد گیلان 
برای نصب دستگاه جدیدی در یکی از کارگاههای خود به تخریب  

سقف اقدام کرد.
وی اضافه کرد: روز جمعه گذشته همزمان با  تعطیلی و عدم حضور 
جرثقیل که کنترل بخش باقیمانده دیوار را برعهده داشت، دو تن از 
کارگران  بروی سقف کارگاه رفتند که در همین حین سقف تخریب 
و دیوار به روی کارگران سقوط می کند که یکی از کارگران در این 

حادثه فوت می کند .
حسن زاده با اشاره به صدور اخطاریه به شرکت و معرفی کارفرما به 
دادگاه افزود: اداره کل کاربازرسان ویژه ای برای نظارت برایمنی کار 
درکارگاههای پرخطر، معادن و پمپ بنزین ها در نظر گرفته که به 

طور دوره ای نسبت به بازدید از این کارگاهها اقدام می کنند.
وی با تایید برگزاری تجمع اعتراض آمیز کارگران شرکت از بازگشت 
به کار آنها خبر داد و گفت: با صحبتهای انجام شده با مدیران شرکت 
داشتند  نقش  تجمع  این  اندازی   راه  در  که  کارگر  چند  اخراج   از 

جلوگیری شد.
لازم به ذکر است،شرکت تولیدی صنعتی فولاد گیلان بالغ بر ۱8۰۰ 

کارگر دارد.
استان درخصوص طرح  کارگری  نظر می رسد مطالبات جامعه  به 
اجرای طرح طبقه بندی مشاغل و ایجاد ایمنی درمحیط های کاری 
همچنان برجای خود باقی است و تاکنون اراده ای  برای تحقق آن 

در واحدهای تولیدی دیده نشده است.
چنانچه بعد از اعتراض کارگران شرکت خزر پلاستیک در زمستان 
ایمنی،همچنان  نبود  افزایش وقوع حوادث کار و  به  گذشته نسبت 
مفاد قانونی مربوط به ایمنی و بهداشت در کارخانه رعایت نمی  شود 
و همین موضوع حوادث کار در این کارگاه را افزایش داده است. به 
گفته این کارگران طی سه سال گذشته در حدود ۵۰ حادثه  ی کار در 

این کارخانه رخ داده است.

ورت پاسداشت آزادی و آزادگی در ضر

کشته شدن کارگر فولاد گیلان

ود وحانی در لنگر ونده قضایی برای یک ر تشکیل پر

شنیده ها حاکی از آن است سرپرست جدید شرکت توسعه و گردشگری گیلان که ابلاغ و رزومه اش 
با شبهات متعددی روبرو شده بود در همان ابتدای کار برای اخراج یکی از کارکنان شرکت با وی درگیر 

شده است.
این درگیری به خارج از شرکت کشیده گردیده و با دخالت پلیس ۱۱۰ و متفرق کردن جمعیت ختم به 

خیر شد. هرچند منجر به شکایت از سرپرست فعلی گردید.
فردی که سرپرست جدید با وی درگیر شده بود و قصد اخراجش داشت یکی از کارکنان شرکت بود که 

بعد از چهار سال سابقه کار به دلیل فرزند ایثارگر بودن باید استخدام می شد.
این کارمند در نامه شکایت خود مطرح کرده که چهار سال سابقه کار قراردادی در شرکت را دارد و 

بدون هیچگونه نامه ای از بالا گفته اند که من اخراج شده ام و هرچه می گویم این نامه را نشان بدهید، 
این کار را نمی کنند

گفتنی است در مورد انتصاب فوق تذکرات زیادی توسط رسانه ها بارها مطرح گردیده بود که در نهایت 
بدان توجه نشد. سرپرست جدید یکی از افراد نزدیک به یکی از نمایندگان رشت است. این که مدیری 
همان ابتدا کارش به درگیری کشیده می شود مشخص است این انتصابات به دلیل تجربه مدیریتی و 

کارآمدی نیست.
گفتنی است متن شکایت، صورتجلسه نیروی انتظامی و مدارك استخدامی به دفتر تحریریه ارسال 

شده است.
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ورزشــی  . اجتماعی  نامه  دوهفته 

 نیمه اول مرداد ۱۴۰۲
 سال هشتم
 شماره ۴3

مسابقات شطرنج بین المللی 
جام گیلان برگزار شد

۵۸ هزار بانوی گیلانی به صورت 
سازمان یافته ورزش می کنند

دومین دوره مسابقات بین المللی جام گیلان عصر 
جمعه با قهرمانی حمیدرضا طهماسبی در رشت پایان 
یافت. به گزارش ایرنا، در پایان دور نهم جدول گروه 
نخست )A( که شطرنجبازان دارای رتبه بین المللی 
طهماسبی  حمیدرضا  داشتد،  حضور   ۱8۰۰ بالای 
از  دوره  این  قهرمانی  عنوان  امتیاز  هفت  با کسب 

مسابقات را به خود اختصاص داد.
پوریا درینی استادبزرگ شطرنج ایران نیز با همین 
امتیاز و به دلیل پوئن شکنی کمتر دوم شد، مانی 
جاهدی، عرفان احمدی و ایلیا درینی با کسب ۶.۵ 
امتیاز به ترتیب در مکان های سوم تا پنجم قرار گرفتند.

در این جدول که شطرنجبازان استاد بزرگ و استاد بین 
المللی چند کشور خارجی نیز حضور داشتند، کازبک 
پرماتوف از قزاقستان رتبه بیست و ششم و داویت 
لومسادزه استاد بزرگ شطرنج گرجستان رتبه سی و 

هفتم را کسب کردند.
همچنین در پایان رقابت های جدول گروه )B( که 
شطرنجبازان دارای رتبه بین المللی زیر ۱8۰۰ حضور 
داشتند، ایمان حسن پور مقدم از خراسان رضوی با 

کسب 9.۵ امتیاز به مقام قهرمانی رسید.
امیرحسام جلالوند و علی غیوری فر با کسب 9 امتیاز 
به ترتیب دوم و سوم شدند، کارن فتحی، ایلیا شول 
و شروین رفیق نیز به ترتیب در مکان های چهارم تا 

ششم قرار گرفتند.
دومین دوره مسابقات بین المللی شطرنج جام گیلان 
از عصر پنجشنبه هفته گذشته در رشت آغاز شده بود.

در این دوره از رقابت ها حدود ۴3۰ شطرنجباز از ایران 
و پنج کشور خارجی حضور یافتند که به مدت 9 روز 
در مجموعه ورزشی یادگار امام رشت با هم به رقابت 

کردند.
مختلف  استان های  شطرنجبازان  حضور  بر  علاوه 
از  شطرنجبازانی  رقابت ها  از  دوره  این  در  کشور 
کشورهای عراق، افغانستان، قزاقستان، گرجستان و 

لبنان نیز حضور داشتند.
این مسابقات در چهار جدول برگزار شد که در جدول 
بازان دارای درجه بین المللی بالای  نخست شطرنج 
۱8۰۰ و در جدول دوم نیز شطرنج بازان زیر ۱8۰۰ 

حضور یافتند.
المللی  بین  رقابت های  سوم  جدول  در  همچنین 
جدول  در  و  سریع  مسابقات  گیلان  جام  شطرنج 
چهارم نیز مسابقات به صورت برق آسا برگزار شد که 

شطرنجبازان ایرانی عناوین قهرمانی را کسب کردند.
در پایان این مسابقات نیز به نفرات برتر جداول مختلف 
رقابت های بین المللی شطرنج جام گیلان بیش از 

۲۱۵ میلیون تومان جایزه نقدی اهداء شد.

معاون امور بانوان اداره کل ورزش و جوانان گیلان 
گفت: بیش از ۵8 هزار بانو در رده های سنی مختلف در 

گیلان به صورت سازمان یافته ورزش می کنند.
فاطمه قاسمی اظهار کرد: تعداد بانوانی که ورزش می 
کنند به طور حتم بیش از این رقم است و امیدواریم 
که شرایط به گونه ای مهیا شود که تعداد بیشتری ازاین 

جمعیت به امر ورزش بپردازند.
ورزشی  مکان   ۱37 در  بانو  تعداد  این  افزود:  وی 
خصوصی و 9 مکان ورزشی دولتی فعالیت می کنند 
حال آنکه اماکن ورزشی با اولویت استفاده بانوان در 

اختیار هیات های ورزشی قرار می گیرد.
بانوان در گیلان  داد: خوشبختانه ورزش  ادامه  وی 
طی چند سال اخیر رشد مناسبی داشته و ۴۰ درصد از 
ورزشکاران المپیکی گیلان را بانوان تشکیل می دهند 
که امید است در المپیک آتی نیز شاهد حضور تعدادی 

از بانوان ورزشکار استان باشیم.
معاون امور بانوان ورزش و جوانان گیلان اضافه کرد: 
۶۰ درصد از ورزشکاران گیلانی حاضر در مسابقات 
ورزشی کشورهای اسلامی را بانوان تشکیل می دادند.

قاسمی با اشاره به بازی های آسیایی چین نیز بیان کرد: 
در رقابت ها دوره گذشته آسیایی فقط نازنین ملایی 
از گیلان در رشته قایقرانی مدال کسب کرده بود اما 
پیش بینی می شود که در بازی های آسیایی چین تعداد 

مدال های بانوان گیلانی افزایش یابد.
وی خاطرنشان کرد: هم اینک چند بانوی ورزشکار 
گیلانی در رشته های مختلف در اردوهای تیم ملی 
حضور دارند و امید است که بتوانند سهمیه بازی های 
آسیایی را کسب و در نهایت نیز مدال های خوشرنگی 
را از بازی های آسیایی چین که مهرماه برگزار می شود، 

کسب کنند.

حبر

یک سارق بدنبال کسب 
کرسی ریاست در یک 

هیات ورزشی

رییس یکی از هیات های ورزشی لاکچری در یکی از استانهای کشور درحالیکه به جرم » 
معاونت در سرقت » محکوم شده است اما همچنان بر مسند ریاست تکیه زده است.

به گزارش خط اول ورزشی، این فرد درحالیکه بسیاری از خانواده ها با هزار امید و آرزو فرزندان 
نونهال و نوجوان خود را جهت آموزش و ورزش به هیات و باشگاه وی ارسال می کنند، سال 

گذشته مرتکب جرم سرقت شده و در محاکم قضایی محکوم نیز شده است.
اما از آنجاکه پایان دوره مدیریت چهار ساله وی نزدیک بود با مماشات اداره کل ورزش و جوانان 

آن استان، بر مسند ریاست خود باقی ماند.
اما نکته عجیب اینجاست، وقتی چندی پیش فراخوان ثبت نام مجمع عمومی انتخابات ریاست 
این هیات منتشر شد، اولین فردی که ثبت نام کرد همین فرد سارق بوده و اصرار هم دارد جرم 

سنگینی انجام نداده است.
اگر مدیرکل ورزش و جوانان استان همان زمان برخورد قاطع تری از خود نشان می داد یقینا این 

فرد امروز مدعی نبوده است.

مدیرکل ورزش و جوانان گیلان گفت: 3۲ ورزشکار استان شانس 
حضور در بازی های آسیایی و پاراآسیایی چین را دارند که از این 

تعداد نیز ۱8 ورزشکار شانس کسب مدال دارند.
ورزش  عالی  شواری  جلسه  در  آرمان  جهانبخش  ایرنا،  گزارش  به 
گیلان در رشت اظهار کرد: امیدواریم که همه این ورزشکاران بتوانند 
سهمیه حضور در بازی های آسیایی چین را کسب کنند که در این 
مواجه  گذشته  دوره  به  نسبت  درصدی   3۵ رشد  با  گیلان  صورت 

خواهد شد.
وی افزود: برای توسعه ورزش، کشف استعدادهای بیشتر و کمک به 
هیات های ورزشی، 87 مکان ورزشی در گیلان را در اختیار هیات 
های ورزشی این استان قرار دادیم ضمن اینکه ۱۵ مکان ورزشی 
به طور مستقیم از منابع طبیعی و ۱۴ مکان از بنیاد مسکن در حال 

تغییر سند است تا در اختیار اداره ورزش و جوانان گیلان قرار گیرد.
مدیرکل ورزش و جوانان گیلان بیان کرد: تمام تلاش خودر را بکار 
خواهیم بست تا ورزشکاران ما با آمادگی کامل در اردوهای تیم ملی 
با قدرت در بازی های  با کسب سهمیه،  یافته و در نهایت  حضور 
آسیایی چین حضور یابند تا شاهد درخشش بیشتر ورزشکاران در این 

مسابقات مهم باشیم.
قایقرانی بیشترین کسب سهمیه ورزشکاران گیلانی در بازی های 

آسیایی را دارد
رئیس هیات قایقرانی گیلان نیز در این جلسه اظهار کرد: تاکنون 
ملی حضور  تیم های  در  قایقرانی  رشته  در  گیلان  ورزشکار  هفت 
این  بابت  این  از  که  کنند  شرکت  آسیایی  های  بازی  در  تا  دارند 
رشته ورزشی بیشترین سهم را در بین هیات های ورزشی در گیلان 

خواهد داشت.

هفت  هر  فراوان  احتمال  به  کرد:  خاطرنشان  محمدی  علیرضا 
ورزشکار در بازی های آسیایی حضور خواهند یافت و همچنین همه 
این ورزشکاران شانس کسب مدال را دارند که امیدواریم در نهایت 
نیز این امر تحقق یابد تا از این لحاظ نیز قایقرانی گیلان صاحب 

رکورد جدیدی در کسب مدال بازی های آسیایی شود.
وی ادامه داد: البته در بازی های آسیایی دوره گذشته و در جاکارتای 
اندونزی، پاروزنان گیلان سه مدال کسب کردند و در المپیک توکیو 

نیز ۲ ورزشکار از پنج ورزشکار گیلانی از رشته قایقرانی بودند که 
این امر نشان می دهد این رشته در گیلان از استعداد و پتانسیل بسیار 

بالایی برخوردار است.
رئیس هیات قایقرانی گیلان بیان کرد: فدراسیون قایقرانی ۶ رشته 
ورزشی را در زیرمجموعه خود دارد و در استان ها نیز هیات ها هم 
در ۶ رشته فعالیت دارند و کار در هیات قایقرانی گسترده است اما 
از مهمترین  قایقرانی  تجهیزات  و  پیست  نداشتن  استان گیلان  در 

مشکلات و دغدغه های این رشته محسوب می شود.
تعویض دوچرخه قهرمان گیلان با دستور استاندار

عالی  شورای  جلسه  در  نیز  گیلان  سواری  دوچرخه  هیات  رئیس 
ورزش این استان اظهار کرد: خوشبختانه حسین حسینی ورزشکار 
ارزنده استان گیلان در کمپ فدراسیون جهانی دوچرخه سواری در 
کره جنوبی حضور خواهد یافت و زیرنظر مربیان سرشناس تمرین 

می کند.
سیدایمان دلیل حیرتی افزود: این دوچرخه سوار شایسته گیلانی باید 
تا ۲۰ روز آینده در چهار مسابقه مهم حضور یابد که اگر مقام کسب 
کند سهمیه بازی های آسیایی را به دست خواهد آورد و اگر بتواند 
مدال طلا و مقام قهرمانی را کسب کند، جواز حضور در مسابقات 
المپیک فرانسه را تصاحب خواهد کرد که امیدواریم این امر تحقق 

یابد.
وی به وضعیت و کمبود امکانات در این هیات نیز اشاره و خاطرنشان 
کرد: حسین حسینی با دوچرخه حدود یکصد میلیون تومانی تمرین 
و در مسابقات حضور می یابد اما حریفان وی با دوچرخه های حدود 
یک میلیارد تومانی در رقابت ها شرکت می کنند که به طور حتم 

دوچرخه های آنان بهتر و مناسب تر است.
اهمیت  به  جلسه  این  پایان  در  نیز  گیلان  استاندار  عباسی  اسدالله 
مربیان  و  ورزشکاران  برای  ورزشی  تجهیزات  و  دانش  بروزرسانی 
از مدیرکل ورزش و جوانان گیلان درخواست کرد تا  اشاره کرد و 

دوچرخه مناسب تری را تهیه و در اختیار این ورزشکار قرار دهد.
در جلسه شواری عالی ورزش گیلان، محمد جلایی معاون سیاسی 
امنیتی استانداری گیلان، تعدادی از روسای هیات های ورزشی این 

استان و برخی از ورزشکاران گیلانی حضور داشتند.

تیم ملی کاراته ایران بر سکوی سوم قهرمانی آسیا ایستاد اما چیزی که 
بر این شیرینی افزود، حضور دو ایرانی به عنوان مربی و سرمربی در تیم 
های ملی دو کشور دیگر بود، موضوعی که البته نه تنها فدراسیون بلکه 

تلویزیون هم به عمد آن را ندید.
به گزارش خط اول ورزشی، تیم ملی کاراته ایران در مسابقات قهرمانی 
اسیا که طی روزهای 3۱ تیرماه و اول مرداد در مالاکای مالزی برگزار شد، 
با کسب 3 مدال طلا، ۲ نقره و 7 برنز در جایگاه سوم ایستاد تا بعد از دو 
دوره پیاپی ای که با کسب عنوان چهارم از حضور در روی سکو باز می 
ماند، بالاخره این بار به روی سکو برود و حتی می توانست عنوانی بهتر از 
سوم بدست بیاورد؛ چراکه در تعداد مدال طلا با تیمهای اول و دوم یعنی 
قزاقستان و ژاپن برابر بود و در تعداد مدال برنز نیز از این تیم ها برتر بود، 

تنها به خاطر یک مدال نقره کمتر در جایگاه سوم ایستاد.
ناگفته نماند ایران در ۱9 دوره برگزاری مسابقات کاراته قهرمانی آسیا، 
یک دوره  در سال ۲۰۱3 به عنوان قهرمانی دست یافت، ۱۱ دوره در 
سکوی دوم ایستاد و ۴ دوره در جایگاه سوم قرار گرفت و در سه دوره نیز 

چهارم شده است.
آتوسا  دهقان زاده،  بهنام  مسابقات  این  در  برای کشورمان  نیز  امسال 

گلشادنژاد و کومیته تیمی مردان موفق به کسب مدال طلا شدند، بهمن 
عسگری و کومیته تیمی بانوان به مدال نقره رسیدند و فاطمه صادقی، 
ابوالفضل شهرجردی، امیر مهدی زاده، فاطمه سعادتی، سارا بهمنیار، سجاد 

گنج زاده و کاتای تیمی مردان به مدال برنز دست یافتند.
اما وقتی بشنویم تیم های ملی کاراته هند و هنگ کنگ نیز با مربیان 
ایرانی پای به این رقابتها گذاشتند، قدرت و صلابت کاراته ایران و حلاوت 
موفقیت اخیر دوصد چندان می شود، هرچند که برخی رسانه ها از این 

مهم غافل ماندند.
سعید حسنی پور قهرمان پیشین بازی های آسیایی به عنوان مربی ارشد 
تیم ملی هنگ کنگ و حامد زیکساری قهرمان اسبق آسیا به عنوان 
سرمربی تیم ملی هندوستان در این رقابتها حاضر بودند که حسنی پور 
توانست اولین مدال طلای تاریخ هنگ کنگ در قهرمانی اسیا را برایشان 
به ارمغان بیاورد و این کشور به لطف درایت مربی ایرانی خود با دو طلا و 
یک برنز، عنوان پنجمی این مسابقات را بدست آورد. ضمن اینکه حسنی 
پور پیشتر اولین های دیگری را نیز برای هنگ کنگ رقم زده بود؛ از جمله 
اولین مدال آسیایی کاراته این کشور)مدال برنز( در رقابتهای قهرمانی سال 
گذشته آسیا در ازبکستان و همچنین اولین مدال برنز کومیته تیمی در 

لیگ جهانی مراکش.
درخشش  با  ولی  نشد،  مدال  صاحب  زیکساری  با  اگرچه  هم  هند 
به  جهت  بی  دادند  نشان  تیمی  کومیته  در  بخصوص  ورزشکارانش 
زیکساری » معمار کاراته نوین هند » نمی گویند. وی باتوجه به فاصله 
زیاد کاراته هندوستان با آسیا در ابتدای حضورش در این کشور با برگزاری 
سمینارهای آموزشی و دوره های استعدادیابی کار زیربنایی کرد و امروز 

شاهد تلاش دسترنج خود در سطح اول آسیا بود.
البته این دو جوان اهل گیلان، تجربه مربیگری در تیم های مختلف ملی 
کشورمان را نیز در برهه ای برعهده داشتند و عملکرد ویژه آنها باعث شد 

رخت سفر ببندند و امروز در شرق آسیا اقایی کنند.
گیلان علاوه بر این دو، در ترکیب تیم ملی کاراته ایران نیز سارا بهمنیار 

را داشت که تواسنت مثل سال گذشته مدال برنز بگیرد.
مازیار فرید خمامی، جاسم ویشگاهی، محمد غروبی ، محمد قاسمی، حامد 
زیکساری، سعید حسنی پور و سارا بهمنیار مدال آوران گیلانی رقابتهای 
قهرمانی اسیا در دوره های گذشته هستند؛ امید است فدراسیون کاراته با 
قدر دانستن پتانسیل کاراته گیلان، کمی بیشتر از حالا، از وجود آنها در 

روی تاتامی و البته کوچینگ استفاده نماید.

آنقدری که کبدی در تالش قهرمان و مدال دارد، هیچ شهر دیگری ندارد، 
حتی افتخار اولین لژیونر کبدی ایران نیز متعلق به تالش است، جایگاه 
کبدی در این شهر همچون جایگاه فوتبال در برزیل است، از همین رو 
ندیدن کبدی بازان تالش ظلم بزرگی است که ورزش در حق هم کبدی 

و هم تالش روا می دارد.
به گزارش خط اول ورزشی، قاعده نانوشته ای در ورزش وجود دارد که 
می گوید هر رشته خاستگاهی خاص در جغرافیای سرزمینی دارد، روس 
ها و ایرانی ها در کشتی، اروپای غربی و امریکای جنوبی در فوتبال، شرق 
آسیا در ورزش های رزمی، هند و پاکستان در کبدی و با همین فرمان 
می توان هر رشته ای را مولود یک منطقه در این کره خاکی دانست، در 
جغرافیایی کوچکتر اما می توان در کشورمان فوتبال را به نام خوزستانی 
ها، کشتی را به نام مازندرانی ها، کبدی را به نام گلستانی ها و شطرنج را 
به نام گیلانی ها ثبت کرد. البته در سند امایش سرزمینی ورزش؛ گیلان 
فقط در شطرنج نیست که می تواند عرض اندام کند، طبق این سند، شرق 
گیلان بخصوص شهرستان رودسر در ورزش های ساحلی، غرب گیلان 
و بندرانزلی در فوتبال و ورزش های آبی، جنوب گیلان و رودبار در هاکی، 
مرکز گیلان و شهرستان رشت در کاراته و شطرنج و صد البته شهرستان 

تالش هم در کبدی موفق تر از سایر مناطق بوده اند.
اینکه چرا کبدی در تالش توانسته خاستگاهی خاص داشته باشد، باید 
توجهات را به سمت بازی سنتی » شیرین دودو » منعطف کرد، همان 
بازی که در مازندران و گلستان » زو » نامیده می شود و ریشه اصلی 
ورزش کبدی است. می گویند کبدی در اصل یک بازی ایرانی است 
و تاریخچه ای ۴۰۰۰ ساله دارد و واژه ی »کبدی« دگرگون شده گزاره 
پارسی »کی بودی؟« است، از همین روست که وقتی از سال ۱37۵ 

انجمن این رشته در کشور تشکیل می شود بازیکنان ایرانی بواسطه 
استعداد و پتانسیلی که در این بازی داشتند، خیلی زود در میادین بین 
المللی خوش می درخشند و این درخشش تا جایی پیش می رود که 
اکنون رییس فدراسیون کبدی ایران، رییس کنفدراسیون کبدی آسیا نیز 
می شود. تالشی ها آنقدر در شیرین دودو جدی بودند که امروز کبدی را 
بهتر از هر منطقه دیگری بازی می کنند، حاصل این جدیت هم می شود 

بازیکنانی چون فرهاد رحیمی که علاوه بر کسب فوج فوج مدال طلا و 
نقره و برنز آسیایی و جهانی، به عنوان یکی از اولین لژیونرهای تاریخ 
کبدی ایران وارد یکی از معتبر ترین لیگ های جهان می شود؛ یعنی 
لیگ ستارگان هند. در روزگاری که فوتبالیست های معروف برای امضای 
قرارداد میلیاردی خود را به اب و اتیش می زدند، فرهاد رحیمی در اواسط 
دهه 9۰، قراردادی میلیاردی با لیگ ستارگان جهان امضا کرد و سه سال 

برای تیم تلگوتایتانز حیدرآباد به زمین رفت و چندین بار بهترین بازیکن 
میدان هم شد.

او که امروز دانشجوی دکترای تربیت بدنی است، به تالش برگشته تا 
نسل جدیدی از کبدی کارها در موطن خویش بسازد، البته تالش در 
این برهه علاوه بر فرهاد رحیمی؛ امیرعباس سیاح و معین شفقتی را نیز 
تحویل کبدی ایران داده است که هر کدام مدال های ارزشمند جهانی 

را در کارنامه دارند.
نکته جالب اینجاست تالش فقط به پرورش ورزشکار و مربی قناعت نکرده 
و در بحث داوری نیز سروش چالاك و سیدمبین سیدمحمدی را به جامعه 
داوری کشور تقدیم کرده که به زودی شاهد قضاوت های بین المللی 
آنها خواهیم بود. از همین رو بد نیست اداره کل ورزش و جوانان استان 
گیلان، یک بار برای همیشه قرض خود به کبدی تالش را پرداخت کند، 
و به پیشنهادی که رییس اسبق اداره ورزش و جوانان تالش مطرح کرد 
به شکل جدی فکر کند؛ افخم حمدالله پور رییس وقت اداره ورزش تالش 
پس از کسب موفقیت های پی در پی کبدی این شهر در لیگ برتر کشور، 
گفته بود جهت ایجاد زیرساخت های لازم، این شهر به جد نیاز دارد یک 
استادیوم اختصاصی کبدی داشته باشد و در همین راستا پیشنهاد می کنم 
ورزشگاه پوریای ولی تالش را به استادیوم اختصاصی کبدی تبدیل کنیم.

شاید این پیشنهاد کمی دور از ذهن باشد اما یقینا هم مرکز نشینان و هم 
فدراسیون نشینان به این درك رسیده اند که تالش نیاز مبرمی به استادیوم 
اختصاصی دارد و فقط یک مغرض می تواند این نیاز را نفی کند، برای 
دستیابی به این مهم بد نیست برای شروع، سکان هدایت کبدی استان 
گیلان را به دست تالشی ها بسپارید تا فهم بیشتر از کبدی در تالش داشته 

باشند بلکه بکار اید.

سعید عزت اللهی هافبک انزلیچی تیم ملی ایران و موردنظر پرسپولیس 
و استقلال، روزهای عجیبی را در وایله دانمارك سپری می کند.

اولین بازی  به گزارش ورزش سه، هفته پیش پیش وایله در حالی 
فصل خود را برگزار کرد که سعید عزت اللهی در ترکیب تیم دانمارکی 
حضور نداشت و حتی نامش در بین بازیکنان نیمکت نشین نیز به چشم 
نمی خورد. این در حالی است که عزت اللهی فصل گذشته جزو بازیکنان 
ثابت وایله بود و حضوری مستمر در ترکیب این تیم داشت و نقش 

پررنگی در بازگشت وایله به سطح اول فوتبال دانمارك ایفا کرد.
به نظر می رسد علت این موضوع در تصمیم اخیر سعید عزت اللهی باشد. 
سعید خرداد ماه پیش تمدید قرارداد دو و نیم ساله را از وایله دریافت کرد 
اما باتوجه به اینکه علاقه داشت تا پس از سه فصل، راهی تیم دیگری شود، 

این پیشنهاد را نپذیرفت و قراردادش را تمدید نکرد.
او که شش ماه از قراردادش باقی مانده، به باشگاه وایله اعلام کرد که باتوجه 
به مشتریان ایرانی و همچنین چند تیم اروپایی، ترجیح می دهد در پنجره نقل 

و انتقالات تابستانی از وایله جدا شود و از باشگاه خواست تا رقم رضایتنامه اش 
را اعلام کنند. به دلیل قرارداد کوتاه مدت شش ماه، سعید و وایله روی عددی 
در حوالی ۲۵۰ هزار یورو به توافق رسیدند اما ناگهان با افزایش پیشنهادات، 

همه چیز به شکلی متفاوت تغییر کرد.
شنیده ها حاکی از آن است که باشگاه وایله حالا رقم درخواستی خود را به 
یک میلیون یورو افزایش داده که چندین برابر دستمزد پرداخت شده به 
سعید در یک فصل از سوی این باشگاه است. درخواست چنین رقمی برای 
بازیکنی که شش ماه از قراردادش باقی مانده، عزت اللهی و مشتریانش را 
شگفت زده کرد و باعث شد تا همه چیز در جایی که بود، متوقف شود. اما این 
پایان ماجرا نیست. در اتفاقی جدید، باشگاه وایله به عزت اللهی اعلام کرده 
که تنها دو راه دارد: پرداخت یک میلیون یورو برای جدایی یا تمدید دو و نیم 
ساله قرارداد. در ادامه پیام وایله آمده که در غیراینصورت، او تا پایان قراردادش 

خارج از تیم خواهد بود و در بازیهای رسمی به کار گرفته نخواهد شد!
این پیغام عجیب جدیدترین اقدام وایله برای تحت فشار قراردادن عزت اللهی 

برای تمدید قرارداد با این تیم است. وایله تصور می کند باتوجه به اینکه جام 
ملتهای آسیا در پیش است، عزت اللهی ریسک خروج از ترکیب اصلی را 
نمی پذیرد و سرانجام پای میز مذاکره، قراردادش را تمدید می کند اما به نظر 

می رسد زمان به ضرر وایله باشد.
باتوجه به اینکه قرارداد عزت اللهی در زمستان به پایان می رسد، هرچه 
زمان به پایان نقل و انتقالات برسد، وایله بیشتر در موضع ضعف قرار 
خواهد گرفت و احتمال دارد رقم درخواستی خود را کاهش دهد تا 
هافبک شماره شش تیم ملی با پرداخت رقم مناسب، از وایله جدا شود 
و به تیم بعدی خود بپیوندد. حتی اگر این اتفاق رخ ندهد، بعید است 
وایله در شش ماه پایانی قرارداد، از بهترین بازیکن خود استفاده نکند. 
چرا که به هر حال حتی اگر سعید تا زمستان هم بیرون بنشیند، در 
پنجره زمستانی به عنوان یک بمب و ستاره نقل و انتقالاتی مورد توجه 
مشتریان داخلی قرار می گیرد و حتی امکان دارد پیشنهاداتی از حاشیه 

خلیج فارس هم دریافت کند.

کبدی در تالش همطراز فوتبال در برزیل !

ون بیر یا  بگیر  رضایتنامه  پول  تمدیدکن، 
سعید! به  دانمارکی  باشگاه  سیسیلی  پیغام 

ودند این دو نفر، بر حلاوت سومی اسیا افز

مدیرکل ورزش گیلان :

۳۲ ورزشکار گیلانی شانس 
حضور در بازی های آسیایی 

و پاراآسیایی را دارند
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ورزشــی  . اجتماعی  نامه  دوهفته 

 نیمه اول مرداد ۱۴۰۲
 سال هشتم
 شماره ۴3

تلاش ۲ ساله وزنه برداران 
گیلانی موجب درخشش در 

مسابقات قهرمانی کشور شد

اردوی تیم ملی تکواندو نونهالان 
دختر در گیلان آغاز شد

رئیس هیات وزنه برداری گیلان با اشاره به کسب 
۲۰ مدال در رقابت های کشوری گفت: تلاش ۲ 
ساله وزنه برداران گیلانی موجب درخشش آنان در 

مسابقات قهرمانی کشور شد.
مسعود محرابی اظهار کرد: نتایج کسب شده توسط 
وزنه برداران گیلانی در مسابقات قهرمانی کشور 
قابل قبول بود و تیم جوانان ما هم نایب قهرمان 
کشور شد و سایر آنها نیز جزو پنج تیم برتر کشور 

بودند که کسب چنین نتیجه ای بی نظیر است.
وی ادامه داد: یکی از نکات مثبت این مسابقات 
وزنه  اکثر  که  بود  این  گیلان  وزنه برداری  برای 
برداران استان سال آینده نیز می توانند در همان رده 
سنی حضور یافته و در مسابقات سال آینده نتایج 

بسیار بهتری را کسب کنند.
رئیس هیات وزنه برداری گیلان اضافه کرد: پیگیری 
بررسی  و  اخیر  در گیلان طی ۲ سال  مسابقات 
وضعیت وزنه برداران و انجام رکوردگیری باعث شد 

تا شاهد رشد رشته وزنه برداری گیلان باشیم.
محرابی خاطرنشان کرد: البته هدف ما این است که 
این تلاش ادامه یابد تا در تمامی رده های سنی بین 

تیم های اول تا سوم در کشور قرار گیریم.
وی به مسابقات کشوری نیز اشاره و اظهار کرد: 
به صورت متمرکز و در همه رده  این مسابقات 
های سنتی برگزار شد و این خود فرصتی برای 

ورزشکاران بود.
وی با اشاره به مدال آوران گیلانی در مسابقات 
وزنه برداری قهرمانی کشور بیان کرد: وزنه برداران 
گیلانی در بخش بانوان سه مدال نقره و در بخش 
آقایان ۱۱ مدال طلا، ۲ مدال نقره و ۴ مدال برنز 
سنی  رده  در  نیز  وزنه بردار  سه  و  کردند  کسب 
نوجوانان و جوانان به اردوی تیم ملی دعوت شدند.

بانوان که ساقی سپاسگزار  افزود: در بخش  وی 
بعنوان مربی حضور داشت، سیده پوپک حاکم زاده 

موفق به کسب مدال شد.
وی که به همراه سیدمصطفی رجایی مربیگری 
تیم های مردان را برعهده داشت، خاطرنشان کرد: در 
رده سنی نوجوانان محمدجواد بخشی و محمدرضا 
ابراهیمی در رده سنی جوانان مسعود حیدری، رضا 
پایدار و در رده سنی بزرگسالان  رخشایی و آریا 
سیدسپنتا حاکم زاده و نیما آقایی موفق به کسب 

مدال شدند.
این مسابقات در رده های سنی مختلفر در گروه 
مردان از ۱7 تا ۲۴ تیرماه و مسابقات بانوان از ۲۵ تا 

3۰ تیرماه در اردبیل برگزار می شود.

دختر  نونهالان  تکواندو  ملی  تیم  آمادگی  اردوی 
کشور از روز ) دوشنبه ( در رشت آغاز شد.

سرمربی تیم ملی تکواندو دختران نونهال کشور در 
خصوص برپایی این اردو در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا در رشت اظهار کرد: در این اردو ۱۲ تکواندوکار 
دختر  در رده سنی نونهال از استان های مختلف 
کشور چون تهران، البرز، مازندران، گلستان، یزد، 
اصفهان، سمنان و آذربایجان شرقی حضور یافته اند.

اول  مرحله  که  اردو  این  افزود:  صفریان  نیلوفر 
کشور  دختر  نونهالان  تکواندو  ملی  تیم  آمادگی 
محسوب می شود به مدت ۱۰ تا ۱۴ روز در رشت 
ادامه خواهد یافت و سپس به طور مستمر مراحل 

بعدی اردوی آمادگی تیم ملی نیز برپا خواهد شد.
نونهال  دختران  تکواندو  ملی  تیم  داد:  ادامه  وی 
کشور خود را برای حضور قدرتمند در رقابت های 
جهانی آماده می کند که مسابقات تکواندو قهرمانی 
نونهالان جهان از روز ششم شهریورماه امسال در 

کشور بوسنی برگزار می شود.
سرمربی تیم ملی تکواندو نونهالان دختر کشور 
بیان کرد: با توجه به فرصت حدود یک ماه تا آغاز 
رقابت های جهانی ، اردوی آمادگی تیم ملی در سه 
مرحله و به طور مستمر برپا می شود که در پایان 
اردوی رشت، در خصوص محل برگزاری مراحل 

دوم و سوم این اردو تصمیم گیری خواهد شد.
اردوهای  پایان  در  کرد:  خاطرنشان  صفریان 
آمادگی تیم ملی تکواندو نونهالان دختر کشور، ۱۰ 
تکواندوکار برتر انتخاب خواهند شد تا در رقابت های 
جهانی حضور یابند که امیدواریم در نهایت با آمادگی 
کامل در رقابت های جهانی حضور یافته و مقام های 

ارزشمندی را کسب کنیم.
رشته  در  نام  استان های صاحب  از  یکی  گیلان 
همواره  که  می شود  محسوب  کشور  در  تکواندو 
و  بانوان  بخش  هر ۲  در  استان  این  ورزشکاران 
آقایان در تیم های ملی حضور دارند و هم اینک نیز 
سه تکواندوکار نونهال این استان برای حضور در 

رقابت های قهرمانی آسیا در اردو به سر می برند.

خبر

در یک دیدار دوستانه؛
۱ تساوی  ۱ نساجی  ملوان 

شمالی ها در تهران

ملوان بندر انزلی و نساجی مازندران در دیداری دوستانه به مصاف هم رفتند که در پایان دو 
تیم به تساوی مقابل هم رضایت دادند.

تیم فوتبال ملوان بندر انزلی که اردوی آماده سازی پیش فصل خود برای حضور در لیگ برتر 
را در تهران برپا کرده در آخرین روز این اردو و در ورزشگاه کارگران در دیداری دوستانه به 

مصاف تیم نساجی مازندران رفت و برابر این تیم به تساوی یک- یک رسید.
گل های این بازی را رضا جعفری در دقیقه 3۵ برای ملوان و برای نساجی محمود قائد رحمتی 

در دقیقه ۴9 به ثمر رساندند.

شاگردان مهدی تارتار در اردوی یک هفته ای خود و در دو دیدار تدارکاتی قبلی برابر هوادار 
تهران یک بر صفر به برتری رسیدند و برابر چادرملو اردکان 3 بر یک شکست خوردند.

ملوانان همچنین در کنار برپایی این اردو تست های پزشکی - ورزشی را هم در ایفمارك 
انجام دادند.

تیم ملوان بندر انزلی در هفته نخست بیست و سومین دوره رقابت های لیگ برتر فوتبال 
کشور جام خلیج فارس، جمعه ۱3 مرداد در ورزشگاه سیروس قایقران این شهر میزبان تیم 

ذوب آهن اصفهان است.

در حالیکه شایعات پیرامون باشگاه داماش می چرخید و خبر از خرید 
ناگهان  پیچیئ  از سوی علیرضا جهانبخش در فضای می  باشگاه 
توجهات سمت باشگاه سپیئر.ئ چرخید و خبر آمد که »حامد یوسفی 
» قهرمان اسبق تکواندو به عنوان مالک جدید باشگاه سپیدرود رشت 

معرفی شد.
از  پس  کرد:  اظهار  رشت  سپیدرود  باشگاه  عمومی  روابط  مدیر 
برگزاری جلسات هماهنگی و توافقات لازم با »علیرضا نوید« مالک 
پیشین این باشگاه،« حامد یوسفی« به عنوان مالک جدید سپیدرود 

انتخاب و معرفی شد.
رادنی دیدار افزود:  یوسفی قهرمان ملی پوش و کاپیتان پیشین تیم 
ملی تکواندو در رده های سنی و دارنده عنوان های متعدد کشوری، 
بدنی  تربیت  رشته  آموخته  دانش  و همچنین  بین المللی  و  آسیایی 

است.
وی ادامه داد: یوسفی پس از انجام مذاکراتی طی روزهای گذشته 
با »جهانبخش آرمان »مدیرکل ورزش و جوانان استان گیلان و » 
علی رضا نوید« مالک سابق باشگاه سپیدرود، سرانجام بر سر بندهای 
قرارداد واگذاری با نوید به توافق رسید و با مساعدت مدیرکل ورزش 
باشگاه  انتقال قطعی  اداری صدور پروانه مالکیت و  گیلان مراحل 

سپیدرود به یوسفی در حال انجام است.
ایجاد ساختار  با توجه به نقطه نظرات مالک جدید  بیان کرد:  وی 
برای باشگاه، انتخاب مدیرعامل و هیات مدیره و به توافق رسیدن 
با سرمربی جدید مهمترین اهداف کنونی این باشگاه است که ظرف 
چند روز آینده پس از جمع بندی نهایی مدیرعامل و کادرفنی جدید 

سپیدرود اعلام می شود. و همین اتفاق هم افتاد و مالک جدید خیلی 
زود و در فاصله کمتر از یک روز پس از واگذاری باشگاه به وی، 
فرشاد پیوس را به عنوان سرمربی جدید سرخ پوشان گیلان انتخاب 
کرد تا فرشاد آقای گل که حالا در دوران مربیگری باید او را آقای 

بنامیم پس از هفت سال دوباره سکان هدایت قدیمی ترین  صعود 
تیم گیلان زمین را برعهده بگیرد. فرشاد پیوس که تاکنون موفق 
شده چهار بار با تیم های تحت رهبری خود به لیگ دسته اول صعود 
کند، حدود هفت سال پیش و در ۲۱ اسفند ماه ۱39۴ سرمربیگری 

سپیدرود را در لیگ دسته دوم برعهده داشت و در ۲۶ اردیبهشت 
بیست وچند هزار نفری ورزشگاه عضدی در سال 9۵ موفق شد تا 
سپیدرود رشت را به لیگ دسته اول رهنمون سازد و یکی از خاطره 

انگیزترین روزهای ورزشی تاریخ رشت را رقم بزند.
انعقاد قرارداد مالک جدید باشگاه سپیدرود با فرشاد پیوس علاوه بر 
اینکه در کوتاه ترین زمان پس از انتقال مالکیت به وی انجام شد، 
در مذاکره و حصول توافق نیز به نوعی رکورد محسوب می شود 
قرارداد  بندهای  در  نظر  اتفاق  با  نیم ساعت  از  کمتر  در  و طرفین 
ساله،  قدمتی ۵3  با  رشت  سپیدرود  فوتبال  تیم  رسیدند.  توافق  به 
از تیم های پرطرفدار شهرستانی  تیم فوتبال گیلان و  قدیمی ترین 
کشور به شمار می رود که طی چند سال اخیر به دلیل مشکلاتی در 
بخش مدیریت و مالکیت دچار بحران های شدیدی شده است که 

حاصل آن در این مدت سقوط از لیگ برتر به لیگ دسته دوم بود.
این در حالی است که سپیدرود رشت پنج سال پیش به رقابت های 
لیگ برتر صعود کرد اما این خوشحالی طولی نکشید و همان سال 
دوباره به لیگ دسته اول سقوط کرد و این تنزل به همین جا ختم 
نشد زیرا این تیم پس از سقوط به لیگ دسته اول، در همان سال 
نیز به لیگ دسته دوم سقوط کرد و تاکنون نیز نتوانسته است از این 
رقابت ها صعود کند و همچنان در مسابقات لیگ دسته دوم رقابت 
می کند. به گواه اکثر کارشناسان و طرفدران این تیم، مهمترین دلیل 
تنزل سپیدرود رشت در چند سال اخیر مشکلات مدیریتی این باشگاه 
بود که در چند سال گذشته چند بار این مدیریت دست به دست شد و 

بدهی های زیادی نیز طی این سال ها بر هم انباشته شد.

برانکو ایوانکوویچ زمانی گفته بود تو با ۲۰ میلیون یورو از دینامو 
است،  اشتباه  این  که  بگویم  می توانم  من  »خب،  می شوی:  جدا 
)خنده(! من هنوز در دینامو هستم. و فکر نمی کنم که برای این 

مبلغ اینجا را ترك کنم، )خنده(!
ایرانی  ملی پوش  ستاره  محرمی،  صادق  سه،  ورزش  گزارش  به 
از  دینامو زاگرب، در مصاحبه جدید خود در مورد مسائل مختلف 

جمله ادعای قدیمی برانکو در مورد خودش صحبت کرد.
لیگ  مقدماتی  دور  دومین  در  کرواسی  دیناموزاگرب  فوتبال  تیم 
قهرمانان اروپا با نتیجه ۴ بر صفر آستانه قزاقستان را شکست داد. 

در این بازی صادق محرمی نمایش درخشانی داشت.
این  با  آیا  اینکه  و  پیروزی  این  از  محرمی در مورد حس خودش 
نتیجه خوب، صعود تضمین شده است، گفت: »طبیعتاً پس از یک 
پیروزی فوق العاده خوب، همه خوشحالیم. می دانیم که برای بازی 
اما  آورده ایم  به دست  توجهی  قابل  برتری  آستانه  مقابل  برگشت 
هنوز هیچ چیز تمام نشده است. ما جدی و مصمم هستیم که کار را 
در آنجا به پایان برسانیم. قبل از آن یک بازی خارج از خانه سخت 

مقابل ایسترا داریم که می خواهیم سه امتیاز را نیز کسب کنیم.«
از  یکی  به  بیسکان  ایگور  نظر  زیر  محرمی  که  می رسد  نظر  به 
مهره های مهم دینامو تبدیل شده است. محرمی در پاسخ به این 
سوال که چرا در مورد دیناموی فعلی تا این اندازه احساس خوبی 
دارد، گفت: »اعتماد مربی برای من بسیار مهم است و وقتی تداوم 
من  می شود.  راحت تر  خیلی  کارها  باشم،  داشته  ثابت  ترکیب  در 
من  دارم.  العاده ای  فوق  احساس  دینامو  در  واقعا  و  هستم  راضی 
از بازی در این تیم لذت می برم و در هر جلسه تمرین سخت کار 
با  باید  من  و  شده  موضوع  این  متوجه  وضوح  به  مربی  می کنم. 

پشتکار به کار خودم ادامه دهم تا این اعتماد ادامه داشته باشد.«
بهترین مربی ای که در دینامو با او کار کرده ای، چه کسی بوده؟ 
عالی  مربی  چند  نظر  زیر  و  بوده ام  دینامو  در  زیادی  مدت  »من 
من  کنم.  متمایز  را  خاصی  شخص  نمی خواهم  ام.  کرده  تمرین 

این فرصت را داشتم که زیر نظر هر کدام چیز جدیدی یاد بگیرم 
و پیشرفت کنم و از این بابت سپاسگزارم. هر مربی ایده و فلسفه 
است.  بیسکان  هم  و  کاچیچ  در  هم  مورد  این  دارد.  را  خودش 
کدام سبک  هر  زیرا  کنم  مقایسه  هم  با  را  آن ها  نمی خواهم  من 
مربیگری و ایده های خود را در مورد بازی دارند، اما می توانم بگویم 
که کار با بیسکان دشوارتر است. جلسات تمرینی سخت است، اما 

من آن را دوست دارم.«
اولین بازی برای دینامو را به خاطر داری؟ می توانی همه بازیکنانی 
آن  در  که  لچاکس…(  کنژویچ،  سمپر،  فیولیچ،  )مثلًا  ببری  نام  را 
زمان با تو در زمین بودند؟ »البته که یادمه )می خندد(. من مقابل 
رودس گل به خودی زدم و بازی با تساوی ۱-۱ به پایان رسید. 
از  اینجا هستم و  از سال ها هنوز  بعد  اما  بود،  ناخوشایندی  شروع 

حضور در زاگرب و دینامو لذت می برم.«
وقتی به دینامو آمدی، فکر می کردی این همه مدت، تقریباً پنج 
آمدم،  جدید  کشور  یک  به  من  نه.  »راستش  بمانی؟  اینجا  سال 
یک باشگاه جدید که می دانستم باشگاه بزرگی است و چالش های 
پنج  می گفت  من  به  اگر کسی  اما  بود  خواهم  انتظارم  در  بزرگی 
سال اینجا می مانم، احتمالًا آن را باور نمی کردم. امروز، وقتی به 
دوران حرفه ای خودم در دینامو نگاه می کنم، واقعاً افتخار می کنم و 
خوشحالم که بخشی از خانواده آبی ها هستم. من عاشق شهر شدم 

و واقعا از بودن در اینجا لذت می برم.«
برانکو ایوانکوویچ زمانی گفته بود تو با ۲۰ میلیون یورو از دینامو جدا 
می شوی: »خب، من می توانم بگویم که این اشتباه است، )خنده(! 
من هنوز در دینامو هستم. و فکر نمی کنم که برای این مبلغ اینجا 
را ترك کنم، )خنده(! اما من از او متشکرم زیرا حرف هایش را به 
مصدومیت هایی  من  متاسفانه  می کنم.  تعبیر  تمجید،  یک  عنوان 
داشتم که ممکن است مانع چنین انتقالی شده باشند، ولی من به 

این موضوع نمی پردازم و اینجا خوشحالم.«
بهترین بازیکنانی که از زمان آمدنش به ماکسیمیر در دینامو به یاد 

بازیکنان فوق  بسیار سختی است.  می آوری کدامند؟ »این سوال 
العاده ای در اینجا بوده اند. و برای من بسیار سخت است که شخص 
خاصی را انتخاب کنم. اما اگر مجبورم که انتخاب کنم، می گویم 

آریان آدمی، زیرا او کاپیتان من و اسطوره دیناموست.«
آیا دیناموی این روزها می تواند نسبت به سال گذشته در فوتبال 
نتیجه گیری خیلی زود است. پنجره نقل  اروپا رشد کند؟ »برای 
شکل  چگونه  تیم  که  دید  خواهیم  و  است  باز  هنوز  انتقالاتی  و 
خوب  بازیکنان  واقعا  ما  و  دارم  ایمان  خودمان  به  من  می گیرد. 
و مربی بزرگی داریم. ما قدم به قدم پیش می رویم. قرعه کشی 

امسال در اروپا برای ما مطلوب نبود. ولی ما هر کاری خواهیم 
کرد که در چمپیونزلیگ بازی کنیم.«

تو به تازگی گواهینامه رانندگی گرفته ای. وقتی زبان کروات 
بلد نیست، چگونه در امتحان شرکت کردی؟ »خب اینطور 
نیست که من کرواتی بلد نباشم. من خیلی وقت است اینجا 
هستم و همه چیز را می فهمم، )خنده(! من هنوز انگلیسی 
صحبت می کنم چون هنوز به این باور نرسیده ام که کرواتی 
من خوب است. اما مشکلی در امتحان رانندگی وجود نداشت، 

)خنده(! ما همدیگر را درك می کردیم.«
در  کننده  دنبال  هزار   ۶۵۰ از  بیش  امروز  تو 

اینستاگرام داری. زمانی که به دینامو آمدی، 
را  این  واقعا  »من  داشتی؟  فالوئر  چند 

پیگیری نمی کنم. به هر حال من اغلب 
نمی کنم.  استفاده  مجازی  فضای  از 
داشتن  است  مهم  من  برای  آنچه 
خانواده و دوستانی است که از حضور 
آن ها لذت ببرم. البته از زمانی که به 
داشتنی  دوست  افراد  آمده ام،  دینامو 
زیادی را ملاقات کرده ام که با آن ها 

رفت و آمد داشته ام.«

را  تو  یا در زاگرب؟ مردم کجا  بیشتری داری  ایران محبوبیت  در 
بیشتر می شناسند؟ »اوه، من نمی دانم )خنده(! من خودم را ستاره 
و موفق  بشناسند  را  زیباست که مردم شما  این  نمی دانم.  بزرگی 
طولانی  مدت  برای  من  کنید.  خوشحال  را  طرفدار  یک  شوید 
اینجا  مرا  هواداران  همه  می کنم  فکر  بنابراین  بوده ام  زاگرب  در 

می شناسند. “
آاك یونان، دو ایرانی در تیم خود دارد. آیا تو پیش از دیدار احتمالی 
باید  ابتدا  ما  هنوز،  »نه  بودی؟  تماس  در  آن ها  با  آاك  با  دینامو 
بازی با آستانه را به پایان برسانیم. و در آن صورت به آا ك فکر 
خواهیم کرد. اگر این اتفاق بیفتد. من با آن ها 

در تماس خواهم بود.«
معروف ترین کروات در ایران چه کسی است؟ 
دراگان  بلاژویچ؟  میروسلاو  کرانچار؟  زلاتکو 
سوال  این  »اوه،  مودریچ؟  لوکا  یا  اسکوچیچ؟ 
سختی است. مودریچ شهرتی جهانی دارد. اما 
ایران کرانچار، بلاژویچ و اسکوچیچ جایگاه  در 
به  خود  از  اثری  ایران  در  آن ها  دارند.  ویژه ای 
جای گذاشته اند و در آنجا به یادگار خواهد ماند.«

موقعیت  یا  منفی  تجربه  تابحال  آیا 
داشته ای؟  زاگرب  در  ناخوشایندی 
زیبایی  شهر  زاگرب  نداشتم.  »نه 
است. و من آن را به هرکسی که 
توصیه  دارد،  آمدن  برای  شانسی 
به طور کلی من عاشق  می کنم. 
این شهر و کرواسی شده ام و در 

اینجا واقعا خوشحالم.«

علیرضا جهانبخش قصد جدایی از فاینورد را ندارد. بعد از بازی دوستانه 
با ویارئال، از این بازیکن ایرانی در مورد برنامه های آینده اش پرسیده شد 
که او گفت: من همیشه یاد گرفته ام تا جایی که ممکن است سخت 
کار کنم و به راه خود ادامه دهم. واقعاً برایم مهم نیست که دیگران 

چه می گویند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دیارمیرزا به نقل از سایت اخبار فوتبال 
که  کرد  اعلام   ESPN با  گفتگو  در  جهانبخش  علیرضا  هلند، 

نمی خواهد فاینورد را ترك کند.
فاینورد با حضور علیرضا جهانبخش در دیدار تدارکاتی مقابل ویارئال به 
میدان رفت که در پایان دو تیضم به نتیجه یک بر یک رضایت دادند. 
علیرضا جهانبخش گل فاینورد را در دقیقه ۵۲ از روی نقطه پنالتی به 

ثمر رساند.
علیرضا جهانبخش قصد جدایی از فاینورد را ندارد. بعد از بازی دوستانه 
با ویارئال، از این بازیکن ایرانی در مورد برنامه های آینده اش پرسیده شد 
که او گفت: من همیشه یاد گرفته ام تا جایی که ممکن است سخت 
کار کنم و به راه خود ادامه دهم. واقعاً برایم مهم نیست که دیگران چه 
می گویند. نظر تنها کسی که برای من مهم است مربی است. او من را 

می خواهد. البته خودم هم دوست دارم بمانم.
او در بخش دیگری از صحبت هایش افزود: من اینجا بسیار خوشحالم. 
همه می دانند فاینورد چه باشگاه بزرگی است. هیچ کس نمی داند در 
آینده چه اتفاقی خواهد افتاد، اما تا آن زمان من فقط به تلاش خود 

ادامه می دهم.
هر چند مربی ممکن است بخواهد از این بازیکن به عنوان بازیکن 
ذخیره استفاده کند ولی علیرضا جهانبخش می گوید دوست دارد برای 

حضور در ترکیب تیمش بجنگد.
جهانبخش در تابستان ۲۰۲۱ از برایتون انگلیس به فاینورد هلند پیوست. 
فصل گذشته وینگر ایرانی با تیم فاینورد روتردام قهرمان شد. بازیکن 
ایرانی فصل قبل ۲8 بازی در لیگ برتر هلند انجام داد و ۵ بار گلزنی 

کرد و 7 پاس گل داد.
قرارداد این ملی پوش ایرانی تا اواسط سال ۲۰۲۴ اعتبار دارد.

علیرضا جهانبخش که سابقه آقای گلی را در لیگ هلند دارد، توانست 
برای اولین بار عنوان قهرمانی لیگ فوتبال هلند را به دست بیاورد تا 
نخستین ایرانی لقب گیرد که توانسته است در لیگ هلند قهرمان شود. 
فاینورد با این قهرمانی جواز حضور در دور گروهی لیگ قهرمانان اروپا را 
برای فصل بعد به دست آورد و در صورتی که بازیکن ایرانی در فاینورد 

بماند، می تواند اولین حضورش را در لیگ قهرمانان اروپا تجربه کند.

باشگاه ملوان با تغییر در مدیریت، کادر فنی و حتی بازیکنان چهره 
متفاوتی نسبت به فصل قبل در لیگ پیش رو خواهد داشت.

به گزارش ایسنا، بیست وسومین دوره لیگ برتر فوتبال ایران از پنج شنبه، 
۱۲ مرداد، به صورت رسمی آغاز خواهد شد. در این بین قوهای سپید 
انزلی که فصل گذشته پس از سال ها به لیگ برتر بازگشته بودند، با 
هدایت مازیار زارع توانستند در بالاترین سطح فوتبال ایران بمانند و 
برای این فصل در تلاش اند تا جایگاهی تک رقمی را در جدول از آن 

خود کنند.
ملوانی ها که روزهای پایانی لیگ بیست ودوم را به سختی گذراندند و 
در هراس بودند تا شاید همانند مس کرمان به لیگ یک برگردند، در 
لیگ ماندنی شدند اما روند آماده سازی آنها بسیار دیرتر از سایر تیم ها 
شروع شد. این اتفاق به این دلیل رخ داد که تکلیف قسمت های مختلف 
باشگاه روشن نبود و از ریز تا درشت، سفیدپوشان شهر انزلی دچار 
تا نیمکت و  از مدیرعامل شروع شد و  این تغییرات  تغییرات شدند. 

فهرست تیم هم ادامه داشت.
پژمان نوری، بازیکن نامدار باشگاه ملوان، اواخر فصل گذشته اعلام 
بنشیند  مدیریت  میز  در فصل جدید پشت  نیست  دیگر حاضر  کرد 
و مسئولین استانی باید به فکر جانشین او می بودند. سرانجام نیز با 
حکم ریاست هیات مدیره باشگاه، آرش فهمیده که سال گذشته عضو 
هیات مدیره ملوان بود، به عنوان سرپرست مدیرعاملی انتخاب شد. آمدن 
فهمیده شروع تغییرات زیادی در باشگاه ملوان بود و مدیرعامل جدید 
سفیدپوشان در اولین اقدام مهدی تارتار را به عنوان سرمربی جدید این 
باشگاه برگزید. محمد نوری، کاپیتان سابق پرسپولیس، که فصل گذشته 
هم در کنار تارتار روی نیمکت ذوب آهن حضور داشت، با این سرمربی 
به ملوان رفت. تارتار در ذوب آهن در ۶3 بازی، میانگین ۱.۲۱ امتیاز را به 

دست آورد و یکی از رکوردداران تساوی در لیگ برتر است.
آشنایی با قوهای سپید انزلی/ ملوان رکورد تساوی در لیگ برتر را 

می شکند؟
بعد از نیمکت، فهمیده سراغ فهرست تیم رفت و کار سختی داشت 
زیرا ۱۶ بازیکن از جمع ملوانی ها جدا شده بودند و زمان زیادی هم از 

شروع نقل و انتقالات گذشته بود. با این همه به کمک مهدی تارتار 
یازده بازیکن جذب شدند و بخشی از مشکلات ملوانی ها حل شد. با این 
حال و مثل سال قبل، ملوانی ها در لیگ جدید بازیکن خارجی نخواهند 
داشت و البته محمدرضا خانزاده به دلیل برگشت از بالشنودهارا کینگز 

بنگلادش، سهمیه خارجی محسوب می شود.
به دلیل فرصت کم، ملوان ها تنها توانستند در تهران اردو بزنند و پس از 
اردویی ۱۰ روزه در تهران و شرکت در تست های ایفمارك، جمعه شش 
مرداد به انزلی بازگشتند تا آماده مصاف خانگی با ذوب آهن شوند. آنها در 
اردوی تهران با تک گل رضا جعفری هوادار را شکست دادند، با نتیجه 
سه بر یک به چادرملوی لیگ یکی باختند و در آخرین دیدارشان برابر 
نساجی به تساوی یک بر یک رسیدند. در این دیدار هم تک گل ملوان 

را رضا جعفری، مهاجم جدید این تیم به ثمر رساند.
مدیرعامل: آرش فهمیده

سرمربی: مهدی تارتار
میانگین سنی: ۲۶.۵ سال

ارزش تیم در سایت ترنسفرمارکت: ۵.38 میلیون یورو
بازیکنان ورودی: محمدحسین اکبرمنادی، محمدرضا خانزاده، پیمان 
رنجبری، رضا جعفری، حسین صادقی، امین پورعلی، میررسول حسینی، 

حامد نورمحمدی، آرمان اکوان و میلاد باقری
بازیکنان خروجی : سجاد بازگیر، محسن انبساطی، امیرحسین یحیی زاده، 
صادق بارانی، ایمان صادقی، علیرضا خوشکفا، سعید کریمی، مهدی 

مومنی، سبحان پسندیده و میلاد جهانی

ود صاحب پیدا کرد داماش بدنبال مالک بود اما سپیدر

و  ۲۰ میلیون یور ماجرای صادق محرمی، برانکو و 

قوهای سپید انزلیجهانبخش : نمی خواهم فاینورد را ترک کنم  آشنایی با 
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عروس شهرهای گیلان شهری نیست که فقط برای گردشگر، 
جذاب و دیدنی باشد، با جشنواره های مختلف و اتفاقات عمرانی 
شهروندان  است،  جریان  در  شهر  این  در  مداوم  که  فرهنگی  و 
لاهیجانی نیز هر روز صبح، به شکل زنده این پویایی را در شهر 
لمس می کنند، چه برسد به گردشگری که قصد عبور از لاهیجان 
را داشته و با دیدن این شهر زیبا، به مقصد گردشگری اش تبدیل 

می شود.
به گزارش خط اول، همانطور که این روزها به مناسبت محرم، 
لاهیجان به یک حسینیه بزرگ تبدیل شده است، سایر ایام سال 
نیز با برگزاری جشنواره هایی چون جشن غدیر، جشنواره کوتکوتو، 
جشنواره چای و یا جشنواره های نوروزی که اغلب با حضور هفت 
هشت هزار نفری مردم و با هنرنمایی هنرمندان بزرگی چون ناصر 
وحدتی و محمود فرضی نژاد و دیگران در جزیره استخر برگزار 
می شود، نشاط اجتماعی شهر و مردم شهر بیمه شده است و حتی 
بناست تا دوازدهمین دوره جشنواره تئاتر خیابانی شهروند نیز اواخر 
شهریور ماه در لاهیجان برگزار گردد تا به نوعی بیمه تکمیلی 

شهروندان لاهیجی نیز صادر شده باشد.
فرهنگی  کارهای  با  اجتماعی شهروندان  نشاط  از  نیمی  اگر  اما 
ایجاد می شود، نیمی دیگر را باید با کارهای عمرانی چون تغییر 
دکور شهری و نظافت محلات و بازسازی بافت ها و ساخت نمای 
جدید شهری و غیره ایجاد کرد، کاری که رضا زنده دل شهردار 
نقطه  و هنوز  آمدنش شروع کرده  کار  لحظه روی  از  لاهیجان 

پایانی برای آن ترسیم نکرده است.
پس بطور زنده با ما همراه باشید تا ببینید در لاهیجان، عروس 
شهرهای گیلان چه خبر است؛ البته زنده دل از شهریور ۱۴۰۰ 
شهردار لاهیجان شده ولی در این مقال به کارنامه عمرانی وی 

فقط در سال ۱۴۰۲ تورقی خواهیم زد.
یکی از طرح های مهم مدیریت شهری لاهیجان پروژه ساماندهی 
زباله در تموشل است که خوشبختانه در حال  و دفن بهداشتی 
حاضر با 8۵ درصد پیشرفت فیزیکی روبه روست و هیچگاه معطل 
منابع مالی نمانده است، مدیریت شهری لاهیجان هم اهتمام ویژه 
ای برای تکمیل این پروژه دارد تا بارزترین چالش این روزهای 

مردم شرق گیلان را برطرف کند.
یکی دیگر از دغدغه های مهم شهروندان و البته مدیریت شهری 
واگذاری قطعی استخر لاهیجان به شهرداری بود که بالاخره این 
رئیس  و  دادستان  به کمک  و  از سالها صورت گرفت  بعد  مهم 
دادگستري شهرستان و البته اعضای شورای شهر و سایر مدیران 
لاهیجان، یک دانگ باقیمانده سرقفلی جزیره استخر با اعتبار ۶ 
بهتر، به  برنامه ریزی های  با  تا  میلیارد تومان، پس گرفته شد 
در  مسافران  و  به شهروندان  ارتقای خدمات دهی  زودی شاهد 

جزیره استخر باشیم.
اما هشت بهشت یا همان هشت محله قدیمی شهر با گستره 9۰ 
هکتاری خود اصلی ترین محلات شهر را به خود اختصاص می 
اصلی  را جزو  مناطق  این  از  نگهداری  و مدیریت شهری  دهند 

ترین وظایف خود قرار داده است و معتقد است نباید بگذاریم تاریخ 
شهر لاهیجان که به این بافت های تاریخی بر می گردد، از بین 
رود. از همین رو با بازسازی و نوسازی محلات هشت بهشت گام 
بزرگی در احیا بافت تاریخی شهر برداشته است. محلاتی چون 
سرا،  کاروان  خمیرکلایه،  پردسر،  میدان،  شعربافان،  شهید،  امیر 
اردوبازار و گابنه که اتفاقا بعد از قرن ها همچنان در ایام محرم، 
هیات و دسته جات عزاداری این هشت محل، مهمان محلات 

یکدیگر شده و آیین های عاشورایی را برگزار می کنند. 
در کنار این کارها، اما گلایه مندی نیز وجود داشت، مدتها بود 
که مردم لاهیجان از ترافیک مسیر میدان سردارجنگل به سلمان 
فارسی گلایه داشتند، از همین رو شهردار جوان لاهیجان عملیات 
اتصال مسیر بلوار دکتر حکیم زاده به بلوار دیلمان به طول ۲۶۰ 
متر و عرض ۲7 متر را آغاز کرد و قصد دارد آن را به بلوار دانشگاه 
متصل نماید تا از بار ترافیکی مسیر میدان سردارجنگل به سلمان 
فارسی کاسته شود، این مهم در فاز یک شامل زیرسازی، جدول 
گذاری و دیواره سازی بوده و طراحی و احداث دو دهنه پل نیز 
در فاز دو اجرا خواهد شد تا گلایه شهروندان را به حداقل برساند.

ناگفته نماند، ساختمان شهرداری هر شهر باید یکی از نمادهای آن 
شهر باشد، از همین رو عملیات پروژه نماسازی ساختمان ستادی 
شهرداری لاهیجان به مساحت ۱۵۰۰ متر مربع با نمای سیمان 
بری آغاز شد و علاوه بر آن، عملیات نصب سازه جدید سقف پایانه 
مسافربری شهرداری لاهیجان نیز با مساحت ۱۰۰۰ متر و اعتباری 

بالغ بر 38 میلیارد ریال آغاز شد، ضمن اینکه پروژه جداره سازی و 
کف سازی در محلات پردسر و اردوبازار با اعتبار ۵ میلیارد تومان 
انجام شد و امسال نیز این اقدامات در محلات کاروانسرابر و غریب 

آباد انجام خواهد شد.
شهر  دارد؛  ادامه  کماکان  نیز  سازی  رو  پیاده  و  آسفالت  نهضت 
لاهیجان نیازمند ۵۰۰ هزار متر مربع آسفالت است که با اقداماتی 
که در سال گذشته صورت گرفت عملیات لکه گیری و روکش 
آسفالت ۱۲۰ هزار متر مربع از معابر با اعتبار بالغ بر ۴۰ میلیارد 
تومان انجام شد و امسال نیز طبق برنامه ریزی های صورت گرفته 
۱۰۰ هزار مترمربع از معابر شهری روکش و ترمیم خواهد شد. 
جدید  ازمعابر  مربع  متر  هزار   ۱۲ در  گذشته  سال  در  همچنین 
الاحداث و فرسوده با اعتبار 8 میلیارد تومان پیاده روسازی انجام 
شد و امسال نیز در ۱۵ هزار مترمربع از معابر با اعتبار بالغ بر ۱۰ 

میلیارد تومان پیاده روسازی می شود.
اما لاهیجان علاوه بر استخر، صاحب تالاب زیبایی به نام تالاب 
حاجی آباد است که مساحت ان ۱۴8 هزار متر مربع  می باشد، 
البته قسمت آبگیر آن 8۰ هزار مترمربع و محوطه خشک آن 7 
هزار مترمربع است و شهرداری نیز جهت حفظ توازن شهری و 

پویایی تالاب با اعتباری بالغ بر ۲۵ میلیارد تومان، مسیر پیاده و 
دوچرخه سواری حاشیه تالاب به طول ۲ کیلومتر را اجرا کرد و آن 

را  به یکی از مقاصد مهم گردشگری تبدیل نمود.
مدیریت شهری لاهیجان علاوه بر اینکه آشیانه ایستگاه شماره 3 
آتش نشانی را با اعتبار یک میلیارد و ۱۵۰ میلیون تومان از محل 
درآمدهای عمومی شهرداری احداث کرد، وقتی دید خودرو های 
سنگین امدادی در ایستگاه شماره ۲ آتش نشانی امکان عبور از پل 
جنب این ایستگاه را جهت خدمات رسانی به مردم منطقه ندارند، 
یک دهنه پل با اعتبار یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان در این 

منطقه احداث کرد.
این موارد و موارد دیگری همچون دیواره سازی رودخانه شهرك 
روشنایی  چراغ های  نصب  تومان،  میلیارد  اعتبار 8  با  فرهنگیان 
معابر با اعتبار 7 میلیارد تومان، بازسازی و اصلاح هندسی میدان 
شهید پاینده با اعتبار یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان، تجهیز 
که  بود  غیره  و  تومان  میلیارد   3 اعتبار  با  شهر  پارکهای سطح 
باعث شد رضا زنده دل شهردار لاهیجان برای دومین سال پیاپی 
از سوی استانداری به عنوان شهردار نمونه و برتر گیلان معرفی 

گردد .

هفته گذشته در یکی از کانال های محلی استان فیلمی منتسب به 
رضا ثقتی مدیرکل ارشاد گیلان منتشر شد که در پی آن دو اتفاق 
مهم افتاد؛ رضا تقتی از مقام خود برکنار شد و قبل از آن فردی که 
متهم به انتشار فیلم بود هم دستگیر شد. مشخص نیست با مدیر کل 
ارشاد گیلان چه برخوردی خواهد شد و احتمالا ابعاد ماجرا در اینگونه 
موارد به اطلاع مردم نخواهد رسید، اما تجربه نشان داده در مواردی 
که پای مدیران در میان باشد، پرونده مختومه خواهد شد. مروری 
بر تاریخچه رسوایی های اخلاقی در تاریخ معاصر ایران هم همین 
موضوع را نشان می دهد که به دلیل مسائل سیاسی و اجتماعی و 
تاثیر آن بر افکار عمومی، نتیجه رسیدگی به چنین موضوعاتی هرگز 

معلوم نمی شود.
 اتهامات پرویز ثابتی علیه شجونی و فلسفی

در دوره ای که کیفیت دوربین ها هنوز به اندازه ای خوب نبود که 
و  تصاویر جعفر شجونی  تایید شوند،  به سرعت  صحت شایعات 
محمدتقی فلسفی جنجال زیادی به پا کرد. ساواك برای گیر انداختن 
مخالفان سیاسی اش روش های گوناگونی داشت. پرویز ثابتی مقام 
امنیتی سابق ساواك در کتاب خاطراتش »در دامگه حادثه« به این 
ماجرا ها اشاره کرده است. ثابتی به نام شجونی و مرحوم فلسفی هم 

اشاره کرده بود.
شجونی در مصاحبه ای با برنامه دید در شب در باره این تصاویر گفته 
بود: »این برنامه را ساواك برای چند نفر از وعاظ مشهور تهران 
انجام داد. برای مرحوم فلسفی، حجازی، بنده و به اعتراف خودشان 
برای 3۰۰ نفر از وعاظ معروف. یک نفر آقای تهامی بود، معاون 
ساواك تهران و یکی هم آقای کمالی بود که بعد ها چندین بار من را 
بردند و بدترین شکنجه ها را انجام دادند. ما رفتیم، نشستیم، شروع 
کردند صحبت کردن که ساواك چنین است و چنان است. شما 
آخوند ها فکر کردید می توانید شاه را برکنار کنید؟ تو می روی منبر، 
باید با ما همکاری کنی... دیدم دونفری یک چمدان به چه بزرگی را 
دارند می آورند. چمدان را وارونه کردند روی میز. روی میز پر شد از 
عکس بنده با یک خانم، من دیوانه شدم، رفتم مستقیم خانه آقای 
فلسفی. گفتم شما پدر مایی، رئیس جامعه وعاظی. نگفت برای من 
هم درست کردند. فلسفی پا شد و راه رفت و گفت هر کسی که 
فیلم برداری کرده، غلط کرده. یه ذره حالم جا آمد، بیرون آمدم و 
یک آقایی من را سوار کرد. مرحوم شیخ جواد مناقبی بود. به من 
گفت: شجونی عکس فلسفی رو دیدی؟ گفتم: نه، دست انداخت 
عکسو برداشت. دیدم عکسش با همون خانومیه که با من عکسش 
بود... مگه آخوند کیه؟ فرزند همین آدم های معمولیه. زن می گیره، 
صیغه می کند. آن چیزی که به فلسفی نسبت دادند، گفتند واقعیت 
دارد«. وقتی هم رشیدپور اصرار می کند که بالاخره آن عکس ها 
درباره او واقعیت داشته یا مونتاژ بوده، می گوید: »ان شاءالله آن هم 

مونتاژ است.«
 اتهام علیه روحانی اخلاق در خانواده

والمسلمین  الاسلام  حجت  توسط  که  خانواده  در  اخلاق  برنامه 
حسینی در سال های دهه 7۰ خورشیدی هر هفته از تلویزیون پخش 
می شد. این برنامه به یک باره متوقف شد. کسی دلیل این اتفاق 
را کسی به درستی نمی داند و شاید از آن دست موضوعاتی است 
که خیلی نمی شود به آن پرداخت. درآن سال ها این شایعه رواج 

داشت که حسینی بعد از سفری به کشور آلمان و ارتباطی که در 
حین سفر میان او و یک جاسوس آلمانی رخ داده بود، از حضور 
در تلویزیون دوری گزید. برخی مدعی بودند دولت آلمان به وسیله 
صدا ها و ویدئو هایی که از ارتباط حسینی با یک خانم آلمانی در دست 
داشته موفق شده یک بازرگان آلمانی را که به یک دختر شیعه در 
ایران تجاوز کرده و به اعدام محکوم شده بود را آزاد کند. این موضوع 
البته در زمانی اتفاق افتاده بود که وسعت رسانه به اندازه امروز نبود و 

هیچگاه صحت و سقم این شایعه مشخص نشد.
 درخواست ازدواج با عطالله مهاجرانی

سال ۱383 خانمی به نام »یوسفی دلدار« که کارمند سابق مرکز 
گفت وگوی تمدن ها بود، اعلام کرد که همسر صیغه ای مهاجرانی 
است و از او شکایت کرد و خواهان ثبت ازدواج شد. عطالله مهاجرانی 
وزیر فرهنگ و ارشاد دولت اصلاحات هرگونه ارتباط با او را تکذیب 
بیانیه ای »این پرونده را جریان سازی جناح سیاسی رقیب«  و در 
خواند و در پی شکایت، همان زن بازداشت شد. این ماجرا با خروج 

مهاجرانی از کشور پایان یافت.
 نماز دسته جمعی سردار زارعی

در روز های آغازین اسفندماه سال 88 خبر دستگیری فرمانده سابق 
پلیس تهران سرتیپ رضا زارعی در سایت های غیررسمی منتشر 
شد. یکی از این سایت ها در مورد علت دستگیری وی چنین نوشت: 
»گزارش های رسیده حاکی است، سردار رضا زارعی رئیس پلیس 
استان تهران، در یک خانه فساد به همراه ۶ زن بازداشت شد. برخی 
رسانه ها به نقل از زنانی که بازداشت شده بودند، نوشته بود که زنان 
در جریان بازجوئی و تحقیقات از درخواست عجیب سردار زارعی در 
آن خانه نوشته بودند. مقام های قضایی درباره این موضوع سکوت 
کردند و تنها سیدعلیرضا آوایی رییس وقت دادگستری تهران درباره 
زارعی گفته بود که چند ماهی است تحت قرار بازداشت بود و عمده 
اتهامات او کیفری و اخلاقی بوده است. ظاهرا در پاسخ به اتهامات 

گفته شده بود که او نماز می خوانده است! 
 آسانسور کامران دانشجو

اوایل سال ۱39۲ ویدیوی کوتاهی در شبکه های اجتماعی پخش 
شد که به کامران دانشجو وزیر علوم احمدی نژاد منتسب شده بود. 
ویدئویی که در یوتیوب و فیسبوك نیز گسترده پخش شده بود از 
طریق دوربین مخفی یک آسانسور گرفته شده و فردی را در کنار 
یک زن به تصویر کشیده بود. این ادعا نیز هرگز تایید یا تکذیب 

نشده است.
 استعفای علی جنتی

با  ارشاد دولت اول حسن روحانی  از وزارت  استعفای علی جنتی 
از برکناری جنتی، رسانه ها و  شایعاتی همراه بود. یک هفته بعد 
توییت نویسان اصولگرا اخباری مبنی بر برملا شدن روابط خصوصی 
او با یک کارگردان زن سینمای ایران به عنوان دلیل اصلی برکناری 

او عنوان شد. این ادعا ثابت نشد و ماجرا سربسته ماند.
 سعید طوسی؛ فردی که نماد رسوایی جنسی تبدیل 

شد
محمد گندم نژاد طوسی معروف به »سعید طوسی« قاری قرآن و 
کارشناس شورای عالی قرآن، با اتهام »آزار و اذیت جنسی« روبرو 
شد. والدین برخی از قاریان نوجوان از وی شکایت کردند و سرانجام 

قوه قضاییه پس از دو سال رسیدگی به پرونده، در بهمن 9۶ او را 
»تبرئه« کرد. زمانی که خانواده های قربانیان درخواست تجدیدنظر 
کرد:  اعلام  طوسی  سعید  تبرئه  حکم  در  شده  یاد  دادگاه  دادند، 
»شوخی های رکیک و زننده و بیان مطالب غیراخلاقی و حتی ماساژ 

دادن و ملاعبه، از ارکان متشکله بزه محسوب نمی شود.«
 آزار کلامی محمدعلی ابطحی

محمدعلی ابطحی یکی از سیاستمداران همیشه پرحاشیه جریان 
اصلاحات بوده است که همیشه حول محور او شایعات زیادی شکل 
گرفته است. بعد از بازداشت ابطحی در پی حوادث سال ۱388 برخی 
از رسانه ها گفتند او به خاطر مسائل اخلاقی بازجویی شده است. 
کرد: »سال 88  عنوان  موضوع  این  تکذیب  البته ضمن  ابطحی 
یک بار هم درباره مسائل شخصی بازجویی نشدم و اتهام اخلاقی 
نداشتم. اما بیرون زندان می گفتند مسائل شخصی داشته و پرونده ها 

را جلویش گذاشته اند.«
او گفته بود آن ایام سایتی بود به نام »گویا goyaa« که به همراه 
روزنامه های تندرو، تیتر زدند، »دختر ابطحی دنبال کلاس رقص« ... 
آن روز که به خانه رفتم دخترم شوکه شده بود و دائم دیالوگ هایش 
با دوستش که تلفنی با هم صحبت کرده بودند را برایم تعریف 
می کرد و سعی داشت برایم توضیح دهد اصل ماجرا چه بوده است 
و مطلب سایت ها و روزنامه ها صحبت های دوست او بوده است، نه 
خود او یا اینکه یک مرتبه پخش می کردند من در استخر مختلط در 
خارج از کشور بوده ام. یک مورد دیگر این بود که فردی علیه من ادعا 

کرد من را با شلوارك کنار ساحل بیروت دیده اند.
است.  نشده  محدود  سال 88  به  ابطحی  درباره  اخلاقی  شایعات 
چندی پیش شیما شعاعی خبرنگار مدعی شد که محمدعلی ابطحی 
معاون دولت اصلاحات در ارتباطات متداولی که میان یک روزنامه 
نگار و سیاستمدار وجود دارد، شئون را رعایت نکرده و پیغامی غیر 
اخلاقی برای او فرستاده است. کاربران توییتر این پیغام را مصداق 
آزار جنسی خواندند، اما ابطحی در واکنش به این اظهارات از شیما 
شعاعی عذر خواهی کرده و نوشت: »گمان نمی کردم فرستادن یک 
شعر اسمش آزار باشد. اگر چنین برداشت شده عذرخواهی می کنم. 

من هیچ وفت قصد آزار و صمیمیت نداشتم.«
 محمدعلی نجفی و پرونده قتل میترا استاد

محمدعلی نجفی یکی از سیاست مداران بی حاشیه ایران بود که در 
آخرین سمت سیاسی خود به عنوان شهردار تهران فعالیت می کرد. 
در اسفند سال ۱39۶ اما از سمت خود استعفا کرد. دلیل این استعفا 
بیماری ذکر شد اما چندی بعد شایعه ای دهان به دهان چرخید مبنی 

بر این که نجفی با زن جوانی بنام میترا استاد ازدواج کرده است. 
شایعه ای که خیلی زود تایید شد.

همه چیز زمانی عجیب شد و طوفانی عظیم در سیاست ایران به پا 
کرد که میترا استاد با پنج گلوله به قتل رسید. نجفی با پای خودش به 
نیروی انتظامی رفت و به قتل همسرش اعتراف کرد. صحبت های 
نجفی در دادگاه که عنوان می کرد مجبور به ازدواج با استاد شده و 
بعد از ازدواج با او توسط نهاد های خاصی تحت فشار قرار گرفته 

است، به شایعه این که نجفی در دام یک پرستو گرفتار شده است.
طرح این موضوع با واکنش شدید خانواده میترا استاد قرار گرفت و 
آن ها وقوع این تراژدی را به خاطر اشتباه خود نجفی می دانستند که 
در دام هوای نفس گرفتار شده است. دادگاه نجفی برگزار شد و او 
بعد از این که خانواده مقتول رضایت دادند به زندان محکوم شد. بعد 
از آن نجفی به طور کامل در حاشیه قرار گرفت و به طور کامل از 

صحنه سیاست در ایران حذف شد.
 خانمی که با وزیر دولت روحانی ارتباط داشت!

حسین الله کرم در صفحه اینستاگرام خود درباره ارتباط یک خانم با 
وزرای کابینه حسن روحانی حرف زد و مدعی شد این خانم با پنج 
وزیر کابینه حسن روحانی رابطه داشته است. بعد ها معلوم شد این 
خانم که چنین ادعایی علیه اش مطرح شده، یک خبرنگار است. یکی 
از افرادی که پس از این ادعا از شغلش خداحافظی کرد، علی جنتی 

وزیر دولت روحانی بود.
 دفتر بیمه سلمان خدادادی چه گذشت؟

و  اسلامی  شورای  مجلس  در  مردم  نمایندگی  سال   ۲۰ قریب 
چندین سال فعالیت به عنوان یک نیروی امنیتی از جمله مهم ترین 
سوابق سلمان خدادادی است. در حالی که انتخابات مجلس هشتم 
برگزار شد و عمر مجلس هفتم رو به پایان بود، بازداشت نماینده 
بازداشت خدادادی  برای  ملکان خبرساز شد. روایت های متفاوتی 
در همان زمان مطرح شد. زمان بررسی اعتبارنامه های نمایندگان 
مجلس هشتم که رسید، پشت پرده ماجرای بازداشت کوتاه مدت 
سلمان خدادادی نماینده ملکان تا حدی افشا شد. شعبه ۱3 بررسی 
اعتبارنامه های نمایندگان مجلس هشتم به ریاست روح الله حسینیان 

با اعتراض فاطمه آلیا، اعتبارنامه خدادادی را رد کرده بود.
انتشار یک ویدئو و فایل صوتی منتسب به زهرا نوید پور و سلمان 
خدادی بار دیگر پرونده اخلاقی این نماینده کنونی مجلس را به 
رسانه ها کشاند. در ویدیویی که منتشر شده فردی با نام زهرا نوید 
پور ادعا می کرد از سوی نماینده ملکان مورد آزار و اذیت قرار گرفته 
است. ۶ ماه بعد از انتشار این فایل صوتی جسد زهرا نوید پور در 

منزلش پیدا شد.
 رسوایی در شورای شهر بابل

شهریور 97 امام جمعه بابل در خطبه نماز جمعه از رسوایی بزرگی 
پرده برداری کرد و از ارتباط چهار عضو شورا با یک زن خبر داد. 
پس از این خبر تعداد دستگیری ها در مجموع شورا و شهرداری 
افزایش پیدا کرد و حتی پای برادر مرمر فیروز پور یکی از اعضای 
شورا در پرونده فساد باز شد. گفته شده بود زنی با نام رکسانا که نام 
واقعی اش رقیه بوده و در یک آتلیه فعالیت می کرده اعضای شورا را 
به خانه ای که از قبل تهیه شده بود کشانده و با شش دوربین که در 
زاویه های گوناگون جاساز شده بود از فساد خود با اعضای شورای 
شهر فیلمبرداری کرد. هشت تن در خصوص پرونده شورای شهر 

بابل دستگیر شدند.
 محمد سرافراز و شهرزاد میر قلی خان

صداوسیما،  سازمان  بر  سرافراز  محمد  ریاست  ماهه   ۱8 دوره 
حاشیه های زیادی داشت که نهایتا به استعفای او اردیبهشت ۱39۵ 
منجر شد. اردیبهشت امسال ویدئویی منتشر شد که رییس سابق 
صدا و سیما را به همراه شهرزاد میرقلی خان مدیر سابق روابط 
بین الملل پرس تی وی نشان می داد. همزمان شایعه خروج اسناد 

محرمانه صدا و سیما توسط سرافراز نیز منتشر شد.
در این ویدئو محمد سرافراز رئیس سابق صداوسیما را نشان می دهد 
که اسنادی را در اختیار شهرزاد میرقلی خان می گذارد. شهرزاد 
میرقلی خان، شهروند ایرانی است که به اتهام دست داشتن در 
دید  دوربین  جمله 3۰۰۰  از  نظامی  تجهیزات  غیرقانونی  صدور 
اوت   7 در  او  شد.  بازداشت  آمریکا  در   ۲۰۰7 سال  در  شب  در 
۲۰۱۲ از زندانی در ایالات متحدهٔ آمریکا آزاد شد. میرقلی خان 
ایران به عنوان مدیر روابط بین الملل پرس  به  بازگشت  از  پس 
تی وی منصوب شد. پس از انتصاب محمد سرافراز به عنوان رئیس 
سازمان صدا و سیما، وی، میرقلی خان را به عنوان بازرس ویژه 

خود منصوب کرد.
 فیلم جنجالی علی محمد احمدی

یک کانال تلگرامی در خارج از کشور فیلمی منتشر کرده و مدعی 
و  کهگلویه  سابق  استاندار  احمدی  محمد  علی  فیلم  این  شده 
بویراحمد و رابطه او با یک دختر جوان است. احمدی درباره این فیلم 
سخنی نگفت اما یک چهره نزدیک به استاندار سابق توضیح داد که 
»علیمحمد احمدی در مدتی که در یک سفر در تهران برای پیگیری 
امور در یک شرکت سرمایه گذاری حاضر می شود، با خانمی در آن 
شرکت آشنا می شود و این آشنایی در نهایت به ازدواج موقت او با 
این خانم منجر می شود و نهایتا خانه ای را برای آن خانم در تهران 

اجاره می کند و جاسوسان این فیلم را از او می گیرند.«
 عباس ملک زاده شهردار جنجالی صدرا

سال 98 فیلمی منتسب به عباس ملک زاده شهردار وقت شهر صدرا 
منتشر شده که ادعا شد مربوط به رابطه جنسی عباس ملک زاده و 
یک خانم بوده است. همزمان رئیس کل دادگستری استان فارس 
از بازداشت ۴ نفر از مسئولان شهرداری و شورای شهر صدرا خبر 
داد. به گفته موسوی »تحقیقات قضایی در این خصوص در شعبه 
ویژه دادسرای انقلاب شیراز در حال انجام است و متهمان تحویل 

اداره کل اطلاعات استان فارس شده اند.« / رویداد ۲۴

زنده از لاهیجان
چرا زنده دل برای دومین ســال پیاپی شهردار برتر گیلان شد ؟

ونده های رسوایی جنسی چهره های مشهور سیاسی در ایران پر


